
Organ Urzędowy Kurii Biskupiej Koszalińsko-Kołobrzeskiej

ROK XLVI                 LIPIEC–WRZESIEŃ 2018                  3/2018



2

Redakcja:
ks. dr Tadeusz Ceynowa (red. nacz.)
dr inż. Magdalena Florianowicz (sekretarz)
mgr Małgorzata Wieczorkowska
mgr Monika Zielonka
75-817 Koszalin, ul. Seminaryjna 2, tel. 94 345 90 26
e-mail: kkwd@interia.pl

Skład i łamanie:
Magdalena Florianowicz

Wydawca:
Kuria Biskupia Koszalińsko-Kołobrzeska
75-062 Koszalin, ul. kard. Stefana Wyszyńskiego 25, tel. 94 343 87 10 (18)
e-mail: kuria@koszalin.opoka.org.pl, www.diecezjakoszalin.pl

© Copyright by Kuria Biskupia Koszalińsko-Kołobrzeska, 2018

ISSN 1734-9621

Druk:
Zakład Poligraficzny Polimer
ul. Szczecińska 34/2, Koszalin, tel. 94 342 45 34



3

Spis treści

STOLICA APOSTOLSKA
Dekret o heroiczności cnót kard. Stefana Wyszyńskiego ...............8
Przesłanie papieża Franciszka do młodych z okazji 450. rocznicy  
śmierci św. Stanisława Kostki .......................................................12
Przemówienie papieża Franciszka na zakończenie IX Światowego 
Dnia Rodziny w Dublinie, 26 sierpnia 2018 r. ..............................13
Komunikat Biura Prasowego Stolicy Apostolskiej .......................16

EPISKOPAT POLSKI
Apel Zespołu KEP ds. Apostolstwa Trzeźwości i Osób 
Uzależnionych na sierpień – miesiąc abstynencji 2018 ................20
Konferencja Episkopatu Polski Wytyczne pastoralne do adhortacji  
Amoris Laetitia .............................................................................25
Komunikat ws. ochrony życia dzieci przed urodzeniem ..............36
Komunikat z sesji Rady Biskupów Diecezjalnych na Jasnej  
Górze .............................................................................................37
Homilia prymasa Polski na Jasnej Górze: Wolność jest darem  
i zadaniem .....................................................................................39
Wychowawca chrześcijański w procesie rozeznawania powołania. 
List Pasterski z okazji VIII Tygodnia Wychowania 9–15 września 
2018 r. ...........................................................................................42

BISKUP DIECEZJALNY
I. Dekrety i zarządzenia ................................................................48

Dekret erygujący publiczne stowarzyszenie wiernych „Bracia 
Miłosiernego Pana”....................................................................48
Dekret ustanawiający moderatora publicznego stowarzyszenia  
wiernych „Bracia Miłosiernego Pana” ......................................49
Zwolnienia i nominacje .............................................................50

II. Listy, homilie i wystąpienia .....................................................59
Komunikat biskupa diecezjalnego zapraszający na Diecezjalną 
Pielgrzymkę Rodzin do Sanktuarium Matki Bożej Trzykroć 
Przedziwnej na Górze Chełmskiej w Koszalinie .......................59
Akt zawierzenia Kościoła Koszalińsko-Kołobrzeskiego  
oraz jego II Synodu świętemu Maksymilianowi, kapłanowi  
i męczennikowi ..........................................................................61



4

Komunikat Biskupa Diecezjalnego Edwarda Dajczaka dotyczący  
tragicznego wypadku w Darłówku ............................................62
Komunikat biskupa diecezjalnego Edwarda Dajczaka dotyczący  
Studiów Teologicznych w Koszalinie ........................................62
Biskup diecezjalny Edward Dajczak do kapłanów w diecezji ..63
List biskupa koszalińsko-kołobrzeskiego Edwarda Dajczaka 
zapraszający na uroczystości skrzatuskie w roku 2018 .............64
Podziękowanie biskupa diecezjalnego Edwarda Dajczaka  
za uczestnictwo w Spotkaniu Młodych oraz Diecezjalnej 
Pielgrzymce do Skrzatusza ........................................................67

III. Kalendarium posługi biskupa diecezjalnego ..........................68

SYNOD DIECEZJALNY
I. Komisje synodalne ....................................................................74

Z ŻYCIA DIECEZJI
I. Wydarzenia w diecezji ...............................................................76

IX Diecezjalna Pielgrzymka Rowerowa na Jasną Górę ............76
Wakacje dzieci z Wileńszczyzny na terenie diecezji koszalińsko- 
-kołobrzeskiej ............................................................................77
Ewangelizacja Wioskowa ..........................................................80
W diecezji biło „Serce Pomorza” – obóz stypendystów Fundacji 
„Dzieło Nowego Tysiąclecia” ....................................................81
X edycja Ewangelizacji Nadmorskiej ........................................84
„Przystań z Jezusem” .................................................................85
XXXVI Diecezjalna Piesza Pielgrzymka ze Skrzatusza  
na Jasną Górę .............................................................................85
XXVIII Ogólnopolska Pielgrzymka Trzeźwości na Górę  
Chełmską ...................................................................................87
VI Festyn Charytatywny na rzecz hospicjum w Darłowie ....... 88
XXII Diecezjalna Pielgrzymka Rodzin na Górę Chełmską ......88
XVIII Diecezjalna Piesza Pielgrzymka Miłosierdzia z Koszalina  
do Myśliborza ............................................................................89
XVII Regionalna Pielgrzymka Trzeźwości z Polanowa na Świętą 
Górę Polanowską .......................................................................90
Karawana Bożego Miłosierdzia .................................................91
Dni Kultury Chrześcijańskiej w Białogardzie (cz. I) .................91
XXVI Koszalińskie Dni Kultury Chrześcijańskiej (cz. I) .........92
Diecezjalna Pielgrzymka Młodych do Skrzatusza ....................92



5

Diecezjalna Pielgrzymka do Skrzatusza ....................................94
25 lat bursy w Szczecinku .........................................................95
XX Dni Kultury Chrześcijańskiej w Wałczu .............................96

II. Kronika wydarzeń z diecezji ....................................................98
III. Kronika żałobna .....................................................................113





Stolica Apostolska



8

DEKRET 
 o heroiczności cnót kard. Stefana Wyszyńskiego

Kongregacja Spraw Kanonizacyjnych
GNIEZNO I WARSZAWA
Beatyfikacja i Kanonizacja
Sługi Bożego
Stefana Wyszyńskiego
Arcybiskupa Gnieźnieńskiego i Warszawskiego
Świętego Kościoła Rzymskiego Kardynała
Prymasa Polski (1901–1981)

Dekret o heroiczności Cnót

„Zawsze byłem przekonany o tym, że Duch Święty powołał Waszą Emi-
nencję w wyjątkowym momencie dziejów Ojczyzny i Kościoła – i to 
nie tylko Kościoła w Polsce, ale także i w całym świecie. Patrzyłem na 
to trudne, ale jakże błogosławione wezwanie od czasów mojej młodo-
ści – i dziękowałem za nie Bogu, jako za łaskę szczególną dla Kościoła  
i Polski. Dziękowałem za to, że, «taką moc dał Człowiekowi» – i zawsze 
za to dziękuję”. (Z listu Jana Pawła II do Jego Eminencji Kardynała 
Prymasa wysłanego z Watykanu w dniu 30 października 1979 roku).

Te słowa wypowiedziane przez Świętego Jana Pawła II o samym 
Słudze Bożym Stefanie Wyszyńskim, w szczególny sposób przedsta-
wiają jego posługę w Kościele Bożym. Jego trudne, ale bardzo szczęśli-
we powołanie, ukazuje świętość życia i posłuszeństwo głosowi Ducha 
Świętego.

Sługa Boży urodził się w dniu 3 sierpnia 1901 roku we wsi Zuzela, 
diecezji Łomżyńskiej, w Polsce, jako drugie dziecko rodziny Stanisława 
i Julianny Karp, i w samym dniu narodzin został ochrzczony. W rodzinie 
poznał zasady chrześcijańskiego życia i kultury ludzkiej. Przedwczesna 
śmierć matki napełniła dziewięcioletniego chłopca głębokim bólem.

Po ukończeniu pomyślnie nauki w gimnazjach w Warszawie, Łomży 
i Włocławku, gdy przyszedł do zdrowia po ciężkiej chorobie, co przy-
pisywał Najświętszej Marii Pannie, poświęcił się studiom teologicznym 
i dnia 3 sierpnia 1924 roku otrzymał święcenia kapłańskie. Jako młody 
kapłan pełnił w diecezji różne obowiązki, następnie w latach 1925–1929 
odbył studia prawa kanonicznego na Katolickim Uniwersytecie Lubel-
skim i uzyskał stopień doktora prawa kanonicznego.



9

Sługa Boży już w latach młodości bardzo sobie cenił cnoty i gor-
liwie je praktykował, a przeto zabiegał o to, by je posiąść. Wytrwale 
pielęgnował szlachetne obyczaje, chociaż ta stałość i uczciwość były 
poddawane próbie.

Ojciec Święty Pius XII dnia 4 marca 1946 roku mianował go bi-
skupem Lubelskim. Po upływie dwóch lat, które spędził w Lublinie na 
gorliwej pracy duszpasterskiej, dnia 12 listopada 1948 roku mianowany 
został Arcybiskupem Gnieźnieńskim i Warszawskim, Prymasem Polski.

Jako Pasterz archidiecezji natychmiast z wielką roztropnością i mę-
stwem usilnie starał się o wzrost pobożności powierzonego sobie ludu, 
kapłanów kształtował w duchu prawdziwej nauki Kościoła i pobożno-
ści, ponieważ uznawał za rzecz pewną, że tylko święci kapłani mogą 
wpływać na pomnożenie pobożności ludu.

Dnia 29 listopada 1952 roku został włączony do grona kardynałów, 
miał być odznaczony tą godnością w dniu 12 stycznia 1953 roku, ale 
komunistyczny rząd odmówił mu wydania paszportu na wyjazd.

Sługa Boży razem z kardynałem Adamem Sapiehą i biskupami sta-
rał się bronić praw Kościoła pogwałconych przez rząd komunistyczny. 
Wielkie znaczenie miał list napisany 8 maja 1953 roku, a zatytułowany 
Non possumus, skierowany do władz w sprawie prześladowania Ko-
ścioła Katolickiego w Polsce. Po upływie czterech miesięcy, dnia 25 
września 1953 roku, Sługa Boży, przewieziony został w nocy, wbrew 
prawu i obyczajom, do pewnego, wówczas nieznanego miejsca. Przez 
trzy lata, nieskazany przez żaden sąd, trzymany był w bardzo ogranicza-
jącym wolność miejscu odosobnienia i strzeżony w dzień i w nocy przez 
żołnierzy. Dnia 28 października 1956 roku, na skutek żądań wszystkich 
wiernych w Polsce, domagających się jego uwolnienia, powrócił do 
Warszawy, gdzie znów zaczął sprawować obowiązki pasterskie z wiel-
ką gorliwością.

Stefan Wyszyński bardzo cenił życie zakonne, prowadzone zarów-
no przez niewiasty jak i przez mężczyzn. Jeszcze jako młody kapłan  
w czasie drugiej wojny światowej, wraz z młodymi osobami płci żeń-
skiej, założył Instytut Świecki, który teraz nosi nazwę „Instytut Prymasa 
Wyszyńskiego”.

Kiedy był przetrzymywany w miejscu odosobnienia, dolegliwości 
cierpliwie i w duchu wiary znosił, gotów był ofiarować życie za Chry-
stusa. W owym czasie, w miasteczku Stoczek Warmiński, dnia 8 grud-
nia 1953 roku, idąc za zachętą Świętego Ludwika Grignion de Monfort, 
poświęcił się Maryi jako niewolnik. W końcu, będąc w miejscu odosob-
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nienia, opracował tekst „Ślubów Narodu” i dostosowany do niego pro-
gram duszpasterski obchodów „Świętego Millennium Chrztu Polski” 
jako „Wielką Nowennę” zaprogramowaną na lata 1957-1965. W czasie 
samego Jubileuszu we wszystkich diecezjach Polski polecił urządzać 
uroczyste nabożeństwa, w których sam uczestniczył. Te uroczystości 
znalazły swoje dopełnienie w roku 1966, kiedy w Sanktuarium na Ja-
snej Górze odczytał i upowszechnił napisany przez siebie „Akt Oddania 
Narodu pod opiekę Maryi Królowej Polski”.

Wykazywał wielką troskę o Polaków mieszkających poza granica-
mi kraju. Z pasterską roztropnością, na mocy specjalnych uprawnień 
udzielonych Mu przez Stolicę Świętą, wspierał Kościół we wschodnich 
krajach podległych władzy komunistycznej.

W latach 1962–1965 uczestniczył z zaangażowaniem we wszyst-
kich sesjach Soboru Watykańskiego II. Razem z biskupami Kościoła  
w Polsce opracował petycję teologiczną, w której oni jednomyślnie pro-
sili, aby Maryja była ogłoszona „Matką Kościoła”. Jednocześnie razem 
z biskupami polskimi przyczynił się bardzo do wzajemnego pojedna-
nia narodu polskiego i niemieckiego. Wymiana listów biskupów Polski  
i Niemiec, dokonana w dniu 18 listopada 1965 roku, przed uroczystymi 
obchodami Tysiąclecia Chrztu Polski, bardzo się do tego przyczyniła. 
Jednakże z początkiem Soboru i po opublikowaniu owego listu Sługa 
Boży doznał wielu krzywd ze strony rządu komunistycznego.

Jako Arcybiskup Gnieźnieński i Warszawski w swoich diecezjach 
zwołał uroczyste Synody Diecezjalne.

Specjalne uprawnienia udzielone Słudze Bożemu przez Najwyż-
szych Pasterzy, mianowicie przez Piusa XII, Jana XXIII, i Pawła VI, 
były szczególnym dowodem ich zaufania. Sługa Boży okazywał pokor-
ne posłuszeństwo i synowską miłość Biskupom Rzymu, szczególnie zaś 
Janowi Pawłowi II, którego witał z wielką radością w czasie wizyty 
pasterskiej w Polsce w roku 1979.

Stefan Wyszyński w czasie, gdy wybuchały niepokoje społeczne  
w Polsce w latach 1956, 1968, 1970, starał się uspokajać bunty spo-
łeczeństwa, zwłaszcza zaś pełnił rolę rozjemcy wówczas, gdy w roku 
1980 powstał związek zawodowy „Solidarność”. Wielokrotnie i na róż-
ne sposoby bronił robotników przed krzywdzącymi represjami ze strony 
rządu, ustawicznie proponował kompromis w sprawach społecznych.

Światłem była Mu wiara, a modlitwa i gorliwa pobożność pokar-
mem duszy, pobożnie sprawował codzienną Eucharystię, był wielkim 
czcicielem Najświętszej Maryi Panny, płonął prawdziwie heroiczną 
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miłością bliźniego, obdarzony bystrym umysłem starał się nieść ulgę  
w niezliczonych uciskach całej ludzkości. Zawsze okazywał się gotowy 
i wspaniałomyślny w niesieniu pomocy każdemu.

W sposób szczególny pielęgnował cnotę roztropności i męstwa, 
wszystko czynił oświecony światłem Ducha Świętego, i tak realizował 
swoje zamiary; w stosunku do wszystkich okazywał wielką życzliwość 
i szlachetność.

Po długim, liczącym osiemdziesiąt lat życiu, poświęconym Bogu 
i ludziom, złożony ciężką chorobą, gdy ofiarowywał swoje cierpienia 
za Kościół i zbawienie dusz, Sługa Boży w uroczystość Wniebowstą-
pienia Pańskiego, dnia 28 maja 1981 roku, pobożnie zasnął w Panu,  
i pochowany został w krypcie kościoła archikatedralnego Świętego Jana 
Chrzciciela w Warszawie, dnia 31 maja tegoż roku.

Nie jest rzeczą dziwną, że Stefan Wyszyński, i za życia i po śmier-
ci, cieszył się szczerą i szeroko sięgającą sławą świętości. Dzięki tej 
sławie, Sprawa Beatyfikacji i Kanonizacji została podjęta przez Kurię 
Arcybiskupią Gnieźnieńską i Warszawską poprzez uroczyste rozpoczę-
cie Postępowania Informacyjnego na terenie Diecezji począwszy od 
dnia 20 maja 1989 roku, do dnia 6 lutego roku 2001 i uroczyste rozpo-
częcie Procesu Rogatoryjnego Gnieźnieńskiego dnia 28 września 1989 
roku, i Paryskiego dnia 22 stycznia 1990 roku; każdego z nich ważność  
w świetle prawa kanonicznego, potwierdziła Kongregacja Spraw Ka-
nonizacyjnych dekretem wydanym dnia 8 lutego roku 2002. Po opra-
cowaniu Pozycji, według zwyczaju rozważano, czy Sługa Boży chrze-
ścijańskie cnoty praktykował w stopniu heroicznym. Gdy rezultat tych 
rozważań okazał się pozytywny, dnia 25 kwietnia 2016 roku odbył się 
specjalny Kongres Teologów Konsultorów. Ojcowie Kardynałowie i Bi-
skupi zebrani na zwyczajnej Sesji dnia 12 grudnia 2017 roku, pod prze-
wodnictwem moim, Kardynała Angelo Amato, uznali, że Sługa Boży 
praktykował w stopniu heroicznym cnoty teologalne, kardynalne i inne 
związane z nimi.

Po przedstawieniu na końcu dokładnej relacji o tych wszystkich 
sprawach przez Kardynała Prefekta Ojcu Świętemu Franciszkowi, Jego 
Świątobliwość głosy Kongregacji Spraw Kanonizacyjnych przyjmując 
i uznając za ważne, dnia dzisiejszego stwierdził: Jest pewność co do 
praktykowania cnót teologalnych – Wiary, Nadziei i Miłości zarówno 
w stosunku do Boga jak i do bliźniego, a także co do praktykowania 
cnót kardynalnych – Roztropności, Sprawiedliwości, Umiarkowania  
i Męstwa, oraz cnót z nimi związanych, przez Sługę Bożego Stefana 
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Wyszyńskiego, Świętego Kościoła Rzymskiego Kardynała, Arcybiskupa 
Metropolitę Gnieźnieńskiego i Warszawskiego, Prymasa Polski, w da-
nym przypadku i w odniesieniu do skutku, o który chodzi.

Dekret ten Ojciec Święty polecił opublikować i umieścić w Aktach 
Kongregacji Spraw Kanonizacyjnych.
Dane w Rzymie, dnia 18 grudnia roku Pańskiego 2017.

(-) Angelus Kard. Amato, S. D. B.
Prefekt

† Marcellus Bartolucci
(-) Arcybiskup Tytularny Mewanieński

Sekretarz

PRZESŁANIE PAPIEŻA FRANCISZKA  
do młodych z okazji 450. rocznicy śmierci św. Stanisława Kostki

Do Czcigodnego Brata
J. E. BISKUPA PIOTRA LIBERY
Biskupa Płockiego

Dzisiaj, w uroczystość Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny, przy-
pada  450. rocznica śmierci św. Stanisława Kostki. W osiemnastym za-
ledwie roku życia, z powodu ciężkiej choroby, zakończył bieg ziemskiej 
wędrówki ten alumn jezuickiego nowicjatu w Rzymie, jeden z najwy-
bitniejszych synów Towarzystwa Jezusowego, jakich wydała Wasza Oj-
czyzna. Zatem, wspominając jego przejście do chwały Pana, jednocząc 
się w dziękczynnej modlitwie z wiernymi Diecezji Płockiej i całego Ko-
ścioła w Polsce, którzy w Rostkowie, miejscu urodzin Świętego, będą 
niebawem celebrować centralne uroczystości Roku jemu poświęconego.
Korzystając z tej okazji, pragnę przede wszystkim zwrócić się do ludzi 
młodych, którym patronuje św. Stanisław. Chcę przypomnieć zdanie, 
jakie wypowiedział św. Jan Paweł II w kościele św. Andrzeja na Kwi-
rynale, podczas nawiedzenia relikwii św. Stanisława: „Jego krótka dro-
ga z Rostkowa na Mazowszu przez Wiedeń do Rzymu była jak gdyby 
wielkim biegiem na przełaj, do tego celu życia każdego chrześcijanina, 
jakim jest świętość” (13 listopada 1988 r.).
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Drodzy młodzi Przyjaciele, wielu z was podejmuje we wrześniu pie-
szą pielgrzymkę z Przasnysza do Rostkowa, z miejsca jego chrztu do 
miejsca narodzin. Jest to niejako pierwszy etap tego Stanisławowego 
„biegu na przełaj” do świętości. Zachęcam Was, abyście pamiętali, nie 
tylko podczas tej wędrówki, ale również na innych drogach waszej co-
dzienności, że i wy możecie zdobyć się na taki „bieg”. I was przynagla 
miłość Chrystusa i umacnia Jego łaska. Miejcie odwagę! Świat potrze-
buje Waszej wolności ducha, waszego ufnego patrzenia w przyszłość, 
Waszego pragnienia prawdy, dobra i piękna. Niech św. Stanisław uczy 
Was tej wolności, która nie jest biegiem na oślep, ale zdolnością roze-
znawania celu i obierania najlepszych dróg postępowania i życia. Niech 
Was uczy szukać zawsze i nade wszystko przyjaźni z Jezusem, czytać 
i medytować Jego słowo, i przyjmować w Eucharystii Jego miłosier-
ną i pełną mocy obecność, abyście potrafili oprzeć się presji światowej 
mentalności. Niech św. Stanisław uczy Was nie bać się ryzyka i ma-
rzeń o prawdziwym szczęściu, którego źródłem i gwarantem jest Jezus 
Chrystus. „Jezus jest Panem ryzyka, jest Panem wychodzenia zawsze 
«poza». (…) Pragnie On waszych rąk, by nadal budować dzisiejszy 
świat. Chce go budować z wami” (por. Przemówienie, Czuwanie pod-
czas ŚDM, Kraków, 30 lipca 2016 r.). Niech z nieba wspiera Was św. 
Stanisław i niech inspiruje Was jego życiowe motto: Ad maiora natus 
sum – „do wyższych rzeczy jestem zrodzony”!

Czcigodny Bracie, przez wstawiennictwo św. Stanisława Kostki, 
przyzywam Bożej opieki nad Tobą, nad wszystkimi Biskupami, Ducho-
wieństwem i Wiernymi Kościoła w Polsce. Proszę, byście modlili się za 
mnie i z serca Wam błogosławię: W imię Ojca i Syna, i Ducha Świętego.

Z Watykanu, 15 sierpnia 2018 r.
Franciszek

PRZEMÓWIENIE PAPIEŻA FRANCISZKA  
na zakończenie IX Światowego Dnia Rodziny w Dublinie,  

26 sierpnia 2018 r.

„Ty masz słowa życia wiecznego!” (J 6,68)

Na zakończenie tego Światowego Spotkania Rodzin gromadzimy się 
jako rodzina wokół stołu Pana. Dziękujemy Panu za liczne błogosła-
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wieństwa otrzymane w naszych rodzinach. Pragniemy angażować się, 
aby żyć w pełni naszym powołaniem, aby być, zgodnie z poruszającymi 
słowami św. Teresy od Dzieciątka Jezus, „miłością w sercu Kościoła”.

W tej cennej chwili komunii wzajemnej i z Panem, warto się zatrzy-
mać i rozważyć źródło wszystkich dobrodziejstw, jakie otrzymaliśmy. 
Jezus objawia źródło tych błogosławieństw w dzisiejszej Ewangelii, 
kiedy mówi do swoich uczniów. Wielu z nich było wzburzonych, zdez-
orientowanych, a nawet rozzłoszczonych, zastanawiając się, czy zaak-
ceptować Jego „trudną mowę”, tak bardzo sprzeczną z mądrością tego 
świata.

Odpowiadając Pan mówi im wprost: „Słowa, które Ja wam powie-
działem, są duchem i życiem” (J 6,63).

Te słowa, wraz z ich obietnicą daru Ducha Świętego, mają dla nas, 
przyjmujących je z wiarą, przeobfitą treść. Wskazują na definitywne 
źródło wszelkiego dobra, jakiego doświadczyliśmy i świętowaliśmy 
tutaj w tych dniach: Ducha Bożego, który nieustannie tchnie nowe ży-
cie w świat, w serca, w rodziny, w domy i parafie. Każdy nowy dzień 
w życiu naszych rodzin i w każdym nowym pokoleniu niesie ze sobą 
obietnicę nowej Pięćdziesiątnicy, Pięćdziesiątnicy domowej, nowego 
wylania Ducha Świętego, Parakleta, którego Jezus nam posyła jako na-
szego obrońcę, naszego pocieszyciela i tego, który naprawdę obdarza 
nas męstwem.

Jakże bardzo świat potrzebuje tego wsparcia, które jest Bożym da-
rem i obietnicą! Obyście jako jeden z owoców tego świętowania życia 
rodzinnego powrócili do swoich domów i stali się źródłem wsparcia dla 
innych, aby dzielić się z nimi Jezusowymi „słowami życia wiecznego”. 
Wasze rodziny są już bowiem zarówno uprzywilejowanym miejscem, 
jak i ważnym środkiem, aby upowszechniać te słowa jako „dobrą no-
winę” dla wszystkich, zwłaszcza dla tych, którzy chcą opuścić pustynię  
i „dom niewoli” (por. Joz 24,17), aby przejść do ziemi obiecanej nadziei 
i wolności.

W drugim dzisiejszym czytaniu św. Paweł mówi nam, że małżeń-
stwo jest udziałem w tajemnicy odwiecznej wierności Chrystusa dla 
swej oblubienicy, Kościoła (por. Ef 5,32). Jednak ta nauka, choć wspa-
niała, może się wydawać komuś „twardym słowem”. Ponieważ życie 
w miłości, tak jak Chrystus nas umiłował (Ef 5,2), wiąże się z naślado-
waniem Jego ofiary z siebie samego, wiąże się z umieraniem dla siebie, 
by odrodzić się do wspanialszej i bardziej trwałej miłości. Tylko ta mi-
łość może ocalić świat od niewoli grzechu, od egoizmu, od chciwości  
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i obojętności wobec potrzeb tych, którym się mniej poszczęściło. To 
jest miłość, którą poznaliśmy w Jezusie Chrystusie. Ucieleśniła się ona 
w naszym świecie za pośrednictwem rodziny, i poprzez świadectwo ro-
dzin chrześcijańskich w każdym pokoleniu ma moc przełamać wszel-
kie bariery, aby pojednać świat z Bogiem i uczynić z nas to, do czego 
jesteśmy od zawsze przeznaczeni: jedną rodziną ludzką, żyjącą razem  
w sprawiedliwości, świętości i pokoju.

Zadanie dawania świadectwa tej Dobrej Nowinie nie jest łatwe. Jed-
nakże wyzwania, przed którymi stoją dzisiaj chrześcijanie są na swój 
sposób nie mniej trudne niż te, z którymi borykali się pierwsi irlandzcy 
misjonarze. Myślę o św. Kolumbanie, który wraz ze swoją małą grupą 
towarzyszy przyniósł światło Ewangelii na ziemie europejskie w cza-
sach mroku i upadku kulturowego. Ich niezwykły sukces misyjny nie 
opierał się na metodach taktycznych lub planach strategicznych, nie, 
lecz na pokornej i wyzwalającej uległości wobec natchnień Ducha 
Świętego. To ich codzienne świadectwo wierności Chrystusowi oraz 
wobec siebie nawzajem, zdobyło serca żarliwie pragnące słowa łaski. 
Przyczyniło się ono do zrodzenia kultury europejskiej. Świadectwo to 
dla świętego i wiernego ludu Bożego jest odwiecznym źródłem odno-
wienia duchowego i misyjnego.

Oczywiście, zawsze znajdą się ludzie, którzy będą przeciwstawiać 
się Dobrej Nowinie, którzy będą „szemrać” przeciw jej „trudnym sło-
wom”. Jednakże, podobnie jak św. Kolumban i jego towarzysze, którzy 
stawiali czoło lodowatym wodom i wzburzonym morzom, by podążać 
za Jezusem, nigdy nie pozwólmy, by wpływały na nas, czy zniechęcały 
lodowate spojrzenia obojętności czy też burzliwe wiatry wrogości.

Jednakże pokornie uznajemy, że o ile jesteśmy uczciwi wobec sie-
bie, to także my możemy stwierdzić, iż nauczanie Jezusa jest trudne. 
Jakże zawsze trudno wybaczyć tym, którzy nas skrzywdzili! Jak wiel-
kim wyzwaniem jest zawsze przyjęcie imigranta i obcego! Jakże bole-
sne jest znoszenie rozczarowania, odrzucenia lub zdrady! Jak niewy-
godne jest chronienie praw najsłabszych, nienarodzonych lub starszych, 
którzy zdają się zakłócać nasze poczucie wolności.

Jednak właśnie w tych okolicznościach Pan pyta nas: „Czyż i wy 
chcecie odejść?” (J 6,67). Mocą Ducha, która nas wspiera, i z Panem 
będącym zawsze obok nas możemy odpowiedzieć: „A myśmy uwierzyli 
i poznali, że Ty jesteś Świętym Boga” (w. 69). Wraz z ludem Izraela mo-
żemy powtórzyć: „My również chcemy służyć Panu, bo On jest naszym 
Bogiem” (Joz 24,18).



16

Poprzez sakramenty chrztu i bierzmowania każdy chrześcijanin 
zostaje posłany, aby być misjonarzem, „uczniem-misjonarzem” (por. 
Evangelii gaudium, 24). Kościół jako całość jest wezwany do „wyjścia”, 
aby zanieść słowa życia wiecznego na obrzeża świata. Niech nasze dzi-
siejsze świętowanie umocni każdego z was, rodziców i dziadków, dzieci 
i młodzież, mężczyzn i kobiety, braci i siostry zakonne, kontemplaty-
ków i misjonarzy, diakonów i księży, w dzieleniu się radością Ewan-
gelii! Obyście dzielili się Ewangelią rodziny jako radością dla świata!

Przygotowując się do podjęcia każdy własnej drogi, odnówmy na-
szą wierność Panu i powołaniu, do którego wezwał On każdego z nas. 
Cytując modlitwę świętego Patryka, powtarzajmy każdy z radością: 
„Chrystus we mnie, Chrystus za mną, Chrystus przy mnie, Chrystus 
pode mną, Chrystus nade mną”. Z radością i mocą udzieloną przez Du-
cha Świętego, śmiało powiedzmy do Niego: „Panie, do kogóż pójdzie-
my? Ty masz słowa życia wiecznego” (J 6,68).

KOMUNIKAT  
Biura Prasowego Stolicy Apostolskiej

Ojciec Święty postanowił zachęcić wszystkich wiernych na całym świe-
cie do odmawiania przez cały październik codziennie Różańca Święte-
go. Chodzi o zjednoczenie się w komunii i pokucie, jako lud Boży, pro-
sząc Matkę Bożą i Świętego Michała Archanioła, aby chronili Kościół 
od diabła, który zawsze stara się oddzielić nas od Boga i dzielić między 
nami.

W ostatnich dniach, przed wyjazdem do krajów bałtyckich, Oj-
ciec Święty spotkał się z o. Fréderic Fornos S.I., międzynarodowym 
dyrektorem Światowej Sieci Modlitwy za Papieża, i poprosił go, aby 
rozpowszechniał swój apel do wszystkich wiernych na całym świecie, 
zapraszając ich do kończenia odmawiania Różańca starożytną antyfoną 
Sub Tuum Praesidium oraz modlitwą do św. Michała Archanioła, który 
chroni nas i pomaga nam w walce ze złem (por. Ap 12,7–12).

Modlitwa – jak powiedział Papież kilka dni temu, 11 września  
w homilii porannej Mszy św. cytując Księgę Hioba – jest bronią w wal-
ce z Wielkim Oskarżycielem, który „krąży po świecie próbując oskar-
żać”. Tylko modlitwa może go pokonać. Rosyjscy mistycy i wielcy 
święci wszystkich tradycji radzili, aby w chwilach duchowych turbu-
lencji chronić się pod płaszczem Świętej Bożej Rodzicielki odmawiając 
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antyfonę Sub Tuum Praesidum. Antyfona Sub Tuum Praesidum brzmi 
następująco:
„Sub tuum praesidium confugimus Sancta Dei Genitrix. Nostras 
deprecationes ne despicias in necessitatibus, sed a periculis cunctis 
libera nos semper, Virgo Gloriosa et Benedicta”.
[„Pod Twoją obronę uciekamy się, święta Boża Rodzicielko, naszymi 
prośbami racz nie gardzić w potrzebach naszych, ale od wszelakich 
złych przygód racz nas zawsze wybawiać, Panno chwalebna i błogo-
sławiona. O Pani nasza, Orędowniczko nasza, Pośredniczko nasza, Po-
cieszycielko nasza. Z Synem swoim nas pojednaj, Synowi swojemu nas 
polecaj, swojemu Synowi nas oddawaj. Amen”.]

Tą prośbą o wstawiennictwo, Ojciec Święty prosi wiernych całego 
świata o modlitwę, aby Święta Boża Rodzicielka chroniła Kościół pod 
swym płaszczem, zachowała go przed atakami złego ducha, Wielkiego 
Oskarżyciela, a jednocześnie czyniła go coraz bardziej świadomym win, 
błędów oraz nadużyć popełnionych w czasie obecnym i w przeszłości, 
a także czyniła zaangażowanym w ich zwalczanie, aby zło nie zwycię-
żyło.

Ojciec Święty poprosił także, aby odmawianie Różańca Świętego  
w październiku kończono modlitwą napisaną przez Leona XIII:
„Sancte Michael Archangele, defende nos in proelio; contra 
nequitiam et insidias diaboli esto praesidium. Imperet illi Deus, sup-
plices deprecamur: tuque, Princeps militiae caelestis, Satanam alio-
sque spiritus malignos, qui ad perditionem animarum pervagantur 
in mundo, divina virtute, in infernum detrude. Amen”.
[„Święty Michale Archaniele, wspomagaj nas w walce,
a przeciw niegodziwości i zasadzkom złego ducha
bądź naszą obroną.
Oby go Bóg pogromić raczył, pokornie o to prosimy,
a Ty, Wodzu niebieskich zastępów,
szatana i inne duchy złe,
które na zgubę dusz ludzkich po tym świecie krążą,
mocą Bożą strąć do piekła. Amen”.]





Episkopat Polski
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Apel Zespołu KEP ds. Apostolstwa Trzeźwości i Osób 
Uzależnionych na sierpień – miesiąc abstynencji 2018

W naszym codziennym życiu, ale także w  ojczystej tradycji i kulturze, 
chleb zajmuje szczególne miejsce. Każdego dnia prosimy Boga Ojca: 
„chleba naszego powszedniego daj nam dzisiaj”. Wyznajemy słowami 
ludowej mądrości, że „chleb to w domu włodarz, w pracy przyjaciel, 
w drodze towarzysz”. Taki jest nasz codzienny, ziemski chleb. W taki 
sposób go postrzegamy, szanujemy i kochamy.

Dzisiejsza Ewangelia opisuje cudowne rozmnożenie chleba. Nawią-
zując do tego wydarzenia, Katechizm Kościoła Katolickiego poucza nas, 
że „cudowne rozmnożenie chleba, w czasie którego Pan odmawia bło-
gosławieństwo, łamie i podaje uczniom, aby nakarmić nim tłumy, jest 
zapowiedzią obfitości jedynego Chleba – eucharystycznego”.

Zarówno chleb nasz codzienny, dzięki któremu karmimy nasze cia-
ła, nabieramy sił fizycznych, jak i Eucharystia, która jest pokarmem na 
życie wieczne, dzięki której wzrastamy duchowo, to wspaniałe dary 
dane przez Boga na czas naszej ziemskiej pielgrzymki. Wielu z nas po-
trafi docenić je i owocnie z nich korzystać. Wielu jednak marnuje je  
w różny sposób i rezygnuje z nich.  Zdarza się, że we właściwym wy-
korzystaniu chleba codziennego i Eucharystii przeszkadza pijaństwo, 
uzależnienie od alkoholu, czy też inne zniewolenia. W domach, w któ-
rych rodzice piją nadmiernie alkohol, często nie wystarcza pieniędzy na 
zaspokojenie podstawowych potrzeb, w tym na zakup chleba. Grzeszne 
nałogi oddalają ludzi także od źródła życia – od zjednoczenia z Jezusem 
w Eucharystii. Trzeba podkreślić z mocą, że pijaństwo i uzależnienia są 
przyczyną dotkliwego, niszczącego głodu fizycznego i duchowego.

Troska o trzeźwość Polaków fundamentem walki o niepodległość

Przeżywamy rok jubileuszu stulecia odzyskania niepodległości. Nasi 
przodkowie mieli aspiracje, aby wydźwignąć Polskę z niewoli ku nie-
podległości. Odrodzenie niepodległej Polski wymagało ofiarnej walki  
i wytrwałej pracy na różnych polach. Wielu bohaterów tamtych czasów 
zdawało sobie sprawę, że troska o trzeźwość Polaków jest fundamentem 
walki o niepodległość. Stanowi także podstawę jej utrzymania. I chociaż 
sto lat temu spożywaliśmy zaledwie 1 litr czystego alkoholu rocznie 
na osobę, to troska o trzeźwość Narodu była priorytetem w działaniach 
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wielu polskich patriotów, chociażby generała Józefa Hallera, abstynen-
ta, aktywnego działacza na rzecz trzeźwości.

A jak jest dziś, po stu latach? Dzisiaj ze smutkiem, ale i z przera-
żeniem trzeba powiedzieć, że spożywamy 10 razy więcej alkoholu, niż 
wtedy. Przypomnijmy, że alkohol nie jest substancją konieczną do ży-
cia, która ma być dostępna zawsze i wszędzie. Jest substancją psychoak-
tywną, narkotykiem, który jest tak groźny, bo sprzedawany legalnie  
i prawie wszędzie.

Ojciec prof. Jacek Salij podkreślił, że „można zatem się zastanawiać, 
czy my na serio wierzymy w życie wieczne, jeśli tak niewiele czynimy 
dla stworzenia atmosfery społecznej, która skutecznie blokowałaby roz-
wój alkoholizmu. Przecież tu chodzi już nie tylko o to, że alkoholizm 
wprowadza wielki chaos w życie społeczne i jest źródłem nieszczęścia 
wielu rodzin; tutaj już chodzi wręcz o życie wieczne wielu spośród nas!”.

Pijaństwo zagraża także osiągnięciu wielu ambitnych celów narodo-
wych. Chcemy, by rodziło się jak najwięcej dzieci w silnych i stabilnych 
rodzinach. Tymczasem alkohol to jedno z największych zagrożeń dla ro-
dziny, to źródło rozwodów, przemocy i dramatów. Chcemy rozwijać się 
gospodarczo, a jednocześnie co roku marnotrawimy miliardy złotych na 
pokrycie kosztów nadmiernego spożycia alkoholu. Mamy ambicję być 
społeczeństwem zdrowym, a alkohol powoduje liczne choroby, w tym 
nowotwory. Alkohol odbiera rocznie życie tysiącom Polaków. Chce-
my być społeczeństwem praworządnym, a tymczasem nadużywanie 
alkoholu jest jednym z głównych czynników popełniania przestępstw, 
zwłaszcza tych najcięższych.

Ta diagnoza musi nas skłonić do refleksji i odważnego działania. 
Abstynencja to pójście drogą proroków dobra. To wielkie błogosławień-
stwo dla każdego z nas, dla naszych bliskich, a także dla naszej ojczyzny. 
To podstawa szczęścia w małżeństwie i rodzinie. To warunek panowania 
nad sobą. Człowiek nietrzeźwy schodzi z drogi błogosławieństwa i ży-
cia. Zaczyna dręczyć samego siebie i swoich bliskich. Zwykle wikła się 
też w coraz większe zło moralne. Bez trzeźwości nie potrafimy naślado-
wać Jezusa i iść drogą świętości. Jeżeli chcemy być dojrzałymi chrześci-
janami, musimy zachować trzeźwość w myśleniu i postępowaniu.

Narodowy Program Trzeźwości szansą dla naszej Ojczyzny

W jubileuszowym roku odzyskania niepodległości ogłosiliśmy Na-
rodowy Program Trzeźwości, który jest owocem Narodowego Kon-
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gresu Trzeźwości, który odbył się w  2017 roku. Narodowy Program 
Trzeźwości to zadanie rozpisane na całe pokolenie. To program, któ-
ry ma promować abstynencję i umiar wśród Polaków i doprowa-
dzić do zmniejszenia przynajmniej o połowę ilości spożywanego 
obecnie alkoholu. Chodzi  również o zmianę mentalności w tej dzie-
dzinie. Narodowy Program Trzeźwości wskazuje na  zadania Ko-
ścioła, rodziny, państwa i samorządu w trosce o abstynencję wielu  
i o trzeźwość wszystkich. Narodowy Program Trzeźwości jest potrzeb-
ny, abyśmy dalej istnieli jako Naród. Program ten nie jest jednak lekiem, 
ale receptą. Sam program nie wystarczy. Trzeba go brać w dłonie, trze-
ba go czytać i konsekwentnie realizować. Dopiero wówczas przyniesie 
oczekiwane rezultaty.

Musimy pamiętać, że nawet najlepsze prawo czy najbardziej profe-
sjonalne programy profilaktyczne i terapeutyczne nie zadziałają „wła-
sną mocą”, czyli w sposób automatyczny. Potrzebni są ludzie, którzy – 
ofiarnie, mądrze i wytrwale kochając – podejmą służbę w tym zakresie. 
W Kościele, w rodzinach, we władzach państwowych i samorządowych 
mamy wiele osób kompetentnych, zatroskanych o trzeźwość Narodu. 
Współpraca i integracja ich wysiłków ma szansę przyczynić się do po-
wstania ruchu społecznego „Ku trzeźwości Narodu”, powstania wielkiej 
narodowej koalicji ludzi dobrej woli – małżonków i rodziców, księży, 
psychologów i pedagogów, polityków i samorządowców, ludzi kultury  
i mediów, kościołów i związków wyznaniowych – na rzecz troski  
o trzeźwość naszego społeczeństwa.

Każdy z nas musi się przekonać, że wobec nadużywania alkoholu 
nie jesteśmy bezradni i że w normalnym społeczeństwie nie może być 
przymusu picia alkoholu i pielęgnowania zwyczajów pijackich. Troska 
o pomyślność naszej Ojczyzny wymaga od nas wszystkich zaangażo-
wania w naprawę dramatycznej sytuacji spowodowanej pijaństwem  
i alkoholizmem. Około milion osób jest uzależnionych, a 3 miliony pije 
ryzykownie i szkodliwie. Statystyki wskazują, że 18 procent Polaków, 
których można nazwać głównymi „dostawcami problemów”, wypija aż 
70 procent spożywanego w kraju alkoholu, czyli ponad 33 l. czystego 
alkoholu  w ciągu roku. Niestety, narzucają oni pozostałym swój nisz-
czący styl życia. Z tym musimy skończyć. Chcemy jednak podkreślić, 
że  nie proponujemy prohibicji, lecz radosne życie w prawdziwej wol-
ności, której nie ma bez trzeźwości.

Musimy bezwzględnie przestrzegać wymogu pełnej abstynencji od 
alkoholu wśród dzieci i młodzieży do pełnoletności oraz formować ta-
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kich ludzi dorosłych, którzy żyją w trzeźwości, czyli są bądź abstynen-
tami, bądź sięgają po alkohol bardzo rzadko, jedynie w symbolicznych 
ilościach i wyłącznie wtedy, gdy z jakichś względów nie są zobowiązani 
do abstynencji.

Troska o trzeźwość to jeden z filarów duszpasterstwa w Polsce. Mi-
łość Chrystusa przynagla zwłaszcza kapłanów, do ratowania naszego 
Narodu przed plagą nietrzeźwości. Kościół zawsze będzie się trosz-
czył o trzeźwość Narodu, gdyż jest ona warunkiem trwania w przyjaź-
ni z Bogiem, a także warunkiem respektowania Dekalogu i uczciwego 
wypełniania podjętych zobowiązań w małżeństwie i rodzinie, w pra-
cy zawodowej, parafii, środowisku i państwie. Ważne jest tworzenie  
i wspieranie grup modlitewnych w intencji trzeźwości, a także tworze-
nie nowych i aktywizacja już istniejących bractw i stowarzyszeń abs-
tynenckich. Cenną rzeczą jest wspieranie grup Anonimowych Alko-
holików oraz grup Al-Anon, a także promowanie na wskroś przecież 
chrześcijańskiego Programu Dwunastu Kroków, który ludzi uzależnio-
nych czy współuzależnionych prowadzi od kryzysu do świętości. Cen-
ne jest włączanie coraz większej liczby dzieci i młodzieży w Dziecięcą 
Krucjatę Niepokalanej, Ruch Światło-Życie, czy inne ruchy istniejące  
w Kościele, a coraz więcej dorosłych w Krucjatę Wyzwolenia Czło-
wieka. Ważne jest organizowanie spotkań modlitewnych, pielgrzymek,  
a także rekolekcji trzeźwościowych.

Ogromna odpowiedzialność stoi także przed władzami państwowy-
mi i samorządowymi. Z nadzieją przyjmujemy ostatnie zmiany regula-
cji prawnych, które są początkiem do odważniejszej ochrony trzeźwo-
ści. To jednak wciąż zbyt mało. Regulacje prawne w różnych krajach 
całego świata mówią nam wprost: nadużywanie alkoholu można ogra-
niczyć poprzez: całkowity zakaz reklamy i innych form promocji alko-
holu, ograniczenie punktów i czasu jego sprzedaży, a także ograniczenie 
ekonomicznej dostępności alkoholu. Pozytywnym dla nas przykładem 
może być Litwa, gdzie z sukcesem podjęto odważne działania, między 
innymi likwidując alkohol ze stacji paliw i podnosząc wiek do 20 lat, 
w którym można kupić alkohol. Konieczna jest w Polsce także kon-
kretna, profesjonalna pomoc dla miliona dzieci żyjących w rodzinach 
z problemem alkoholowym. Z przerażeniem patrzymy na dane z badań 
mówiące o tym, że po alkohol sięgają coraz młodsze dzieci. Trzeba ten 
trend zatrzymać. Nie wolno też tolerować łamania zakazu sprzedaży al-
koholu nieletnim. Bł. ks. Bronisław Markiewicz ostrzegał dramatycz-
nie: „Zdrajcą narodu i wiary jest ten, kto dzieci i młodzież chciałby wy-
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chować ze szklanką piwa lub kieliszkiem wina w ręku”. Jako obywatele 
musimy odważnie mobilizować kandydatów w wyborach parlamentar-
nych i samorządowych, aby w swoich programach i deklaracjach wpisy-
wali ochronę trzeźwości. Nie akceptujmy liderów społecznych, którzy 
nadużywają alkoholu. To jeden z warunków budowania spokojnych, 
bezpiecznych i rozwijających się lokalnych wspólnot, a także dostatniej 
Ojczyzny.

Sto dni abstynencji na stulecie odzyskania niepodległości

Co roku prosimy o przeżycie sierpnia bez alkoholu. Jednak w tym jubi-
leuszowym roku chcemy zaprosić Polaków do ambitniejszego działania, 
do ambitniejszej drogi. Czas od soboty 4 sierpnia do niedzieli 11 listopa-
da 2018 roku to 100 dni. W tym roku odważnie prosimy: niech będzie to 
100 dni abstynencji. Sto dni abstynencji na stulecie odzyskania niepod-
ległości przez Polskę.  Wolność kosztowała życie tak wielu Polaków. My 
dzisiaj nie musimy za Polskę umierać. Ale by chronić wolność i wspierać 
rozwój Polski i Polaków, musimy sobie wyznaczać ambitne cele. Jed-
nym z nich jest właśnie ochrona trzeźwości. Św. Jan Paweł II mówił 
nam, że „prawdziwy egzamin z wolności jest dopiero przed nami”. To 
prawda. Nie możemy zawieść w tej tak ważnej sprawie. Dlatego podej-
mijmy to wezwanie: 100 dni abstynencji na stulecie niepodległości. To 
jest naprawdę egzamin z wolności i miłości do Ojczyzny!

Musimy zrozumieć, że dla nas wybiła godzina zmagań o wolność. 
Że znajdujemy się w szczególnym czasie, że od krzewienia trzeźwości 
zależeć będzie przyszłość Kościoła i naszej Ojczyzny. Przez bezintere-
sowny dar abstynencji wielu do trzeźwości wszystkich!

Prośmy Maryję, Królową Polski, aby wspierała nas w naszych szla-
chetnych postanowieniach dobrowolnej abstynencji, podejmowanej  
z miłości do bliźnich i do naszej Ojczyzny. Niech Polska będzie naro-
dem ludzi trzeźwych, prawdziwie wolnych, dla których hasło: „Bóg. 
Honor. Ojczyzna” będzie wielkim wyzwaniem w codziennej pracy dla 
dobra polskich rodzin, Kościoła i całej umiłowanej Ojczyzny.

Łomża, dnia 24 maja 2018 r.

+ Tadeusz Bronakowski
Przewodniczący Zespołu KEP ds. Apostolstwa 

Trzeźwości i Osób Uzależnionych
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KONFERENCJA EPISKOPATU POLSKI
Wytyczne pastoralne do adhortacji Amoris Laetitia

Wstęp

Sakrament małżeństwa oraz bliższe i bezpośrednie przygotowanie do tej 
formy wspólnotowego życia były zawsze i nadal pozostają w centrum 
działań pasterzy Kościoła. Dlatego z należną uwagą i staraniem przyj-
mujemy posynodalną adhortację apostolską papieża Franciszka Amoris 
laetitia, która jest wyrazem jego zatroskania o zdrową kondycję miło-
ści małżeńskiej w rodzinie. Odkrywamy w niej inspirującą aktualizację 
„Ewangelii rodziny” [1], którą Kościół stale głosi i stara się realizować.
Adhortacja jest niewątpliwie owocem refleksji dwóch Synodów po-
święconych rodzinie oraz wzmożonej w tym czasie modlitwy całego 
Kościoła w intencji małżonków i rodzin, a także nadzwyczajnego Ju-
bileuszu Miłosierdzia w 2015 roku. Papież wskazuje w niej te obsza-
ry duszpasterstwa narzeczonych, małżeństw i rodzin, które wymagają 
głębszej refleksji oraz czułej i miłosiernej troski duszpasterzy (Miseri-
cordiae Vultus, 10 [2]).

Minione dwa lata od ukazania się Amoris laetitia oraz dyskusja, 
którą ona zapoczątkowała, pozwoliły nam na nowo dostrzec bogactwo 
działań Kościoła w Polsce, wspierających narzeczonych, małżonków  
i rodziny. Równocześnie uświadomiły nam konieczność i pilną potrze-
bę jeszcze większego zaangażowania się w szeroko rozumiane dusz-
pasterstwo narzeczonych i rodzin, nierzadko dotkniętych kryzysem 
wiary i miłości. W tej perspektywie papieskie wezwanie do kształtowa-
nia ewangelicznych postaw jest światłem na drodze chrześcijańskiego 
wzrostu, a konkretne jego wskazania stanowią cenną podpowiedź dla 
duszpasterskich wysiłków i pomocowych działań.

W głosie papieża Franciszka uznajemy ojcowskie wezwanie do 
„duszpasterskiego i misyjnego nawrócenia” (Evangelii Gaudium, 25). 
Ten apel o pastoralny zwrot wyrasta z jego troski o każdego człowieka 
(por. MV, 4), w czym wyraźnie nawiązuje do św. Jana Pawła II, dla któ-
rego „człowiek jest pierwszą drogą, po której winien kroczyć Kościół 
w wypełnianiu swojego posłannictwa” (Redemptor Hominis, 14). Ma-
jąc tego świadomość jesteśmy przekonani, że interpretacja i praktyczna 
aplikacja założeń Amoris laetitia przyczyni się do podjęcia wielu inicja-
tyw na rzecz wzrostu, umocnienia i rozwoju naszych rodzin, ich miłości 
i świętości [3].



26

1. Zasadnicze akcenty nauczania papieża Franciszka

Przywołując myśl swego poprzednika Benedykta XVI, papież Franci-
szek podkreśla, że zmiany w Kościele należy przeprowadzać w duchu 
„hermeneutyki ciągłości” [4]. Pojęcie to nawiązuje do przekonania Jana 
XXIII, wyjaśniającego powody otwarcia Soboru Watykańskiego II ka-
tegorią „hermeneutyki reformy” [5]. Dzięki niej niezmienny depozyt 
wiary może być przekazywany w sposób pogłębiony, bardziej dojrzały  
i „odpowiadający potrzebom naszych czasów” [6], to znaczy dostoso-
wany do danej epoki (por. EG, 41). Istotne jest to, że hermeneutyka 
reformy nie zrywa z przeszłością, lecz zachowuje ciągłość nauki wiary, 
dokonując równocześnie koniecznej aktualizacji tej wiary.

Odczytana w tym duchu Amoris laetitia nie tylko uwzględnia, ale 
nade wszystko dopełnia i aktualizuje wcześniejsze wypowiedzi Ma-
gisterium Kościoła na temat małżeństwa i rodziny. Wśród wcześniej-
szych dokumentów programowych należy wymienić Humanae vitae 
Pawła VI, Familiaris consortio, Reconcilliatio et poenitentia, Verita-
tis splendor Jana Pawła II oraz Deus caritas est i Sacramentum carita-
tis Benedykta XVI. Nie ulega więc wątpliwości, że papież Franciszek 
w adhortacji Amoris laetitia w żaden sposób nie podważa nauczania 
swych Poprzedników. Wyraźnie uznaje konieczność istnienia w Ko-
ściele jedności doktryny i działania, która jednak nie wyklucza istnienia 
„różnych sposobów interpretowania pewnych aspektów nauczania lub 
niektórych wynikających z niego konsekwencji” (AL, 3). Dlatego do 
dorobku synodalnych obrad poświęconych rodzinie, papież Franciszek 
dołącza inne rozważania ukierunkowujące refleksję i działania duszpa-
sterskie w taki sposób, aby jednocześnie dawałyby tchnienie, bodziec  
i pomoc rodzinom w ich poświęceniu i w ich trudnościach (por. AL, 4).

Wobec powyższego, duszpasterzy, osoby konsekrowane i wiernych 
świeckich zachęcamy do przyjęcia zawartego w Amoris laetitia naucza-
nia papieża Franciszka, który konsekwentnie realizuje dzieło odnowy 
Kościoła w duchu Chrystusowej Ewangelii. Podstawą jego refleksji jest 
słowo Boże i spojrzenie samego Jezusa na rodzinę. Aby opisać miłość  
w ewangelicznej i rzeczywistej perspektywie rozwija swą myśl na dwóch 
poziomach: kontempluje trynitarny ideał Miłości, rozważa pierwszeń-
stwo i skuteczność łaski oraz miłości w życiu małżeńskim, a równo-
cześnie uwzględnia stopniowalny i dynamiczny charakter ludzkiego 
doświadczenia miłości, jego historyczne uwarunkowania, trudności,  
a także niedoskonałe realizacje.
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Trzeba uwzględnić szerszy kontekst nauczania papieskiego o mał-
żeństwie i rodzinie i w związku z tym należy zaznaczyć, że:

– Papież Franciszek zaprasza cały Kościół do patrzenia na Boga  
i człowieka w duchu Ewangelii i do posługiwania się jej językiem.

– Kluczowymi słowami jego pontyfikatu są „czułość i bliskość” [7]. 
W miłości miłosiernej i współczującej (względem m.in. ubogich, mi-
grantów, małżonków i innych członków rodzin) upatruje podstawowe 
kryterium weryfikujące wiarygodność Kościoła i jego działań.

– Papież apeluje o głoszenie Ewangelii w nowy sposób. Ma na my-
śli zaangażowanie wszystkich chrześcijan, celem dawania świadectwa 
o swojej wierze z jeszcze większym entuzjazmem i przekonaniem (por. 
MV, 4). Przypomina, że Kościół jest wezwany do misyjnego wyjścia, 
aby „dotrzeć na wszystkie peryferia świata potrzebujące światła Ewan-
gelii” (EG, 20). W realizacji zadania nie może zabraknąć odnowionego 
dialogu pomiędzy duszpasterzami i wiernymi. Stąd nie można oczeki-
wać od papieskiego nauczania definitywnego lub wyczerpującego słowa 
na temat wszystkich spraw dotyczących Kościoła i świata. Nie powin-
no się też zastępować lokalnych episkopatów w rozeznaniu problemów 
wyłaniających się na ich terytoriach i stąd mowa papieża o potrzebie 
„decentralizacji” w Kościele (por. EG, 16).

– Odpowiadając na sugestie ojców synodalnych, Franciszek wpisuje 
swoje orędzie o związku małżeńskim w bardziej realistyczną i stopnio-
walną drogę do świętości w Kościele. Zaprasza do dawania żywego i ra-
dosnego świadectwa obecności Chrystusa w sakramentalnym związku 
małżeńskim i domu rodzinnym.

– Papież podkreśla, że duszpasterskie i misyjne nawrócenie w pro-
mowaniu małżeństwa i rodziny nie może pomijać osób potrzebujących 
i żyjących w sytuacjach trudnych: „(…) Kościół musi zachować szcze-
gólną uwagę, aby zrozumieć, pocieszyć, włączyć, unikając narzucania 
im zestawu norm, jakby były ze skały, zyskując w ten sposób efekt, że 
czują się osądzone i porzucone przez tę Matkę, która jest powołana, by 
nieść im Boże miłosierdzie” (AL, 49). Kościół „jest ojcowskim domem, 
gdzie jest miejsce dla każdego z jego niełatwym życiem” (EG, 47). Ta-
kie traktowanie najbardziej delikatnych kwestii ludzkiej egzystencji 
„stawia nas raczej w kontekście rozeznania duszpasterskiego, pełnego 
miłości miłosiernej, która zawsze gotowa jest zrozumieć, przebaczyć, 
towarzyszyć, czekać, a przede wszystkim włączać” (AL, 312).
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2. „Radość miłości” w małżeństwie i rodzinie

Papież w pierwszym zdaniu adhortacji stwierdza, że „radość miłości 
(amoris laetitia) przeżywana w rodzinach jest także radością Kościo-
ła”. By jej w małżeństwach i rodzinach nie brakowało, Kościół rozwija 
stosowne duszpasterstwo, ale też powinien ciągle podnosić jego jakość, 
uwzględniając w swej posłudze nowe uwarunkowania życia i potrzeby 
małżonków i rodzin.

a. Bogate doświadczenie duszpasterstwa narzeczo-
nych, małżonków i rodzin Kościoła w Polsce

Przygotowanie wiernych do sakramentu małżeństwa oraz towarzysze-
nie małżonkom i rodzinom na drodze do świętości są od dziesięciole-
ci ważnym polem działalności Kościoła w Polsce. Wyrazem tej troski 
były m.in. powstające już od lat pięćdziesiątych dwudziestego wieku 
różnego rodzaju instrukcje o przygotowaniu do małżeństwa i życia 
rodzinnego, wskazania II Synodu Plenarnego (1991–1999) zawarte w 
dokumencie pt. W trosce o rodzinę oraz Dyrektorium Duszpasterstwa 
Rodzin (1.05.2003), a także poradnie rodzinne. Tematyka narzeczeń-
sko–małżeńsko–rodzinna jest obecna w formacji znanych ruchów i sto-
warzyszeń kościelnych. Wyliczone dokumenty i inicjatywy były najczę-
ściej odpowiedzią Kościoła w Polsce na przemiany społeczno-moralne 
zachodzące w społeczeństwie [8]. Podejmowały zazwyczaj nauczanie 
kolejnych papieży i Magisterium Kościoła.

b. Kryteria duszpasterskie papieża Franciszka

Ojciec święty wyraża przekonanie, że „wspólnota ewangelizacyjna 
przez dzieła i gesty wkracza w codzienne życie innych, skraca dystans, 
uniża się aż do upokorzenia, jeśli to konieczne, i przyjmuje ludzkie ży-
cie, dotykając cierpiącego ciała Chrystusa w ludzie” (EG, 24). Z kolei 
miłość pasterska – czerpiąc inspirację od Jezusa Chrystusa, Dobrego Pa-
sterza (por. Łk 15,4–7; J 10,11–18)  – jest gotowa do wyjścia na spotka-
nie każdego człowieka, szczególnie tego, który oddalił się od wspólno-
ty eklezjalnej. Dlatego papież Franciszek mówi o czterech postawach, 
które powinny charakteryzować każdą działalność Kościoła: przyjąć, 
towarzyszyć, rozeznawać i integrować (por. AL, 291nn) [9].
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– Przyjęcie (por. J 3,1–21) – wynika z podstawowego prawa, które 
mieszka w sercu każdego człowieka, gdy patrzy on szczerymi oczami 
na swojego brata, którego spotyka na drodze życia (MV, 2) i pragnie 
jego dobra (MV, 9). „Misją Kościoła jest głoszenie miłosierdzia Boga, 
bijącego serca Ewangelii, aby w ten sposób dotrzeć do serca i umysłu 
każdego człowieka. Oblubienica Chrystusa–Kościół przyswaja sobie 
postawę Syna Bożego, który wszystkim wychodzi naprzeciw, nie pomi-
jając nikogo” (AL, 309; MV, 12). Wszystko w działaniu duszpasterskim 
Kościoła powinno być przepojone czułością, z którą kieruje się do wier-
nych; w tym, co głosi i o czym daje świadectwo światu, nie może nigdy 
brakować miłosierdzia (AL, 310). Kapłaństwo zaś, powtarzając za św. 
Augustynem, jest „amoris officium – urzędem dobrego pasterza, który 
ofiaruje swoje życie za owce” (SC, 23).

„Pasterze proponujący wiernym pełny ideał Ewangelii i nauczanie 
Kościoła, muszą im także pomagać w przyjęciu logiki współczucia dla 
słabych i unikania prześladowania lub osądów zbyt surowych czy nie-
cierpliwych. Ewangelia wzywa nas, byśmy nie osądzali i nie potępiali 
(por. Mt 7,1; Łk 6,37). Jezus «oczekuje, abyśmy zrezygnowali z poszu-
kiwania osobistych lub wspólnotowych środków ochronnych, pozwa-
lających nam zachować dystans w stosunku do istoty ludzkiej udręki, 
tak abyśmy rzeczywiście chcieli wejść w kontakt z konkretnym życiem 
innych i poznali moc czułości»” (AL, 308).

– Towarzyszenie – dobrze obrazuje zachowanie Jezusa w stosun-
ku do uczniów na drodze do Emaus (por. Łk 24,13–35). Domaga się 
przybliżenia do drugiego i kroczenia razem. Zdaniem papieża, „nie po-
mniejszając wartości ewangelicznego ideału, należy z miłosierdziem  
i cierpliwością towarzyszyć możliwym etapom wzrastania osób formu-
jących się dzień po dniu” (EG, 44), „czyniąc miejsce dla miłosierdzia 
Pana, zachęcającego nas do czynienia możliwego dobra” (AL, 308). Ta-
kie posługiwanie wiernym prowadzi do rozwoju duszpasterstwa więzi. 
Wskutek tego także wspólnota wiernych staje się gotowa, by towarzy-
szyć człowiekowi we wszystkich jego doświadczeniach, także tych do-
tkliwych, nierzadko długotrwałych (por. EG, 24).

– Rozeznawanie [10] – odnosi się najpierw do misji Kościoła rozu-
mianej w kategorii posługi pastoralnego, ewangelicznego i duchowego 
badania przed Bogiem dróg życia (EG, 33, 50, 154). Nie wyklucza „wkła-
du wiedzy ludzkiej, egzystencjalnej, psychologicznej, socjologicznej 
czy moralnej. Jednak je przekracza. Nie wystarczają też pełne mądrości 
zasady Kościoła. (…) rozeznanie jest łaską. Chociaż obejmuje rozum  
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i roztropność, to je przewyższa, bo chodzi w nim o dostrzeżenie tajem-
nicy jedynego i niepowtarzalnego planu, jaki Bóg ma dla każdego, i któ-
ry realizuje się w najróżniejszych kontekstach i ograniczeniach. Stawką 
jest nie tylko dobrobyt doczesny, czy satysfakcja z czynienia czegoś po-
żytecznego, a nawet chęć posiadania spokojnego sumienia. Stawką jest 
sens mojego życia wobec Ojca” (Gaudete et Exsultate, 170). Jako takie, 
rozeznawanie zakłada pokorę i wielkoduszność oraz „wychowywanie 
siebie do cierpliwości Boga i Jego czasów, które nigdy nie są naszymi” 
(GE, 174). Stanowi „narzędzie walki do lepszego podążania za Panem. 
Jest nam potrzebne zawsze: abyśmy byli zdolni do rozpoznawania cza-
sów Boga i Jego łaski, abyśmy nie marnowali natchnień Pana, aby nie 
odrzucać Jego zachęty do rozwoju” (GE, 169); ma kierować wszystkich 
wiernych, którzy o to proszą, do uświadomienia sobie swojej sytuacji 
przed Bogiem (AL, 300), ma pomóc w znalezieniu możliwych dróg od-
powiedzenia Bogu i w ich rozwoju pośród ograniczeń (por. AL, 303, 
305). W realizacji trudnego dzieła towarzyszenia i rozeznawania bardzo 
pomocne jest prawo stopniowości, na które zwrócił uwagę św. Jan Pa-
weł II w Familiaris consortio. Prawo to zakłada, że człowiek „poznaje, 
miłuje i czyni dobro moralne, odpowiednio do etapów swego rozwo-
ju” (FC, 34; AL, 295). Franciszek uzupełnia myśl stwierdzeniem Ka-
techizmu Kościoła Katolickiego o warunkach pod jakimi poczytalność  
i odpowiedzialność mogą zostać zmniejszone, czy wręcz zniesione [11].

Mówi również o okolicznościach zmniejszających odpowiedzial-
ność moralną [12]. „Z tego powodu negatywny osąd odnośnie do sytu-
acji obiektywnej nie oznacza orzeczenia o odpowiedzialności lub winie 
danej osoby” (AL, 302).

– Integracja (z samym sobą i ze wspólnotą Kościoła) – jest celem 
duszpasterskiego rozeznawania i towarzyszenia każdemu człowiekowi, 
niezależnie od jego życiowej sytuacji. U podstaw jest logika włączania 
do wspólnoty, dzięki której wierni nie tylko odkrywają przynależność 
do Kościoła, ale radośnie i owocnie tego doświadczają (por. AL, 299). 
W całych dziejach Kościoła – zauważa Franciszek – spotykamy dwie 
logiki: usuwanie na margines i dzieło włączania. „Drogą Kościoła, po-
cząwszy od Soboru Jerozolimskiego, jest zawsze droga Jezusa: droga 
miłosierdzia i integracji” (AL, 296). „Uświęcenie zaś jest drogą wspól-
notową, którą należy pokonywać we dwoje. (…) Życie lub praca z in-
nymi jest niewątpliwie drogą duchowego rozwoju” (GE, 141). Chodzi  
o duchowe dojrzewanie i wzrost miłości, które są najlepszą przeciwwa-
gą dla zła (por. GE, 163).
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3. Nowe impulsy duszpasterskie

W świetle powyższych kryteriów duszpasterskich Franciszka – odno-
szonych do małżeństwa i rodziny oraz uświęcenia na tej drodze wspól-
notowego życia – rysują się nowe impulsy w posłudze duszpasterskiej 
narzeczonych, małżonków oraz osób, które znalazły się w sytuacjach 
trudnych i nieregularnych.

– W duszpasterstwie narzeczonych trzeba pomóc młodym ludziom 
w odkryciu wartości i bogactwa małżeństwa. Trzeba przypomnieć  
o znaczeniu cnót, zwłaszcza czystości, która jest warunkiem autentycz-
nego rozwoju oblubieńczej miłości. Zarówno przygotowanie bliższe, 
jak i towarzyszenie bezpośrednie powinny przekonać narzeczonych, 
aby nie postrzegali pobrania się jako końca drogi i aby podjęli małżeń-
stwo jako powołanie, które wymaga stanowczej i realistycznej decyzji, 
aby wspólnie przejść przez wszystkie próby i trudne chwile (por. AL, 
211). „Priorytetowo należy potraktować – wraz z odnowionym prze-
powiadaniem kerygmy – te treści, które przekazywane w sposób atrak-
cyjny i przyjazny pomogą im zaangażować się w proces trwający całe 
życie z wielkodusznością i wolnością. Jest to rodzaj »inicjacji« do sa-
kramentu małżeństwa, który zapewni im niezbędne elementy, aby mogli 
go przyjąć z najlepszą dyspozycją i rozpocząć życie rodzinne z pewną 
solidnością” (AL, 207). Każdy Kościół lokalny winien rozeznać, któ-
ra z form bezpośredniego przygotowania do małżeństwa jest najlepsza  
i zadbać o formację, która nie zniechęci młodych do sakramentu.

– Duszpasterstwo małżonków musi mieć przede wszystkim na uwa-
dze to, że małżeństwo nie stanowi rzeczywistości dokonanej i skończo-
nej. Papież przypomina: „Związek jest realny, jest nieodwołalny, został 
potwierdzony i uświęcony przez sakrament małżeństwa. Małżonkowie 
jednak, jednocząc się, stają się twórcami własnej historii i twórcami 
projektu, który trzeba rozwijać razem. Spojrzenie skierowane jest ku 
przyszłości, którą trzeba budować dzień po dniu z pomocą Bożej ła-
ski i właśnie dlatego nie wymaga się od małżonka, aby był doskonały. 
Musimy odłożyć na bok złudzenia i zaakceptować go takim, jakim jest: 
niedoskonałym, wezwanym do rozwoju, w drodze” (AL, 218). Zada-
niem duszpasterzy jest ukazywanie każdego małżeństwa jako „historii 
zbawienia”, która wychodzi niejednokrotnie od tego co kruche, a dzięki 
Bożemu darowi stopniowo przekształca się w związek coraz bardziej 
solidny i piękny (por. AL, 221). Szczególnie w pierwszych latach budo-
wania wspólnoty małżeńskiej bardzo pomocne są towarzyszenie i obec-
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ność doświadczonych małżonków, członków ruchów, stowarzyszeń,  
a także przygotowanych doradców (por. AL, 229).

– W duszpasterstwie osób, które znalazły się w sytuacjach trudnych 
(np. śmierć współmałżonka) i nieregularnych, duszpasterze i ich współ-
pracownicy winni nade wszystko oferować wiernym światło wiary oraz 
współczującą i delikatną obecność (por. AL, 253–258). Pełne miłości 
spojrzenie i wsparcie należy okazać osobom, które zostały opuszczone 
lub opuściły współmałżonka, ale obecnie podejmują starania, aby do sa-
kramentalnego współmałżonka powrócić, trwając w miłości, wierności 
i modlitwie – odwołując się do łaski sakramentu (AL, 241–242). Zro-
zumienie należy też okazywać wiernym, którzy po rozpadzie małżeń-
stwa sakramentalnego zawarły nowy związek, ze względu na istniejącą 
przeszkodę poprzedniego węzła małżeńskiego jedynie cywilny, ale sta-
rają się prowadzić życie chrześcijańskie, w wierze wychowując swoje 
dzieci, a spragnione pełnego uczestnictwa w sakramencie Eucharystii 
podejmują decyzję życia w relacji bratersko-siostrzanej.

Ojciec święty szczególnie uwrażliwia na to, „by podejść duszpa-
stersko do osób, które zawarły małżeństwo cywilne, rozwiedzionych 
żyjących w nowych związkach lub które jedynie mieszkają razem” 
(AL, 297). Powołując się na ojców synodalnych zachęca, aby osoby 
ochrzczone, które się rozwiodły i zawarły ponowny związek cywilny, 
były bardziej włączane we wspólnoty chrześcijańskie na różne możliwe 
sposoby, zważając jednak na to, aby nie powodować zgorszenia. „Oni 
nie tylko nie muszą czuć się ekskomunikowani, ale mogą żyć i rozwijać 
się jako żywe członki Kościoła, odczuwając, że jest on matką, która ich 
zawsze przyjmuje, troszczy się o nich z miłością i wspiera ich na drodze 
życia i Ewangelii” (AL, 299). Apeluje, aby osoby te z ufnością podcho-
dziły do rozmowy ze swoimi duszpasterzami oraz odpowiednio przy-
gotowanymi osobami świeckimi. Nie zawsze wprawdzie znajdą u nich 
potwierdzenie swoich własnych idei i pragnień, ale na pewno otrzymają 
światło, które pozwoli im lepiej zrozumieć osobistą sytuację i właściwie 
odkrywać drogę osobistego dojrzewania.

Papież zaprasza też duszpasterzy do słuchania wiernych z miłością, 
spokojem i szczerym pragnieniem, aby „dojść do sedna dramatu osób 
i zrozumieć ich punkt widzenia, aby im pomóc żyć lepiej i rozpoznać 
swoje miejsce w Kościele” (AL, 312).

4. Wezwanie do pastoralnego rozeznania i logika integracji w świe-
tle VIII rozdziału Amoris laetitia papież zwraca uwagę na „niezliczoną 
różnorodność sytuacji” osób, które rozwiodły się i zawarły ponowny 
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związek cywilny. W trosce o ich dobro duchowe konieczne jest rzetelne 
rozeznanie ich sytuacji, biorąc pod uwagę fakt, że stopień odpowiedzial-
ności nie jest taki sam za każdym razem. Trzeba zawsze brać pod uwagę 
aplikację normy ogólnej do określonego przypadku. Papież Franciszek 
mówi – jest to jeden z centralnych aspektów Amoris laetitia – o potrze-
bie odniesienia normy ogólnej do konkretnych osób i ich szczegółowych 
sytuacji. W ten sposób rozwija myśl Jana Pawła II, który wskazywał na 
potrzebę uwzględnienia złożoności sytuacji wiernych rozwiedzionych, 
żyjących w nowych związkach cywilnych (por. FC, 84 §2).

Papież Franciszek zaznacza, że duszpasterskie towarzyszenie oso-
bom będącym na drodze rozeznania musi odbywać się „zgodnie z na-
uczaniem Kościoła i wytycznymi biskupa” (AL, 300). W procesie tym 
nie może zabraknąć przeprowadzenia rachunku sumienia, obiektywnej 
analizy sytuacji dzieci i opuszczonego współmałżonka, prób i możliwo-
ści pojednania, uwzględnienia konsekwencji nowej relacji wobec pozo-
stałej rodziny i lokalnej wspólnoty wiernych (por. AL, 300). Działania 
te są szczególnie ważne w życiu osób stojących w obliczu konieczno-
ści podjęcia skomplikowanych decyzji duchowych. Chodzi o właści-
wą ocenę i rozważny wybór. Rozeznawanie jako dynamiczny proces 
zawsze powinno być otwarte na nowe etapy rozwoju i nowe decyzje 
podjęte w sumieniu, a pozwalające na zrealizowanie ideału w pełniejszy 
sposób (por. AL, 303).

Mając na uwadze złożoność sytuacji duszpasterskiej wiernych zwią-
zanych węzłem małżeńskim i nie mogących z tego powodu – pomimo 
ogromnego pragnienia – zawrzeć małżeństwa sakramentalnego z osobą, 
z którą pozostają w związku pozasakramentalnym, należałoby rozwa-
żyć w poszczególnych przypadkach możliwość wnikliwego rozeznania 
ich sytuacji. To rozeznanie powinno najpierw prowadzić do udzielenia 
na drodze kościelnego procesu sądowego odpowiedzi na pytanie, czy 
można stwierdzić nieważność pierwszego związku małżeńskiego.

W sytuacji, gdy prawomocnym wyrokiem orzeczone zostanie, iż 
nieważność nie może zostać stwierdzona, należy kontynuować rozezna-
nie o charakterze duszpasterskim. To rozeznanie jako niełatwe i niezwy-
kle odpowiedzialne zadanie wymaga solidnego przygotowania duszpa-
sterzy. Trzeba bowiem rozeznać, czy osoby żyjące w nieuregulowanych 
związkach zachowują wierność, poświęcają się dla dzieci, angażują się 
w życiu chrześcijańskim, świadome są nieprawidłowości swego związ-
ku i życia w grzechu, pragnęłyby zmienić sytuację, w której się znajdują,  
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lecz nie mogą tego uczynić bez zaciągnięcia kolejnej winy (np. kwestia 
odpowiedzialności za wychowanie dzieci, por. AL, 298).

Podjęte rozeznanie może prowadzić do różnych, coraz głębszych 
form integracji ze wspólnotą kościelną. Powinno ono mieć formę indy-
widualnego i konsekwentnego, długotrwałego kierownictwa duchowe-
go. Podjęcie odpowiedniej decyzji – wspólnie przez kierownika ducho-
wego i zainteresowaną osobę powinno być owocem procesu rozeznania, 
a nie jednego czy nawet kilku powierzchownych spotkań. Wymaga ono 
także konsultacji z kompetentnym duszpasterzem posługującym przy 
sądzie biskupim lub w diecezjalnym ośrodku duszpasterstwa rodzin. 
Przy tym kierownik duchowy powinien mieć przede wszystkim to na 
względzie, aby pomóc zainteresowanej osobie, w jej trudnej i skompli-
kowanej sytuacji, postępować na drodze wiary we wspólnocie Kościoła.

Zakończenie

Stoją przed nami zadania wynikające z aktualnej sytuacji oraz kondy-
cji małżeństw, rodzin i młodego pokolenia, nierzadko dotkniętych kry-
zysem wiary. Papieżowi Franciszkowi zawdzięczamy jasne wskazanie  
i określenie tych zadań, cenne impulsy, a także ukierunkowanie działań 
pastoralnych i zachętę do pogłębionej refleksji nad kształtem duszpaster-
stwa rodzin, bardziej dostosowanego do aktualnych potrzeb i wyzwań.

Z całą pewnością trzeba będzie wypracować nowe Dyrektorium 
Duszpasterstwa Rodzin dla Kościoła w Polsce. W oparciu o nie moż-
na będzie przygotować diecezjalne, względnie metropolitalne instruk-
cje wykonawcze oraz powołać do życia ośrodki służby małżeństwu  
i rodzinie. Równocześnie należy wypracować program i określić kształt 
przygotowania księży do podejmowania drogi towarzyszenia wiernym 
i rozeznawania ich konkretnych sytuacji. Pasterską posługę musimy na-
znaczyć bliskością, spojrzeniem pełnym szacunku i współczucia, któ-
re jednocześnie leczą, wyzwalają i zachęcają do dojrzewania w życiu 
chrześcijańskim (por. EG, 169). Potrzebujemy ćwiczyć się w umiejętno-
ści słuchania, aby cierpliwie i wytrwale rozbudzać pragnienie chrześci-
jańskiego ideału i znajdywać drogi prowadzące do prawdziwego wzro-
stu i dojrzałości (por. EG, 171).

Do tego typu formacji należy też zachęcić osoby konsekrowane  
i wiernych świeckich. Potrzebujemy bowiem wielu współpracowników, 
mężczyzn i kobiet, którzy podejmując trud słuchania i towarzyszenia 
narzeczonym i małżonkom będą wspierać duszpasterskie działania.
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Przypisy:
[1] Wyrażenie „Ewangelia rodziny” przywołuje Instrumentum laboris Synodu 

o rodzinie. Por. Le sfide pastorali sulla famiglia nel contesto dell’evange-
lizzazione. Instrumentum laboris, 20.

[2] MV 10: „(…) Wszystko w działaniu duszpasterskim Kościoła powinno 
być przepojone czułością, z którą kieruje się do wiernych; w tym, co głosi  
i o czym daje świadectwo światu, nie może nigdy brakować miłosierdzia. 
Wiarygodność Kościoła potwierdza się na drodze miłości miłosiernej  
i współczującej. (…) Z jednej strony pokusa żądania tylko i zawsze spra-
wiedliwości sprawiła, że zapomnieliśmy, iż jest to tylko pierwszy krok, ko-
nieczny i nieodzowny, ale Kościół potrzebuje sięgać wyżej, aby osiągnąć 
cel bardziej wzniosły i bardziej znaczący. Z drugiej strony, ze smutkiem 
obserwujemy, że doświadczenie przebaczenia w naszej kulturze staje się 
coraz rzadsze. (…) Nadszedł znowu dla Kościoła czas, aby z radością gło-
sić przebaczenie. To jest czas powrotu do tego, co istotne, aby poczuć od-
powiedzialność za słabości i trudności naszych braci. Przebaczenie to siła, 
która budzi do nowego życia i dodaje odwagi, aby patrzeć w przyszłość  
z nadzieją”.

[3]  Additum ad epistulam Region Pastoral Buenos Aires, Criterios básicos 
para la aplicación del capitulo VIII de Amoris laetitia, w: AAS 10 (2016), 
t. 108, s. 1072–1074.

[4] Franciszek, Dominique Wolton, Otwieranie drzwi, Kraków 2018, s. 325.
[5] Jan XXIII, Przemówienie podczas uroczystego otwarcia Soboru Watykań-

skiego II (11 października 1962), w: AAS 54 (1962), s. 788.
[6] „Sobór, według Papieża Jana XXIII, miał na celu «przekazanie czystej 

i nieskażonej nauki katolickiej bez łagodzenia jej bądź przeinaczania»  
i starał się, aby »ta pewna i niezmienna nauka, która musi być wiernie re-
spektowana, została pogłębiona i przedstawiona w sposób odpowiadający 
potrzebom naszych czasów»”, w: Kongregacja Nauki Wiary, Wskazania 
duszpasterskie na Rok Wiary, Tarnów 2012, s. 26.

[7] „Bliskość jest czymś więcej niż nazwą konkretnej cnoty, jest to postawa 
obejmująca całą osobę, jej sposób nawiązywania więzi, bycia jednocześnie 
w sobie i wrażliwymi na innych… Kiedy ludzie mówią o jakimś księdzu, że 
«jest blisko» zwykle podkreślają dwie rzeczy: pierwsza – że jest «zawsze» 
(w przeciwieństwie do takiego, którego «nigdy nie ma», mówią: «wiem, 
ojcze, że jesteś bardzo zajęty…»). Druga – że umie znaleźć słowo dla każ-
dego. Ludzie mówią: «Rozmawia ze wszystkimi – z wielkimi, małymi, 
biednymi, z niewierzącymi… Księża bliscy, którzy są, którzy rozmawia-
ją ze wszystkimi… Księża wędrowni»”. Franciszek, Pan postanowił być 
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kimś bliskim. Homilia wygłoszona podczas Mszy krzyżma 29.03.2018, cyt. 
za: http://w2.vatican.va/content/francesco/fr/homilies/2018/documents/pa-
pafrancesco_20180329_omelia-crisma.html.

[8] Przykładem może być ustawa z dnia 27 kwietnia 1956 r. o warunkach do-
puszczalności przerywania ciąży, w konsekwencji której zaczęły powsta-
wać Katolickie Poradnie Rodzinne.

[9] Franciszek mówi także o „czterech kryteriach”: Papież Franciszek Domi-
nique Wolton, Otwieranie…, dz. cyt., s. 339.

[10] Pojęcie „rozeznawania” – 50 razy użyte w adhortacji Amoris laetitia – jest 
kluczowe dla uchwycenia jej przesłania. Por. GE, 166–175.

[11] KKK 1735: Poczytalność i odpowiedzialność za działanie mogą zostać 
zmniejszone, a nawet zniesione, na skutek niewiedzy, nieuwagi, przymusu, 
strachu, przyzwyczajeń, nieopanowanych uczuć oraz innych czynników 
psychicznych lub społecznych.

[12] KKK 2352: Okoliczności, które zmniejszają odpowiedzialność moralną to 
niedojrzałość uczuciowa, nabyte nawyki, stany lękowe lub inne czynniki 
psychiczne czy społeczne.

KOMUNIKAT  
ws. ochrony życia dzieci przed urodzeniem

Księża Biskupi przypominają swoje poparcie dla projektu obywatel-
skiego „Zatrzymaj aborcję”, który przewiduje ochronę dzieci nienaro-
dzonych bez względu na ich stan zdrowia, przez wykluczenie przesłanki 
eugenicznej.

Jednocześnie apelują do każdego z parlamentarzystów o ochronę 
życia wszystkich dzieci przed urodzeniem. W sposób szczególny przy-
pominają o potrzebie dotrzymania składanych obietnic w tak podstawo-
wej sprawie, jaką jest ochrona prawa do życia.

Księża Biskupi proszą wszystkich o modlitwę, aby życie każdego 
człowieka było szanowane od poczęcia aż do naturalnej śmierci.

ks. dr Paweł Rytel-Andrianik
Rzecznik Konferencji Episkopatu Polski

Warszawa, 1 lipca 2018 r.
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KOMUNIKAT  
z sesji Rady Biskupów Diecezjalnych na Jasnej Górze

Dnia 25 sierpnia, w przeddzień Uroczystości Najświętszej Maryi Panny 
Częstochowskiej, odbyło się na Jasnej Górze zebranie Rady Biskupów 
Diecezjalnych. Obradami kierował abp Stanisław Gądecki, Przewodni-
czący Konferencji Episkopatu Polski.

1. Podczas obrad przedstawiono inicjatywy ewangelizacyjno-mo-
dlitewne, które w Rzymie i w Polsce będą podejmowane przez 
młodzież i duszpasterzy w czasie trwania obrad Synodu Bisku-
pów poświęconego młodzieży (od 3 do 28 października br.).  
W nawiązaniu do Światowych Dni Młodzieży w Panamie  
w styczniu 2019 r., podkreślono wolę licznego udziału młodzie-
ży polskiej i duże zainteresowanie młodych Polaków posługą 
wolontariatu podczas spotkania z Papieżem Franciszkiem w Pa-
namie.

2.  Biskupi łączą się duchowo z Ojcem Świętym Franciszkiem  
i wszystkimi uczestnikami Światowego Spotkania Rodzin w Dubli-
nie. Jednocześnie podkreślają, że duszpasterstwo rodzin stanowi 
priorytet posługi Kościoła katolickiego w Polsce. Szczególnym 
wyzwaniem jest przygotowanie narzeczonych do małżeństwa. Bi-
skupi przypominają o konieczności towarzyszenia, zarówno oso-
bom żyjącym w sakramentalnych związkach, jak również i tym, 
którzy znaleźli się w trudnej sytuacji małżeńskiej.

3. Z wdzięcznością i powagą biskupi przyjęli list papieża Fran-
ciszka do Ludu Bożego, który jest odpowiedzią na doniesienia  
o cierpieniu osób małoletnich z powodu ich wykorzystywa-
nia seksualnego popełnianego przez niektórych duchownych. 
Papież Franciszek napisał m.in.: „Cierpienie ofiar i ich rodzin 
jest także naszym bólem, dlatego musimy ponownie podkre-
ślić nasze wysiłki, aby zapewnić ochronę nieletnim i dorosłym  
w sytuacjach zagrożenia”. W tym duchu, biskupi potwierdzają 
zdecydowaną wolę walki z tym grzechem i przestępstwem. Pod-
kreślają jednocześnie konieczność troski o ofiary oraz potrzebę 
budowania kultury zdolnej do zapobiegania tego rodzaju prze-
stępstwom. W odpowiedzi na wezwanie papieża do konkretnych 
działań, Rada Biskupów Diecezjalnych postanowiła, aby zgodnie  
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z wcześniejszymi Wytycznymi Konferencji Episkopatu Polski, 
podjąć na szeroką skalę program prewencji w diecezjach.

4. Omawiano także założenia nowych zasad formacji kandydatów 
do kapłaństwa. Kandydaci, żyjący w tak bardzo zmieniającej się 
współczesnej kulturze, wymagają nowego, bardziej personalne-
go stylu towarzyszenia i rozeznawania na ich drodze przygoto-
wania się do kapłaństwa. Aktualnie opracowywany jest doku-
ment, który stanowi aplikację do polskich realiów dokumentu 
Kongregacji ds. Duchowieństwa zatytułowanego Dar powoła-
nia do kapłaństwa. Ratio fundamentalis institutionis sacerdota-
lis. W nowym ujęciu formacji chodzi o to, aby kapłan zawsze 
czuł się uczniem w drodze, stale potrzebującym całościowej 
formacji, rozumianej jako ciągłe upodabnianie się do Chrystusa.

5. Szczyt klimatyczny organizowany pod auspicjami ONZ w grud-
niu br. w Katowicach będzie okazją do przypomnienia odpowie-
dzialności całej rodziny ludzkiej za dzieło stworzenia, za nasz 
wspólny dom – Ziemię. W poszanowaniu świata stworzonego 
wyraża się respektowanie Boga-Stwórcy. To On powierzył czło-
wiekowi Ziemię. Potrzeba więc porozumienia i wspólnego wy-
siłku w trosce o Ziemię, o co apeluje papież Franciszek w ency-
klice Laudato si’. Biskupi zachęcają do jej lektury i modlitwy, 
aby Duch Święty, który tchnie kędy chce, zjednoczył wszyst-
kich w poszanowaniu dzieła stworzenia.

6. Biskupi są bardzo wdzięczni wszystkim, którzy w czasie waka-
cyjnym podjęli różnego rodzaju trud pielgrzymowania na Jasną 
Górę i do innych sanktuariów oraz wszystkim tym, którzy ich 
przyjmowali w drodze i towarzyszyli im modlitwą. Dziękują 
także Ojcu Świętemu Franciszkowi za pozdrowienia przekaza-
ne przez kard. Konrada Krajewskiego, który przybył w pieszej 
pielgrzymce z Łodzi na Jasną Górę. Pasterze Kościoła w Polsce 
wyrażają wdzięczność również osobom duchownym i świeckim 
za zaangażowanie w różne dzieła ewangelizacyjne podczas wa-
kacji.

Z Jasnej Góry biskupi błogosławią Rodakom w kraju i za granicą. 
Swym błogosławieństwem obejmują szczególnie wychowawców, na-
uczycieli, katechetów, dzieci i młodzież, którzy wkrótce rozpoczną nowy 
rok szkolny i katechetyczny. Wyrażają wdzięczność także rolnikom  
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za ich trud zebrania plonów ziemi i łączą się we wspólnym dziękczynie-
niu Panu Bogu.

Podpisali: biskupi diecezjalni zgromadzeni na Jasnej Górze

Jasna Góra, 25 sierpnia 2018 r.

HOMILIA PRYMASA POLSKI  
na Jasnej Górze: Wolność jest darem i zadaniem

Siostry i Bracia w Chrystusie Panu!
1. Po raz kolejny w uroczystość Najświętszej Maryi Panny Często-

chowskiej spotykamy się w Jej jasnogórskim sanktuarium. I ponownie 
za psalmistą powtarzamy: Tyś wielką chlubą naszego narodu. Ten ja-
snogórski szczyt, będący miejscem szczególnej obecności naszej Mat-
ki i Królowej, wpisywał się bowiem przez wieki nie w historie życia 
konkretnych ludzi, jasnogórskich pielgrzymów, naszych rodzin i wspól-
not, ale wpisał się także w dzieje polskiego narodu i naszej umiłowa-
nej Ojczyzny. Kiedy więc w trwającym jubileuszowym roku z radością  
i wdzięcznością w sercach świętujemy 100-lecie odzyskania niepodle-
głości warto za św. Janem Pawłem II raz jeszcze sobie powtórzyć, że 
właśnie tutaj, na Jasnej Górze, gdzie mieszka Królowa Polski, w jakiś 
sposób zawsze byliśmy wolni, i że o to święte miejsce, o Jasną Górę 
opierała się nadzieja narodu oraz wytrwałe dążenie do odzyskania nie-
podległości. Tu bowiem – jak mówił nasz wielki rodak – przez wszyst-
kie lata zaborów i niewoli, przez wszystkie późniejsze noce okupacji  
i zniewolenia, z serc Polaków wyrywało się wspólne wołanie: przed Twe 
ołtarze zanosim błaganie – Ojczyznę wolną racz nam wrócić, Panie!

2. Bracia i Siostry! Sto lat temu Ojczyzna nasza wybiła się na 
niepodległość. Przyszła dla niej godzina wolności. Na mapie Europy  
i świata znów pojawiło się słowo Polska. Staliśmy się prawdziwie wol-
ni. Nie tylko więc w wymiarach osobistych, ale i w wymiarach społecz-
nych, my, wszyscy, Polacy, mogliśmy wówczas za Apostołem Narodów 
do siebie zawołać: nie jesteś już niewolnikiem lecz synem. Jesteś synem 
i córką wolnego narodu. Jesteś synem i córką Niepodległej. A to znaczy, 
że Ty, Siostro i Bracie, nosisz w sobie całe to bogate dziedzictwo, które-
mu na imię Polska. To znaczy, że i na Tobie i na mnie – jak przypominał 
nam wielokrotnie Jan Paweł II – ciąży wielki i święty obowiązek, trud-
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ne i odpowiedzialne zadanie, z którego nigdy nie można zrezygnować,  
a którego celem jest budowanie sprawiedliwej jedności wśród synów 
i córek jednej Ojczyzny. Dziś oznacza to także, że w tym budowaniu, 
w tym jednoczeniu się wokół wspólnego dobra, trzeba nam wszystkim 
pokory i otwarcia serca, trzeba nawrócenia i wzajemnej miłości, prze-
baczenia i pojednania, trzeba zaniechania wzajemnych uprzedzeń i nie-
chęci, wyzbycia się zawiści i chęci zemsty, bo przecież Ona jako Matka 
rodziny chce nas strzec razem, wszystkich razem. Przypomniał nam  
o tym właśnie tu, na Jasnej Górze papież Franciszek i dopowiedział 
jeszcze, że nasz naród pokonał na swej drodze wiele trudnych chwil 
w jedności. Prosił więc, aby Maryja, mężna u stóp Krzyża i wytrwa-
ła w modlitwie z uczniami w Wieczerniku w oczekiwaniu na Ducha 
Świętego, zaszczepiła w nas pragnienie wyjścia ponad krzywdy i rany 
przeszłości, i pomagała nam żyć w jedności, nigdy nie ulegając pokusie 
izolowania się i narzucania jedynie własnej woli innym.

3. Umiłowani w Panu Siostry i Bracia! W jednej ze swych homilii 
papież Franciszek zauważył, że wesele w Kanie Galilejskiej powtarza 
się w pewnym sensie w każdym pokoleniu, w każdej rodzinie, w każ-
dym z nas i w naszych wysiłkach. Wesele w Kanie Galilejskiej ukazuje 
bowiem szczególną obecność Maryi, Matki Jezusa, zarówno w rado-
snych, jak i w trudnych, a często wręcz dramatycznych wydarzeniach  
i doświadczeniach, jakie przeżywają konkretni ludzie. Ewangelista, roz-
poczynając opowiadanie, krótko nas informuje, że Ona była tam obec-
na: odbywało się wesele i była tam Matka Jezusa. Ona jest więc obecna 
w Kanie Galilejskiej. Jest obecna, czujna i troskliwa. Ona jest obecna 
w Kanie Galilejskiej, a więc obecna w życiu konkretnego człowieka. 
Jest obecna w tajemnicy Chrystusa i w tajemnicy Kościoła. Jest obecna 
pośród swego ludu. Jest obecna także tutaj, na Jasnej Górze. Obecna  
w swym Cudownym Jasnogórskim Wizerunku Matki Bożej Często-
chowskiej. Obecna w naszych różnych wydarzeniach i przez to praw-
dziwie obecna również w dziejach i w historii pielgrzymującego tutaj do 
Niej swego ludu. Na tej świętej górze Boga jest obecna jako Bogarodzi-
ca, jako Matka i Królowa naszego narodu poprzez swój łaskami słynący 
Wizerunek – mówił Jan Paweł II w czasie obchodów 600-lecia Jasnej 
Góry. I Jej obecność tutaj, na Jasnej Górze, podobnie jak kiedyś na we-
selu w Kanie Galilejskiej, wyróżnia to szczególne zatroskanie o tych, 
którzy się smucą, których trapi ból, lęk i cierpienie, którzy przeżywają 
różnorakie trudności. Nie mają już wina. Radość gaśnie. Pojawia się 
niepokój i niepewność. Wychodzą na jaw skrywane wątpliwości. Rodzi 
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się zwątpienie. Kruszy wzajemne zaufanie. Ileż razy, w takim właśnie 
duchu, z ciężkim sercem, stawaliśmy w tym miejscu, przybywając po 
pomoc i pociechę do Najświętszej Maryi Panny Częstochowskiej. Ileż 
razy wypowiadaliśmy przed Jej łagodnym, matczynym spojrzeniem 
nasze codzienne troski i zmartwienia. Ile razy powierzaliśmy Jej także 
nasze prośby i nadzieje, te drobne, zwyczajne i te wielkie, związane 
również z naszą wolnością, z wolną i niepodległą Ojczyzną. I ileż razy 
modliliśmy się o dobre zagospodarowanie tej wolności. Chrystus wraz 
ze swą Matką w polskiej Kanie stawia przed nami z pokolenia na poko-
lenie wielką sprawę wolności – mówił Jan Paweł II. W roku szczególnej 
wdzięczności za Niepodległą trzeba więc i naszemu pokoleniu, jeszcze 
raz, z całą mocą powtórzyć jego słowa: wolność jest dana człowieko-
wi od Boga jako miara jego ludzkiej godności. Jednakże jest mu ona 
równocześnie zadana. Wolność jest więc darem i zadaniem. I można jej 
używać dobrze lub źle, a to znaczy, że można przez nią budować lub 
niszczyć. Nasza obecność w tym świętym miejscu, w polskiej Kanie, 
u tronu naszej Matki i Królowej, zobowiązuje nas do dobrego użycia 
wolności, do budowania, a nie niszczenia. Maryja jest w tym dla nas 
wsparciem. Uczy oczyszczać nasze intencje, uczy z pokorą stawać wo-
bec nowych wyzwań i czerpać ze stągwi, czyli zawierzyć Słowu Boże-
mu, aby doświadczać jego światła i jego skuteczności w naszym chrze-
ścijańskim życiu.

4. Drodzy Siostry i Bracia! Wpatrując się dziś w Maryję, Najświęt-
szą Maryję Pannę Częstochowską, obecną w tym miejscu, jak kiedyś  
w Kanie Galilejskiej, możemy i my wszyscy dostrzec, że wezwanie do 
budowania i zagospodarowania wolności, do życia w wolności, nie może 
być zrealizowane bez odkrycia i poznania naszych słabości i braków, po 
to, aby sam Jezus je oczyszczał i przemieniał, aby jak kiedyś w Kanie 
Galilejskiej, to nowe wino, to bardzo dobre wino, jak mówił wówczas 
starosta weselny, rodziło się w stągwiach służących do oczyszczenia, 
czyli w miejscu, gdzie wszyscy zostawili swój grzech, nawracając się 
całym sercem do Boga i od Niego otrzymując łaskę i przebaczenie.  
I jak w Kanie Galilejskiej wiąże się to z naszym pełnym zawierzeniem 
Jezusowi i zarazem z konkretnym działaniem, z naszą odpowiedzią na 
Jej słowa: zróbcie wszystko, cokolwiek wam powie. Maryja uczy nas 
więc składać nasze życie w ręce Boga. Uczy nas przychodzić do Niego 
z ufnością, z jaką zwróciła się wówczas do swego Syna: nie mają już 
wina. Uczy nas – jak przypominał nam kiedyś papież Franciszek – po-
wierzania naszych rodzin w ręce Boga; uczy nas modlitwy, umacnia-
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jąc nadzieję, która wskazuje, że nasze troski są również troskami Boga.  
Z tego jasnogórskiego szczytu Maryja niezmiennie uczy nas i zachęca, 
byśmy powierzali w ręce Boga również naszą Ojczyznę. Uczy wołania 
do Boga, by błogosławił Niepodległej, by nam błogosławił, by prze-
mieniał nasze serca, by otwierał nasze umysły i zaciśnięte dłonie, by  
w roku 100-lecia niepodległości pozwolił nam jeszcze lepiej odczytać 
i zrozumieć wezwanie do życia w wolności, wezwanie do solidarności, 
zwłaszcza z najsłabszymi, wezwanie do budowania a nie niszczenia, 
wezwanie do życia w jedności i wzajemnym szacunku. Tutaj bowiem – 
mówił nam jeszcze św. Jan Paweł II – nauczyliśmy się tej podstawowej 
prawdy o wolności, a mianowicie: naród ginie, gdy znieprawia swe-
go ducha – naród rośnie, gdy duch jego coraz bardziej się oczyszcza.  
A duch ludzki prawdziwie się oczyszcza, gdy kroczy Bożymi ścieżkami, 
gdy czerpie z Ducha Jezusa Chrystusa, gdy daje Mu się wyzwolić z ego-
izmu i słabości. Wiemy, że nie możemy jedynie dziękować za wolność. 
Nie możemy też poprzestać na wspominaniu chwalebnej przeszłości. 
Trzeba nam wszystkim odważnie i mądrze angażować się w nasze trud-
ne dziś, w naszą teraźniejszość, czyniąc wszystko dla wspólnego dobra, 
łącząc ludzi, a nie wciąż dzieląc. Ojczyzna to nasz zbiorowy obowiązek 
i dobro wszystkich bez wyjątku Polaków. Matka Jezusa z Kany Galilej-
skiej, nasza Częstochowska Pani i Królowa, uczy nas oddania siebie do 
dyspozycji Chrystusowi. Uczy w ten sposób konkretnej miłości i służby. 
W Kanie Galilejskiej nie pozostała przecież obojętna wobec napotka-
nej biedy. Nie odgrodziła się od innych, zamykając w swoim wybraniu 
i szczęściu. Przeciwnie. Jej miłość sprawia, że jest dla innych. Niech 
zatem Ona, nasza Pani i Królowa, Najświętsza Maryja Panna Często-
chowska, uczyni nas wszystkich wrażliwymi i otwartymi, w duchu tej 
wolności, ku której wyswobodził nas Jej Syn, Jezus Chrystus. Amen.

WYCHOWAWCA CHRZEŚCIJAŃSKI W PROCESIE  
ROZEZNAWANIA POWOŁANIA

List Pasterski z okazji VIII Tygodnia Wychowania  
9–15 września 2018 r.

W przyszłą niedzielę rozpocznie się w naszej Ojczyźnie VIII Tydzień 
Wychowania. Jego tematyka będzie nawiązywać do hasła, mającego się 
rozpocząć już za miesiąc w Rzymie, 15. Zgromadzenia Ogólnego Syno-
du Biskupów: Młodzież, wiara i rozeznanie powołania.
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W dzisiejszej Ewangelii Jezus kieruje naszą uwagę ku ludzkiemu 
wnętrzu. Przytacza skargę Boga zawartą w Księdze Proroka Izajasza: 
„Ten lud czci Mnie wargami, lecz sercem swym daleko jest ode Mnie” 
(Mk 7,6). Przypomina też, że dla naszego zbawienia decydujące są nie 
zewnętrzne okoliczności, ale to, co pochodzi z ludzkiego wnętrza.

1. Życiowe decyzje

W dokumencie przygotowawczym najbliższego Synodu Biskupów 
zwraca się uwagę na trzy przekonania dotyczące rozeznania duchowe-
go. „Pierwszym jest to, że Duch Boży działa w sercu każdego męż-
czyzny i każdej kobiety poprzez uczucia i pragnienia, które wiążą się  
z ideami, obrazami i planami. (…) Drugim przekonaniem jest, że ludz-
kie serce, z powodu swej słabości i grzechu, jest zazwyczaj rozdarte, po-
nieważ pociągają je bodźce różne, a nawet sobie przeciwstawne. Trzecie 
przekonanie, to fakt, że życie narzuca konieczność podjęcia decyzji, bo 
nie można się wahać w nieskończoność”.

Często w naszym życiu stajemy na rozstaju dróg. Jest jasne, że nie 
da się iść kilkoma naraz, dlatego trzeba podjąć decyzję, którą z nich wy-
brać. Takim punktem, z którego wychodzi kilka możliwych ścieżek, jest 
decyzja dotycząca wyboru życia małżeńskiego, kapłańskiego, konsekro-
wanego czy życia w stanie wolnym. Kolejne skrzyżowania dróg życio-
wych mogą być związane z wyborem pracy, decyzją dotyczącą dalszego 
kształcenia miejsca zamieszkania. Rozeznawanie powołania bywa koja-
rzone z młodością, jednak umiejętność ta potrzebna jest przez całe życie.

Mottem tegorocznego Tygodnia Wychowania jest hasło: Wybór dro-
gi. Zapraszamy Rodziców, Nauczycieli i wszystkich Wychowawców 
do zastanowienia się, jak pomóc dzieciom i wychowankom w procesie 
rozeznawania ich życiowych decyzji. Refleksja ta może być pomocna 
także w naszej osobistej formacji.

2. Wewnętrzny kompas

Rozeznawanie powołania nie opiera się na prostych podpowiedziach 
przychodzących z zewnątrz. Chodzi w nim raczej o ustawienie we-
wnętrznej busoli, która umożliwi w każdej życiowej sytuacji odkrycie 
najlepszej z dróg.

W najnowszej adhortacji o powołaniu do świętości papież Franci-
szek pyta: „Jak rozpoznać, czy coś pochodzi od Ducha Świętego, czy 
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pochodzi z ducha tego świata lub z ducha diabła?”. Ojciec święty udzie-
la następującej odpowiedzi: „Jedynym sposobem jest rozeznanie, które 
wymaga nie tylko dobrej zdolności rozumowania lub zdrowego rozsąd-
ku, ale jest także darem, o który należy prosić” (Franciszek, Adhortacja 
apostolska Gaudete et exsultate, 166).

Tym, kto ma plan na nasze życie i wie, czego naprawdę potrzebuje-
my, jest Bóg. Ten, który nas stworzył i zna nas lepiej niż my sami siebie, 
jest więc najwłaściwszym Adresatem pytania o to, jaką drogę wybrać  
w konkretnej sytuacji. Bóg jest obecny w swoim Słowie, dlatego w ro-
zeznawaniu powołania konieczne jest spotkanie z Biblią. Papież Bene-
dykt XVI napisał: „W młodości pojawiają się nieodparte i szczere py-
tania na temat sensu własnego życia i tego, jaki kierunek nadać swojej 
egzystencji. Na te pytania tylko Bóg potrafi dać prawdziwą odpowiedź. 
(…) Powinniśmy pomóc młodym ludziom w poznawaniu Pisma Świę-
tego i bliskim obcowaniu z nim, aby było niczym kompas wskazujący 
drogę, którą należy iść” (Benedykt XVI, Adhortacja apostolska Verbum 
Domini, 104).

Posiadanie wewnętrznego „kompasu”, umożliwiającego spokojne 
rozeznawanie i dojrzałe podejmowanie decyzji, konieczne jest szcze-
gólnie dziś, gdy człowiek jest narażony na oddziaływanie tak wielu 
zewnętrznych czynników, związanych chociażby z mediami elek-
tronicznymi. „Wszyscy, ale szczególnie młodzi ludzie – pisze papież 
Franciszek – są narażeni na nieustanny zapping [skakanie po kanałach 
telewizyjnych]. Można poruszać się w dwóch lub trzech przestrzeniach 
jednocześnie i uczestniczyć w tym samym czasie w różnych wirtual-
nych wydarzeniach. Bez mądrości rozeznania łatwo możemy stać się 
marionetkami, będącymi zakładnikami chwilowych tendencji”(Franci-
szek, Adhortacja apostolska Gaudete et exsultate, 167). Ktoś z czyta-
jących te słowa przyznał: „rzeczywiście, ostatnio przyłapałem się na 
tym, że oglądam mecz w telewizji, na laptopie mam włączony kolejny 
odcinek serialu i jednocześnie «esemesuję» z kimś na komórce”.

3. Czynniki, które warto uwzględnić w procesie rozeznawania

Powołanie jest zawsze związane z jakąś misją, która spełnia się w mi-
łości. Takie wartości, jak odniesienie sukcesu i zapewnienie utrzymania 
sobie i rodzinie – choć same w sobie bardzo ważne – nie powinny stano-
wić jedynego i głównego kryterium w podejmowaniu decyzji dotyczą-
cych przyszłości. Viktor Frankl, austriacki psycholog i psychiatra, wię-
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zień obozów koncentracyjnych II wojny światowej przestrzegał swych 
studentów: „Nie gońcie za sukcesem – im bardziej ku niemu dążycie, 
czyniąc z niego swój jedyny cel, tym częściej on was omija. Do sukcesu 
bowiem, tak jak do szczęścia, nie można dążyć; musi on z czegoś wyni-
kać i występuje jedynie jako niezamierzony rezultat naszego zaangażo-
wania w dzieło większe i ważniejsze od nas samych…” (Viktor Frankl, 
Człowiek w poszukiwaniu sensu).

Święty Paweł poucza, że „Bóg jest w nas sprawcą i chcenia, i dzia-
łania zgodnie z Jego wolą” (Flp 2,13). W procesie rozeznawania powo-
łania warto więc postawić następujące pytania: Jakie są moje najgłęb-
sze pragnienia? Jakie mam zdolności i gdzie je najlepiej wykorzystam?  
W jaki sposób najpełniej będę służył Bogu i drugiemu człowiekowi?

Rodzice, księża, katecheci, nauczyciele i wychowawcy – to osoby 
towarzyszące młodym w procesie rozeznawania ich powołania. Mogą 
to czynić przez rozmowę, dobre rady, dzielenie się doświadczeniem, 
stawianie pytań, a przede wszystkim przez samą obecność. Ilu młodych 
ludzi zafascynowało się życiem małżonków, którzy założyli piękną ko-
chającą się rodzinę? Podobnie większość księży spotkała w młodości 
kapłana, który zachwycił ich przeżywaniem swego powołania. Pewnie 
wielu słuchających teraz tych słów ma przed oczyma taką osobę, która 
wpłynęła na ich życie. Warto za nią podziękować Bogu.

Rozeznawaniu powołania służy szczery i pełen ufności dialog czło-
wieka z Bogiem, a zwłaszcza prośba o światło Ducha Świętego. Przed-
miotem rozmowy młodego człowieka z Bogiem powinna być też proś-
ba o dar męstwa. Można przecież dobrze rozpoznać powołanie, ale nie 
mieć odwagi, by je podjąć. Taka sytuacja zdarza się dziś dość często, 
chociażby w przypadku mężczyzn i kobiet przekonanych wewnętrznie, 
że pragną podjąć wspólne życie, a którym brakuje jednak odwagi, by 
wyznać sobie miłość w sakramencie małżeństwa. Może się też zdarzyć, 
że ktoś usłyszy głos powołania do kapłaństwa czy życia konsekrowa-
nego, a braknie mu odwagi, by wielkodusznie na nie odpowiedzieć  
i wejść na drogę jego realizacji. Jakże ważne jest towarzyszenie mło-
dym w rozeznawaniu ich powołania poprzez naszą modlitwę.

Zapraszamy wszystkich do wspólnego przeżycia VIII Tygodnia Wy-
chowania, poprzedzającego w tym roku Synod Biskupów, który będzie 
poświęcony młodzieży w kontekście rozeznawania i podejmowania ży-
ciowych decyzji. Prośmy Chrystusa – najlepszego Wychowawcę, by do-
bre wykorzystanie tego czasu stało się naszym przyczynkiem do owoc-
nego przeżycia synodu. Prośmy też o to, by młodzi ludzie właściwie 
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rozeznali swoją dalszą drogę, zaufali Panu Bogu i owocnie zrealizowali 
swoje życiowe powołanie.

Na rozpoczynający się rok szkolny i katechetyczny 2018/19 oraz 
związane z nim nowe zadania duszpasterskie udzielamy wszystkim pa-
sterskiego błogosławieństwa.

Podpisali: Kardynałowie, Arcybiskupi i Biskupi obecni na 379. Zebra-
niu Plenarnym Konferencji Episkopatu Polski, Janów Podlaski–Siedlce, 
7–9 czerwca 2018 r.



Biskup diecezjalny
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I. DEKRETY I ZARZĄDZENIA

DEKRET
erygujący publiczne stowarzyszenie wiernych

„Bracia Miłosiernego Pana”

W odpowiedzi na prośbę zainteresowanych osób, na podstawie ka-
nonów 301, 312§1 n. 3 oraz  313–314 Kodeksu Prawa Kanonicznego, 
niniejszym:

1. eryguję publiczne stowarzyszenie wiernych „Bracia Miłosiernego 
Pana” w oczekiwaniu przekształcenia się w instytut zakonny pra-
wa diecezjalnego;

2. zatwierdzam ad experimentum na okres trzech lat statut ww. stowa-
rzyszenia w brzmieniu załączonym do niniejszego dekretu;

3. nadaję ww. stowarzyszeniu kościelną osobowość prawną.

Wszystkim członkom stowarzyszenia „Bracia Miłosiernego Pana” 
życzę obfitości łask Bożych i z serca błogosławię.

Dan w Koszalinie we wspomnienie Najświętszej Maryi Panny Bolesnej
dnia 15 września RP 2018

ks. dr Wacław Łukasz
Kanclerz Kurii

+ Edward Dajczak
Biskup Koszalińsko-Kołobrzeski

Znak: HM15–3/18
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DEKRET
ustanawiający moderatora publicznego stowarzyszenia wiernych

„Bracia Miłosiernego Pana”

W nawiązaniu do Dekretu erygującego publiczne stowarzysze-
nie wiernych „Bracia Miłosiernego Pana” z dnia 15.09.2018 r. znak: 
HM15–3/18, w oparciu o kan. 317§1 KPK, celem właściwego funkcjo-
nowania stowarzyszenia w pierwszym okresie jego działalności, niniej-
szym mianuję na okres trzech lat:

 – ks. dra Radosława Siwińskiego – moderatorem stowarzyszenia,
 – Daniela Muchę – zastępcą moderatora,
 – Adriana Bohatkiewicza – drugim zastępcą.

Do grona członków założycieli stowarzyszenia wiernych „Bracia 
Miłosiernego Pana” należą ponadto:

 – Jarosław Jaworski,
 – Krzysztof Świokła.

Moderator stowarzyszenia ma obowiązek, raz w roku, składać bi-
skupowi diecezjalnemu pisemne sprawozdanie o stanie stowarzyszenia.

Wszystkim członkom stowarzyszenia „Bracia Miłosiernego Pana” 
życzę obfitości łask Bożych i z serca błogosławię.

Dan w Koszalinie we wspomnienie Najświętszej Maryi Panny Bolesnej
dnia 15 września RP 2018

ks. dr Wacław Łukasz
Kanclerz Kurii

+ Edward Dajczak
Biskup Koszalińsko-Kołobrzeski

Znak: HM15–5/18
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ZWOLNIENIA I NOMINACJE

zwolnieni

z obowiązków proboszcza:
30.06.2018 ks. Jerzy Chęciński z parafii pw. Wniebowzięcia 

Najświętszej Maryi Panny w Kołobrzegu
30.06.2018 ks. Kazimierz Gierszewski z parafii pw. św. 

Stanisława Biskupa i Męczennika w Gwdzie Wielkiej
30.06.2018 ks. Dariusz Jastrząb z parafii pw. Niepokalanego 

Poczęcia Najświętszej Maryi Panny w Koszalinie
30.06.2018 ks. Jerzy Lubiński z parafii pw. Podwyższenia 

Krzyża Świętego w Ustroniu Morskim
30.06.2018 ks. Marek Mackiw z parafii pw. św. Rozalii  

w Szczecinku
30.06.2018 ks. Arkadiusz Oslislok z parafii pw. św. Jana Bosko  

w Sycewicach
30.06.2018 ks. Wiktor Pośnik z parafii pw. Przemienienia  

Pańskiego w Żukowie
30.06.2018 ks. Henryk Romanik z parafii pw. św. Antoniego  

Padewskiego w Osiekach
30.06.2018 ks. Jan Turkiel z parafii pw. Najświętszego Zbawiciela  

w Ustce
31.07.2018 ks. Anatol Wołoszyn z parafii pw. św. Piotra i Pawła  

Apostołów w Lędyczku
11.08.2018 ks. Paweł Janaszkiewicz MS z parafii pw. św. 

Franciszka Ksawerego w Kuźnicy Czarnkowskiej

z obowiązków wikariusza:
25.06.2018 ks. Andrzej Szewczyk z parafii pw. Narodzenia 

Najświętszej Maryi Panny w Koczale
30.06.2018 ks. Piotr Ratajczak OFMConv z parafii pw. 

św. Maksymiliana Kolbego w Słupsku
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31.07.2018 o. Paweł Burda CSsR z parafii pw. Ducha Świętego  
w Szczecinku

31.07.2018 ks. Sebastian Kowal z parafii pw. Najświętszego 
Serca Jezusowego w Słupsku

24.08.2018 ks. Patryk Adamko z parafii pw. 
Zmartwychwstania Pana Naszego Jezusa 
Chrystusa w Drawsku Pomorskim

24.08.2018 ks. Grzegorz Buda z parafii pw. Najświętszej 
Maryi Panny Wspomożenia Wiernych w Pile

24.08.2018 ks. Paweł Byczkowski z parafii wojskowo-cywilnej  
pw. Wniebowzięcia Najświętszej 
Maryi Panny w Czarnem

24.08.2018 ks. Zenon Czekała z parafii pw. św. Antoniego  
Padewskiego w Człopie

24.08.2018 ks. Adam Fulara z parafii pw. św. Matki Teresy  
z Kalkuty w Koszalinie

24.08.2018 ks. Grzegorz Grabowski z parafii pw. św. Rocha  
w Wieleniu

24.08.2018 ks. Robert Gromek z parafii pw. św. Pio w Ustce
24.08.2018 ks. Paweł Haraburda z parafii pw. Najświętszej 

Maryi Panny Wspomożenia Wiernych w Pile
24.08.2018 ks. Andrzej Jarzyna z parafii pw. św. Marcina  

w Kołobrzegu
24.08.2018 ks. Marek Jedliński z parafii pw. Nawiedzenia 

Najświętszej Maryi Panny w Tarnówce
24.08.2018 ks. Arkadiusz Jędrasik z parafii pw. św. Faustyny  

Kowalskiej w Słupsku
24.08.2018 ks. Wojciech Kolarz z parafii pw. Wniebowzięcia 

Najświętszej Maryi Panny w Skrzatuszu
24.08.2018 ks. Dariusz Leśniewski z parafii pw. Matki Bożej  

Różańcowej w Kępicach
24.08.2018 ks. Piotr Liwiński z parafii pw. św. Stanisława  

Kostki w Pile
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24.08.2018 ks. Krzysztof Orłowski z parafii pw. Wniebowzięcia 
Najświętszej Maryi Panny w Tucznie

24.08.2018 ks. Gracjan Ostrowski z parafii pw. św. Krzysztofa  
w Szczecinku

24.08.2018 ks. Andrzej Pawłowski, junior z parafii pw. św.  
Mikołaja w Wałczu

24.08.2018 ks. Bogusław Płocharski z parafii pw. Najświętszej 
Maryi Panny Wspomożenia Wiernych w Miastku

24.08.2018 ks. Wojciech Skiba z parafii pw. św. Maksymiliana  
Kolbego w Słupsku

31.08.2018 ks. Ryszard Bazylik CR z parafii pw. św. Wojciecha 
Biskupa i Męczennika w Wierzchowie

31.08.2018 ks. Andrzej Popiołek z parafii pw. Matki Bożej 
Królowej Polski w Kaliszu Pomorskim

31.08.2018 ks. Tomasz Sułkowski CR z parafii pw. Wniebowzięcia 
Najświętszej Maryi Panny w Złocieńcu

31.08.2018 ks. Dariusz Wypych z parafii pw. Niepokalanego 
Poczęcia Najświętszej Maryi Panny w Koszalinie

31.08.2018 ks. Radosław Winiecki z parafii pw. Matki 
Bożej od Wykupu Niewolników w Okonku

31.08.2018 o. Maciej Talewski OFMConv z parafii pw. 
Podwyższenia Krzyża Świętego w Kołobrzegu

z obowiązków administratora w parafii:
30.06.2018 ks. Piotr Woźniak z parafii pw. Najświętszej Maryi 

Panny Wspomożenia Wiernych w Miastku
5.09.2018 ks. Dariusz Jaślarz z parafii pw. św. Wojciecha  

w Wyszewie

z obowiązków rezydenta w parafii:
30.06.2018 ks. Ryszard Andruszko z parafii pw. św. Michała  

Archanioła w Karlinie
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z obowiązków pomocy duszpasterskiej:
10.09.2018 ks. Stefan Maliczewski z parafii pw. 

Zmartwychwstania Pana Naszego Jezusa Chrystusa  
w Drawsku Pomorskim

z obowiązków kapelana:
8.07.2018 ks. Piotr Subocz ze Szpitala Wojewódzkiego (ZOZ), 

Polikliniki MSWiA i filii Zachodniopomorskiego 
Hospicjum dla Dzieci w Koszalinie

z obowiązków dziekana:
30.06.2018 ks. Henryk Romanik z dekanatu Mielno

z obowiązków Rejonowego Duszpasterza Akademickiego w Pile:
24.08.2018 ks. Paweł Haraburda

z obowiązków kapelana biskupa Krzysztofa Zadarki:
30.06.2018 ks. Andrzej Pawłowski, senior

z obowiązków Wikariusza Sądowego (Oficjała) Sądu Biskupiego Die-
cezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej:
30.06.2018 ks. Andrzej Pawłowski, senior

z obowiązków dyrektora Wydziału Katechetycznego Kurii Biskupiej 
Koszalińsko-Kołobrzeskiej:
31.08.2018 ks. Radosław Mazur

z obowiązków notariusza w Sądzie Biskupim Koszalińsko-Kołobrze-
skim:
31.08.2018 s. Barbara Brodowska SAC

mianowani

proboszczem parafii:
26.06.2018 ks. Andrzej Szewczyk w parafii pw. Matki Bożej  

Różańcowej w Popielewie
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1.07.2018 ks. Ryszard Andruszko w parafii pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika w Gwdzie Wielkiej

1.07.2018 ks. Jerzy Chęciński w parafii pw. św. Rozalii  
w Szczecinku

1.07.2018 ks. Dariusz Jastrząb w parafii pw. Najświętszej Maryi  
Panny Wspomożenia Wiernych w Miastku

1.07.2018 ks. Mariusz Kołaciński w parafii pw. św. Antoniego  
Padewskiego w Osiekach

1.07.2018 ks. Marek Mackiw w parafii pw. Najświętszego  
Zbawiciela w Ustce

1.07.2018 ks. Arkadiusz Oslislok w parafii pw. Podwyższenia 
Krzyża Świętego w Ustroniu Morskim

1.07.2018 ks. Andrzej Pawłowski, senior w parafii pw. 
Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny  
w Kołobrzegu

1.07.2018 o. Piotr Ratajczak OFMConv w parafii pw. św. Jana  
Bosko w Sycewicach

1.07.2018 ks. Henryk Romanik w parafii pw. Niepokalanego 
Poczęcia Najświętszej Maryi Panny w Koszalinie

1.07.2018 ks. Jan Turkiel w parafii pw. Przemienienia 
Pańskiego w Żukowie

1.08.2018 ks. Sebastian Kowal w parafii pw. św. Piotra i Pawła  
Apostołów w Lędyczku

12.08.2018 ks. Marek Turoń MS w parafii pw. św. Franciszka 
Ksawerego w Kuźnicy Czarnkowskiej

wikariuszem parafii:
1.08.2018 o. Wacław Zyskowski CSsR w parafii pw. Ducha  

Świętego w Szczecinku
25.08.2018 ks. Patryk Adamko w parafii w pw. św. Maksymiliana  

Kolbego w Słupsk
25.08.2018 ks. Grzegorz Buda w parafii wojskowo-cywilnej pw. 

Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny w Czarnem
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25.08.2018 ks. Paweł Byczkowski w parafii pw. Najświętszej 
Maryi Panny Wspomożenia Wiernych w Miastku

25.08.2018 ks. Zenon Czekała w parafii pw. Matki Bożej  
Różańcowej w Kępicach

25.08.2018 ks. Adam Fulara w parafii pw. św. Marcina  
w Kołobrzegu

25.08.2018 ks. Przemysław Głowacki w parafii pw. 
św. Krzysztofa w Szczecinku

25.08.2018 ks. Grzegorz Grabowski w parafii pw. św. Matki  
Teresy z Kalkuty w Koszalinie

25.08.2018 ks. Robert Gromek w parafii pw. św. Rocha  
w Wieleniu

25.08.2018 ks. Paweł Haraburda w parafii pw. Wniebowzięcia 
Najświętszej Maryi Panny w Skrzatuszu

25.08.2018 ks. Andrzej Jarzyna w parafii pw. św. Pio w Ustce
25.08.2018 ks. Marek Jedliński w parafii pw. św. Faustyny  

Kowalskiej w Słupsku
25.08.2018 ks. Arkadiusz Jędrasik w parafii pw. św. Mikołaja  

w Wałczu
25.08.2018 ks. Wojciech Kolarz w parafii pw. Najświętszego 

Serca Jezusowego w Słupsku
25.08.2018 ks. Dariusz Leśniewski w parafii pw. Nawiedzenia 

Najświętszej Maryi Panny w Tarnówce
25.08.2018 ks. Krzysztof Orłowski w parafii pw. św. Stanisława  

Kostki w Pile
25.08.2018 ks. Gracjan Ostrowski w parafii pw. Najświętszej 

Maryi Panny Wspomożenia Wiernych w Pile
25.08.2018 ks. Andrzej Pawłowski, junior w parafii pw.  

Najświętszej Maryi Panny Wspomożenia Wiernych  
w Pile

25.08.2018 ks. Bogusław Płocharski w parafii pw. św. 
Maksymiliana Kolbego w Słupsku
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25.08.2018 ks. Marcin Sypka w parafii pw. św. Antoniego  
Padewskiego w Człopie

25.08.2018 ks. Grzegorz Świerkosz w parafii pw. Matki Bożej  
od Wykupu Niewolników w Okonku

1.09.2018 o. Krzysztof Bartczak OFMConv w parafii pw. 
Podwyższenia Krzyża Świętego w Kołobrzegu

1.09.2018 ks. Marcin Ćwiek CR w parafii pw. Wniebowzięcia 
Najświętszej Maryi Panny w Złocieńcu

1.09.2018 ks. Łukasz Matuszczak CRL w parafii wojsko-
cywilnej pw. św. Marcina w Koszalinie

1.09.2018 ks. Piotr Strzelczyk CR w parafii pw. św. Wojciecha 
Biskupa i Męczennika w Wierzchowie

8.09.2018 ks. Andrzej Popiołek w parafii pw. Zmartwychwstania 
Pana Naszego Jezusa Chrystusa w Drawsku  
Pomorskim

1.10.2018 ks. Arkadiusz Korwin-Gronkowski w parafii pw.  
Niepokalanego Poczęcia Najświętszej Maryi Panny  
w Koszalinie

administratorem parafii:
1.07.2018–
29.07.2018

ks. Kazimierz Gierszewski w parafii pw. św. 
Stanisława Biskupa i Męczennika w Gwdzie Wielkiej

wicedziekanem:
24.09.2018 ks. Andrzej Marchewka SDB w dekanacie Słupsk  

Zachód
24.09.2018 o. Arkadiusz Sojka CSsR w dekanacie Szczecinek

kapelanem:
1.08.2018–
31.07.2019

ks. Marian Markowski w Domu Pomocy Społecznej  
i Centrum Rehabilitacji dla Osób ze Stwardnieniem 
Rozsianym w Bornem Sulinowie
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25.08.2018 ks. Piotr Liwiński w Szpitalu Wojewódzkim (ZOZ), 
Polikliniki MSWiA i filii Zachodniopomorskiego 
Hospicjum dla Dzieci w Koszalinie

1.09.2018 ks. Dariusz Jastrząb w Szpitalu Miejskim w Miastku
1.09.2018 ks. Dariusz Szczeciński CR w Zakładzie Karnym  

w Wierzchowie
21.09.2018 ks. Tadeusz Kiciński SDB w Szpitalu 

Specjalistycznym im. Stanisława Staszica w Pile

do pomocy duszpasterskiej:
25.08.2018 ks. Stefan Maliczewski w parafii pw. 

Zmartwychwstania Pana Naszego Jezusa Chrystusa  
w Drawsku Pomorskim

1.09.2018 ks. Stanisław Szczepanek w parafii pw. Najświętszego  
Zbawiciela w Ustce

egzorcystą w Diecezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej:
20.05.2018 ks. Krzysztof Witwicki

diecezjalnym inspektorem ochrony danych osobowych:
25.05.2018 ks. Piotr Subocz

kanclerzem Kurii Biskupiej Diecezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej:
1.07.2018 ks. Wacław Łukasz

wikariuszem biskupim do spraw związanych z udzielaniem sakramen-
tów świętych:
1.07.2018 ks. Wacław Łukasz

rektorem Wyższego Seminarium Duchownego Diecezji Koszalińsko-
-Kołobrzeskiej w Koszalinie:
1.07.2018 ks. Wojciech Wójtowicz
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ojcem duchownym w Wyższym Seminarium Duchownym Diecezji Ko-
szalińsko-Kołobrzeskiej w Koszalinie:
1.08.2018 ks. Piotr Wieteska

dyrektorem administracyjnym (prokuratorem) Wyższego Seminarium 
Duchownego Diecezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej w Koszalinie:
1.07.2018 ks. Piotr Subocz

Wikariuszem Sądowym (Oficjałem) Sądu Biskupiego Koszalińsko-Ko-
łobrzeskiego:
1.07.2018 ks. Jarosław Kodzia

Sędzią Diecezjalnym Sądu Biskupiego Koszalińsko-Kołobrzeskiego:
1.07.2018 ks. Andrzej Pawłowski, senior

Rejonowym Duszpasterzem Akademickim w Pile:
1.09.2018 ks. Andrzej Pawłowski, senior

adiunktem na Wydziale Teologicznym Uniwersytetu Szczecińskiego  
w Szczecinie:
1.09.2018 ks. Radosław Mazur

dyrektorem Wydziału Katechetycznego Kurii Biskupiej Koszalińsko-
-Kołobrzeskiej:
1.09.2018 ks. Dariusz Wypych

diecezjalnym referentem do spraw duszpasterstwa młodzieży w Diece-
zji Koszalińsko-Kołobrzeskiej:
1.09.2018 ks. Andrzej Zaniewski

do pracy w Diecezjalnej Fundacji im. Ks. Kardynała Ignacego Jeża  
w Koszalinie:
1.09.2018 ks. Andrzej Zaniewski
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skierowani na urlop:
1.07.2018 ks. Kazimierz Gierszewski (bezterminowo)
1.07.2018 ks. Jerzy Lubiński (bezterminowo)
1.07.2018 ks. Wiktor Pośnik
1.08.2018 ks. Anatol Wołoszyn (bezterminowo)
24.08.2018 ks. Andrzej Pacholski (bezterminowo)
25.08.2018 ks. Wojciech Skiba
10.09.2018 ks. Stefan Maliczewski (bezterminowo)

skierowani na studia:
20.08.2018 ks. Krzysztof Obolewicz

notariuszem w Sądzie Biskupim Koszalińsko-Kołobrzeskim:
1.08.2018 Maria Dowgielewicz

II. LISTY, HOMILIE I WYSTĄPIENIA

KOMUNIKAT BISKUPA DIECEZJALNEGO 
zapraszający na Diecezjalną Pielgrzymkę Rodzin  

do Sanktuarium Matki Bożej Trzykroć Przedziwnej  
na Górze Chełmskiej w Koszalinie

Drodzy Diecezjanie, Siostry i Bracia! Drogie Rodziny!

Już dziś pragnę Was z serca zaprosić na nasze wspólne spotkanie rodzin, 
na Górę Chełmską w Koszalinie. Tegoroczne spotkanie będzie nosiło 
hasło „Rodzina wspólnotą Ducha Świętego”. Dlatego chciałbym przy-
pomnieć nam wszystkim piękne słowa o Duchu Świętym wypowiedzia-
ne przez Papieża Franciszka. Duch Święty jest duszą Kościoła, zawsze 
ożywia go nadzieją, napełnia radością, obdarza owocami nowości, za-
lążkami życia. Duch Święty tchnie – my jednak często zwijamy żagle. 
Powinniśmy zatem spróbować żyć inaczej, podobnie jak wtedy, gdy  
w rodzinie rodzi się dziecko: rozbija plan dnia, sprawia, że nie możemy 
się wyspać, ale przynosi radość odnawiającą życie, popychając je do 
przodu, poszerzając je w miłości. Zatem Duch wnosi w Kościół „smak 



60

dzieciństwa”. Sprawia nieustanne zrodzenie się na nowo. Ożywia mi-
łość początków.

Właśnie dlatego, jak co roku chcemy się spotykać u Matki, która jest 
zasłuchana w głos Ducha Świętego. Chcemy aby każda rodzina naszej 
diecezji mogła spotkać Ducha Świętego w sakramentach i doświadczyć 
Jego łaski – nieustannego rodzenia się na nowo.

Zapraszam wszystkie małżeństwa i rodziny na Górę Chełmską, do 
Sanktuarium Matki Bożej Trzykroć Przedziwnej. W dniu 15 sierpnia, 
w uroczystość Wniebowzięcia NMP, będziemy tam wspólnie trwali na 
modlitwie.

Pielgrzymka rozpocznie się o godz. 10:00 nabożeństwem różańco-
wym, o godz. 11:00 odbędzie się koncert ewangelizacyjny, natomiast  
o godz. 12:00 odprawiona zostanie uroczysta Eucharystia, którą wraz  
z biskupami naszej diecezji, zaproszonym gościem biskupem Ru-
dolfem Pierskałą i kapłanami ofiarujemy Bogu, prosząc we wszyst-
kich sprawach, które nosicie w swoim sercu.

Po Eucharystii czeka nas wspólna zabawa na stadionie, czyli festyn 
rodzinny oraz atrakcyjne zabawy dla dzieci i całych rodzin.

Na trud pielgrzymowania i na radosne spotkanie na Górze Chełm-
skiej z serca błogosławię!

+ Edward Dajczak
Biskup Koszalińsko-Kołobrzeski

Koszalin, dnia 1.08.2018 r.
Znak: B40–9/18
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AKT ZAWIERZENIA KOŚCIOŁA KOSZALIŃSKO-
KOŁOBRZESKIEGO ORAZ JEGO II SYNODU ŚWIĘTEMU 

MAKSYMILIANOWI, KAPŁANOWI I MĘCZENNIKOWI

Święty Maksymilianie, rozmiłowany w Niepokalanej
i Jej nieustraszony rycerzu;

Święty Maksymilianie, twórczy głosicielu Ewangelii
w ojczyźnie i w dalekich krajach;

Święty Maksymilianie, przemawiający najskuteczniej
miłością, która oddaje życie za bliźniego.

Dziś zawierzamy Tobie nasz Koszalińsko-Kołobrzeski Kościół, 
szczególnie teraz, gdy zgromadził się na synodzie, i pokornie błagamy, 
otocz go swoim przemożnym wstawiennictwem.

Oręduj za pasterzami naszego Kościoła, biskupami, prezbiterami  
i diakonami, by trwała ich wiara, promieniowała ich nadzieja i rozgrze-
wała ich miłość. Uproś ponadto młodym sercom odwagę i hojność, by 
do nich dołączyły i wsparły w ich posługiwaniu. Wstawiaj się za sercami 
konsekrowanymi, poświęconymi wyłącznie Bogu, by w sercu naszego 
Kościoła były zawsze i tylko miłością. Czuwaj wreszcie nad wszystki-
mi, którzy w świecie starają się żyć słowami i życiem naszego Mistrza.

Wypraszaj nam wszystkim szczere oddanie sprawom naszej die-
cezji, naszych parafii i wspólnot oraz wrażliwość na podszepty Ducha 
Świętego, który swoją ożywiającą mocą i naszą twórczą miłością pra-
gnie je prowadzić i kształtować. Módl się, aby Pan zasiał w nas świę-
ty niepokój na widok naszych braci i sióstr pogrążonych w niewierze 
i nieświadomych światła, które ich zamieszkuje. Niech dzięki Twemu 
wstawiennictwu odkryjemy drogi, którymi będziemy mogli dotrzeć do 
nich z Dobrą Nowiną.

Święty Kapłanie i Męczenniku Maksymilianie, Patronie i Opieku-
nie naszego Kościoła, pomóż nam tak iść za Jezusem Chrystusem, na-
szym Panem, i tak Mu służyć, abyśmy znaleźli się kiedyś tam, gdzie On 
przebywa razem z Ojcem i Duchem Świętym, Bóg miłosierny na wieki. 
Amen.

Słupsk
14 VIII AD 2018



62

KOMUNIKAT  
BISKUPA DIECEZJALNEGO EDWARDA DAJCZAKA  

dotyczący tragicznego wypadku w Darłówku

Drodzy Diecezjanie!
Wiadomość o tragicznym wydarzeniu w Darłówku 14.08.2018 r., 

w którym troje rodzeństwa z Wielkopolski zginęło porwane przez mo-
rze, głęboko mnie poruszyła. Proszę miłosiernego Boga o wieczne zba-
wienie dla tragicznie zmarłych dzieci oraz o łaskę umocnienia i pokoju 
dla ich rodziców. Proszę wszystkich o modlitwę w ich intencji podczas 
niedzielnej Eucharystii. W naszych modlitwach pamiętajmy również 
o tych, którzy w tym roku stracili życie w tragicznych wypadkach. 
Wielkie uznanie należy się tym, którzy nieśli pomoc poszkodowanym 
w chwili zdarzenia i nadal to czynią na różne sposoby. Przy tej okazji 
zwracam się z apelem do w wszystkich wypoczywających nad wodą  
o przestrzeganie zasad bezpieczeństwa. Ich poszanowanie jest wyrazem 
naszej odpowiedzialności za siebie nawzajem i przejawem miłości bliź-
niego. Trwając na modlitwie z serca wszystkim Wam błogosławię.

+ Edward Dajczak
Biskup Koszalińsko-Kołobrzeski

Koszalin, dnia 17.08.2018 r.
Znak: B23–6/18

KOMUNIKAT  
BISKUPA DIECEZJALNEGO EDWARDA DAJCZAKA  

dotyczący Studiów Teologicznych w Koszalinie

Umiłowani w Chrystusie Siostry i Bracia!
Nowy rok szkolny i akademicki zachęca nas do pojęcia formacji 

intelektualnej, która pozwoli lepiej poznać Chrystusa i Jego Kościół. 
Z poznania przez wiarę rodzi się większa miłość do Boga i pragnienie 
zaangażowania się w dzieło ewangelizacji.

Zachęcam więc do podjęcia studiów teologicznych, które są prowa-
dzone w Koszalinie w trojakiej formie:

7) dwuletnie Teologiczno-Katechetyczne Studia Podyplomowe dla 
Nauczycieli – a zatem dla osób, które posiadają już tytuł magistra 
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z innej dziedziny. Ich ukończenie otwiera możliwość do nauczania 
religii. Obecnie trwa nabór na drugą edycję studiów;

8) dwuletnie Studia Podyplomowe z Teologii (dla kandydatów posia-
dających ukończone przynajmniej studia I stopnia). Przeznaczone 
są one dla osób duchownych i świeckich, zainteresowanych po-
głębieniem swej wiedzy teologicznej. Absolwenci studiów teolo-
gicznych mogą zdobyć na ich zakończenie tytuł licencjata teologii 
i rozpocząć pracę nad doktoratem z teologii. W roku akademickim 
2018/2019 rozpocznie się już VII edycja studiów podyplomowych;

9) pięcioletnie zaoczne Studia Teologiczne kończące się uzyskaniem 
tytułu magistra teologii, uprawniające do uczenia religii w szko-
łach.

Z pasterskim błogosławieństwem,
+ Edward Dajczak

Biskup Koszalińsko-Kołobrzeski
Koszalin, dnia 20.08.2018 r.
Znak: B23–7/18

BISKUP DIECEZJALNY EDWARD DAJCZAK  
do kapłanów w diecezji

Czcigodni Bracia Kapłani!

Ojciec święty Franciszek, często w swoich tekstach, powołuje się na 
choroby duchowe zagrażające współczesnemu duszpasterzowi. Wśród 
nich wymienia tzw. „syndrom Marty”. Dotyczy on tych, którzy zanu-
rzają się w pracy, zaniedbując „lepszą część”, tzn. zajęcie miejsca u stóp 
Jezusa (por. Łk 10,38–42). Dla nas kapłanów nie ma lepszego czasu na 
trwanie przy Panu jak rekolekcje kapłańskie.

Z zatroskaniem myślę, o tych spośród nas, którzy nie podejmują 
trudu przeżycia corocznych, obowiązkowych rekolekcji kapłańskich. 
Na ten moment na rekolekcje w diecezji zgłosiło się 153 kapłanów,  
a 125 zadeklarowało swoją obecność na rekolekcjach poza diecezją.  
Z tych liczb wynika, jak wielu spośród nas nie zgłosiło się jeszcze na 
rekolekcje.

Drodzy Bracia, przypominam o dwóch turach rekolekcyjnych które 
są przed nami. Najbliższa tura rekolekcji, prowadzona przez o. prof. dr. 
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hab. Waldemara Linke CP, odbędzie się w Skrzatuszu w dniach od 21 
do 24 sierpnia br. Kolejna, ostatnia w tym roku, prowadzona przez ks. 
Piotra Pawlukiewicza, odbędzie się w dniach od 12 do 15 listopada br. 
w CEF. Przypominam także o tym, że Księża mają możliwość wzięcia 
udziału w rekolekcjach poza diecezją.

Proszę Was, Drodzy Bracia, jako Wasz Biskup, wykorzystajmy ten 
święty czas szczególnej łaski w naszym życiu, do którego co roku wzy-
wa nas Duch Święty. Nie pozwólmy sobie utopić się w codzienności. 
Spójrzmy na Mistrza, który woła: „Przyjdźcie do Mnie wszyscy, którzy 
utrudzeni i obciążeni jesteście, a Ja was pokrzepię” (Mt 11,28).

+ Edward Dajczak
Biskup Koszalińsko-Kołobrzeski

Koszalin, dnia 21.08.2018 r.

LIST BISKUPA KOSZALIŃSKO-KOŁOBRZESKIEGO 
EDWARDA DAJCZAKA  

zapraszający na uroczystości skrzatuskie w roku 2018

Siostro i Bracie, prorok Izajasz nazywa Emmanuelem – Boga, który 
zamieszkał pośród nas. Bóg w Jezusie Chrystusie stał się Bogiem bli-
skim, Bogiem nieustannie zwróconym ku człowiekowi. Jest Bogiem 
oddającym się w nasze ręce, a dając nam siebie w Eucharystii, żyje  
w nas, napełnia nas sobą i przemienia. Nigdy byśmy nie wiedzieli tego, 
jak ogromna jest Boża miłość, gdyby Bóg w Chrystusie nie stał się czło-
wiekiem, podarowując nam siebie.

Ten ogromny dar Boga czyni z nas nowych ludzi – chrześcijan – 
uczniów Jezusa w drodze. Musimy jednak postawić sobie pytanie: co 
to znaczy być chrześcijaninem – uczniem Jezusa? Próbą odpowiedzi na 
to pytanie jest jedno z piękniejszych sformułowań Katechizmu Kościo-
ła Katolickiego – „Bóg pragnie, abyśmy Go pragnęli”. W tym zdaniu 
Katechizmu jest cała definicja chrześcijanina, ponieważ jesteśmy ludź-
mi, którzy nieustannie pragną, pytają i poszukują. Pragnienie, pytanie  
i poszukiwanie to swego rodzaju dynamika, która nas definiuje – wzywa 
ze śmierci do życia! Nasze życie to sprawa otwarta, niedokończony pro-
jekt, który został nam zadany, byśmy go urzeczywistnili. Spełnieniem 
tego projektu jest poszukiwanie Boga.
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W sierpniu tego roku, podczas Eucharystii, którą odprawiałem 
w kościele pw. Ducha Świętego w Koszalinie, wprowadziłem młodą 
dziewczynę z Albanii, pochodzącą z tradycji niechrześcijańskiej, przez 
sakramenty – chrztu, Komunii Świętej i bierzmowania – do wspólnoty 
Kościoła. Jej poszukiwanie Boga rozpoczęło się właśnie od wspólnoty. 
Pewnego dnia na uniwersytecie jej koleżanka zapytała: „Czy Ty jesteś 
chrześcijanką? Bo jest w tobie tyle dobra, tyle miłości, że nie możesz 
nią nie być!”. Ta młoda dziewczyna – Artemida – przypomniała nam, 
że my wszyscy jesteśmy ochrzczeni w tym samym Duchu Świętym i 
jesteśmy wezwani do podobnego świadectwa miłości.

Ojciec święty Franciszek mówi o Duchu Świętym, który ciągle na 
nowo i w niepowtarzalny sposób, tworzy w Kościele ten dynamizm wia-
ry. Duch Święty, obdarowując nas wielką różnorodnością swoich da-
rów, talentów i charyzmatów, zaprasza nas, byśmy nimi się posługiwali  
w sposób ciągle twórczy i nowy, według Jego natchnień i Jego woli.

Właśnie dlatego w naszej diecezji trwa Synod – czas ożywienia na-
szej wiary, większego otwarcia na Ducha Świętego i uważnego słucha-
nia tego, co On mówi dziś do Kościoła Koszalińsko-Kołobrzeskiego. 
Synod to przypomnienie, że tylko wiara, głęboko przeżywana w Duchu 
Świętym, potrafi sięgać do tych głębi człowieka, z których wytryska to, 
co nowe, twórcze, nieoczekiwane i nieplanowane. O taką otwartą i od-
ważną wiarę prosimy w naszych synodalnych modlitwach, takiej wiary 
poszukujemy w dniach skupienia i rekolekcjach. To jest najwłaściwsza 
droga spełnienia nadziei pokładanej w synodalnym trudzie. Trzeba nam 
stać się ludźmi Chrystusa, o których prosił Ojciec święty Franciszek, 
trzeba stać się „uczniami – misjonarzami”, uczniami, którzy chcą i po-
trafią być świadkami Ewangelii.

Na tej synodalnej drodze budowania wspólnoty jest szczególne 
miejsce: Skrzatuskie Sanktuarium – centrum duchowe naszej diecezji. 
W Skrzatuszu spotykamy Maryję, która jest najlepszą nauczycielką ży-
cia wiernego Chrystusowi i oddanego wspólnocie uczniów Jezusa, żyją-
cych w każdym czasie naszych ludzkich dziejów. To Ona zaufała Bogu 
i wypowiadając ufnym sercem „Amen”, pozwoliła Mu stać się Emma-
nuelem – Bogiem z nami. Wiernie szła z Jezusem przez życie, aż do 
Krzyża, gdzie z największą miłością uczestniczyła w zbawieniu świata.

Naszym przodkom i nam dzisiaj, właśnie w Skrzatuszu, Maryja zo-
stała podarowana w znaku Matki trzymającej Ciało Jezusa, z twarzą 
pełną ufnej nadziei w wypełnienie obietnicy Jego Zmartwychwstania.
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W Skrzatuskim Sanktuarium wołamy do Niej, by uczestniczyła  
w leczeniu ran naszego często poranionego życia i umacniała nas  
w nadziei, której nie zgaszą trudy naszej codzienności. To właśnie tutaj 
nazywamy Ją Matką Miłości Zranionej i Naszej Nadziei, a pielgrzy-
mowanie do Niej jest gromadzeniem się diecezjalnego Kościoła, który 
ciągle zaczynając od nowa, po potknięciach, pobłądzeniach i grzechach, 
oczekuje w wieczernikowym Skrzatuszu z Nią na nowe światło i moc 
płynącą od Ducha Świętego.

Kochani Młodzi Przyjaciele! Sobota jest Wasza – to Wasz dzień –  
dzień Kościoła jutra i spełnienie tych tęsknot, które wyraziło trzystu 
młodych ludzi zaproszonych z całego świata wobec Ojca Świętego 
Franciszka w Watykanie. Powiedzieliście wtedy, że próbujecie znaleźć 
sens swego istnienia poprzez szukanie wspierających, podnoszących na 
duchu, autentycznych i dostępnych wspólnot, które będą Was wzmac-
niały. Takimi wspólnotami są młodzieżowe ruchy w Waszych parafiach. 
Największą natomiast wspólnotą będzie nasze Diecezjalne Spotkanie 
Młodych w dniu 15 września br., na które serdecznie Was zapraszam.

Siostry i Bracia, kochani Diecezjanie! Zapraszam Was do Skrza-
tusza na wspólną pielgrzymkę pod przewodnictwem Maryi, która nie-
ustannie uczy nas żywej, ufnej wiary i miłości do swego Syna. Podczas 
tego spotkania będziemy również modlić się za naszą Ojczyznę –  
w setną rocznicę odzyskania Niepodległości. To właśnie w Skrzatuszu 
swoje modlitwy zanosili do Maryi nasi przodkowe, również wtedy, gdy 
Skrzatusz po I wojnie światowej znalazł się poza granicami Ojczyzny. 
Naszej modlitwie będzie przewodniczył abp Grzegorz Ryś z Łodzi wraz 
ze wszystkimi biskupami Metropolii Szczecińsko-Kamieńskiej. Zapra-
szam Was na uroczystości w niedzielę 16 września br. na godz. 9:30.

Siostry i Bracia, dziękuję za modlitwę, za Waszą obecność w Skrza-
tuszu, dziękuję również za ofiary złożone dzisiaj na tacę i za wszelką 
okazywaną przez Was pomoc.

Do zobaczenia w Skrzatuszu!
Wasz biskup,

+ Edward Dajczak
Koszalin, dnia 4.09.2018 r.
Znak: B23–8/18
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PODZIĘKOWANIE BISKUPA DIECEZJALNEGO  
EDWARDA DAJCZAKA 

za uczestnictwo w Spotkaniu Młodych  
oraz Diecezjalnej Pielgrzymce do Skrzatusza

Uwielbiając dobrego Boga w duchowych owocach naszej Diecezjalnej 
Pielgrzymki do Skrzatusza, dziękuję wszystkim pielgrzymom – mło-
dzieży i dorosłym. Ze Skrzatuskiego Sanktuarium wołaliśmy do naszej 
Matki, by uczestniczyła w leczeniu ran naszego często poranionego ży-
cia i umacniała nas w nadziei, której nie zgaszą trudy naszej codzien-
ności. Sobotnie i niedzielne spotkania, które zgromadziły wiele tysięcy 
uczestników, były możliwe dzięki zaangażowaniu bardzo wielu kapła-
nów, osób konsekrowanych, katechetów i świeckich, którzy towarzy-
szyli wiernym. Bardzo Wam dziękuję za tę posługę. Jestem wdzięczny 
wszystkim, którzy w jakikolwiek sposób zaangażowali się w piękno li-
turgii i organizację uroczystości. Bóg zapłać!

Dziękuję Czcigodnym Księżom, Dziękuję Kustoszowi Sanktuarium, 
Księdzu Wikariuszowi, Siostrom Uczennicom Krzyża, Seminarium Du-
chownemu, Siostrom Zakonnym, Katechetom, Caritas, Kurii Biskupiej, 
Szkole Nowej Ewangelizacji, Diecezjalnej Diakonii Muzycznej „Tyle 
Dobrego”, mediom, harcerkom i harcerzom z ZHR-u, młodzieży KSM-
-u i Ruchu Światło-Życie, wspólnocie Cenacolo i Domu Miłosierdzia 
Bożego, wolontariuszom, Straży Pożarnej, Policji, parlamentarzystom, 
władzom lokalnym, samorządowym oraz służbom porządkowym i me-
dycznym za zaangażowanie w przygotowanie Diecezjalnego Spotkania 
Młodych i Diecezjalnej Pielgrzymki do Skrzatusza. Wszystkim die-
cezjanom, którzy nie mogli uczestniczyć w spotkaniach skrzatuskich,  
a szczególnie chorym, dziękuję za modlitwy i ofiarę ich cierpienia.

W Twoją matczyną opiekę zawierzamy Maryjo całą naszą Diecezję, 
niech wzór matczynego wsparcia, które okazujesz nam w skrzatuskim 
domu – będzie dla nas przykładem do ciągłej przemiany naszych para-
fii, domów rodzinnych, wspólnot i wszystkich bezdroży. Matko, któ-
raś pod krzyżem Swojego Syna, a naszego Pana, stałaś się największą  
z męczennic, oręduj za nami u Boga i wypraszaj nam łaski, których po-
trzebujemy. Wasz biskup,

+ Edward Dajczak
Biskup Koszalińsko-Kołobrzeski

Koszalin, dnia 18.09.2018 r.
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III. KALENDARIUM 
POSŁUGI BISKUPA DIECEZJALNEGO

LIPIEC

10 lipca
 – Msza św. i spotkanie z ministrantami – Kołobrzeg–Podczele

11 lipca
 – Msza św. dla stypendystów Fundacji „Dzieło Nowego Tysiąclecia” –  

kościół pw. Ducha Świętego w Koszalinie

12 lipca
 – Msza św. pod przewodnictwem kard. Kazimierza Nycza,  

Przewodniczącego Rady Fundacji „Dzieło Nowego Tysiąclecia” –  
kołobrzeska bazylika

13 lipca
 – Msza św. i konferencja podczas dnia skupienia dla stypendystów 

Fundacji „Dzieło Nowego Tysiąclecia” – Skrzatusz

16–19 lipca
 – rekolekcje przed Ewangelizacją Nadmorską – Dom Miłosierdzia  

Bożego w Koszalinie

17 lipca
 – Msza św. podczas rekolekcji dla rodzin – WSD

18 lipca
 – Msza św. z okazji 80. urodzin ks. Jana Giriatowicza – kościół  

pw. św. Jacka w Słupsku

22 lipca
 – Msza św. w intencji Polonii – kościół pw. Ducha Świętego  

w Koszalinie
 – Msza św. w intencji funkcjonariuszy policji – kościół 

pw. św. Maksymiliana Kolbego w Słupsku
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25 lipca
 – Msza św. podczas rekolekcji przed akcją ewangelizacyjną „Przystań 

z Jezusem” – Szkoła Nowej Ewangelizacji w Koszalinie

SIERPIEŃ

11 sierpnia
 – spotkanie z uczestnikami obozu Go4Peace – Bursa Międzyszkolna,  

Koszalin

12 sierpnia
 – Msza św. oraz poświęcenie witraży i organów – kościół  

pw. Miłosierdzia Bożego w Kołobrzegu

13 sierpnia
 – Msza św. i spotkanie z pielgrzymami – Jasna Góra

14 sierpnia
 – Msza św. odpustowa i zawierzenie diecezji i II Synodu Diecezji  

Koszalińsko-Kołobrzeskiej św. Maksymilianowi Marii Kolbemu –  
głównemu patronowi diecezji – kościół pw. św. Maksymiliana  
Kolbego w Słupsku

15 sierpnia
 – Msza św. koncelebrowana podczas 22. Diecezjalnej Pielgrzymki  

Rodzin na Górę Chełmską
 – Msza św. dla uczestników obozu Go4Peace – kościół pw. Ducha  

Świętego w Koszalinie

16 sierpnia
 – Msza św. na rozpoczęcie 18. Pielgrzymki Miłosierdzia z Koszalina  

do Myśliborza – kościół pw. św. Józefa Oblubieńca NMP  
w Koszalinie

18 sierpnia
 – zakończenie obozu Go4Peace – Rynek Staromiejski w Koszalinie

23 sierpnia
 – spotkanie kurialne – rezydencja biskupia
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24–25 sierpnia
 – sesja biskupów – Częstochowa

27 sierpnia
 – konferencja rejonowa dla duchowieństwa – WSD

28 sierpnia
 – konferencja rejonowa dla duchowieństwa – parafia pw. św. Jana  

Bosko w Pile

29 sierpnia
 – pobłogosławienie budowy nowej Komendy Powiatowej Policji  

w Białogardzie

31 sierpnia
 – Msza św. z okazji 100-lecia Polskiej Broni Przeciwlotniczej –  

kościół pw. Ducha Świętego w Koszalinie

WRZESIEŃ

2 września
 – wizytacja kanoniczna parafii Darłówko

3 września
 – rozpoczęcie roku szkolnego – kościół pw. św. Antoniego w Wałczu

6 września
 – Msza św. żałobna w intencji śp. ks. prałata Mariana Błaszczuka –  

kościół pw. św. Wojciecha w Koszalinie

7 września
 – Msza św. z okazji 70-lecia Zespołu Szkół w Świdwinie –  

kościół Mariacki w Świdwinie

8 września
 – odpust parafialny – Koczała

9–10 września
 – wizytacja kanoniczna parafii pw. św. Gertrudy w Darłowie
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14 września
 – odpust i Msza św. z okazji 350-lecia parafii w Starej Łubiance

15 września
 – Diecezjalna Pielgrzymka Młodych do Skrzatusza pod hasłem „Bóg 

jest młody!” i podpisanie dokumentu inicjującego powstanie  
wspólnoty „Bracia Miłosiernego Pana” – Skrzatusz

16 września
 – Diecezjalna Pielgrzymka do Skrzatusza

17 września
 – Msza św. dla Sybiraków – kościół pw. św. Józefa Oblubieńca NMP  

w Koszalinie
 – spotkanie z księżmi dekanatu Koszalin – kościół pw. św. Józefa  

Rzemieślnika w Koszalinie

18 września
 – Msza św. z okazji 25-lecia Bursy Międzyszkolnej w Szczecinku –  

kościół pw. św. Rozalii w Szczecinku

19 września
 – ósme posiedzenie Komisji głównej z udziałem kapłanów 

pracujących w instytucjach diecezjalnych – CEF

22 września
 – Msza św. z okazji 150-lecia obecności sióstr elżbietanek  

w Tucznie – kościół w Tucznie
 – Msza św. i poświęcenie kościoła pw. Najświętszego Serca  

Jezusowego w Słupsku

23–24 września
 – wizytacja kanoniczna parafii Stary Jarosław

25–26 września
 – 380. Zebranie Plenarne Konferencji Episkopatu Polski – Płock
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27 września
 – pogrzeb śp. ks. prałata Jana Guzowskiego – kościół pw. Chrystusa  

Króla w Biesiekierzu

28 września
 – Msza św. z okazji inauguracji roku akademickiego na Politechnice  

Koszalińskiej – kościół pw. św. Józefa Oblubieńca NMP  
w Koszalinie

 – spotkanie z księżmi dekanatu Wałcz – Skrzatusz

29 września
 – pielgrzymka pracowników Enei do Skrzatusza

30 września
 – wizytacja kanoniczna parafii Dobiesław



Synod diecezjalny
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I. KOMISJE SYNODALNE

1. Zmiany personalne

Z dniem 11 września 2018 roku biskup Edward Dajczak mianował 
ks. Mateusza Szczepańskiego członkiem Komisji ds. katechizacji,  
a z dniem 19 września 2018 roku – ks. Jarosława Kodzię przewodni-
czącym Komisji prawnej, który zastąpił w tej roli ks. Andrzeja Pawłow-
skiego, seniora.

2. Komisja główna

Ósme posiedzenie odbyło się 19 września 2018 roku. W jego pierwszej 
części zostały zatwierdzone zagadnienia, którymi podczas swoich prac 
zajmie się Komisja ds. młodych. W drugiej części posiedzenia wzięli 
również udział księża pracujący w kurii biskupiej oraz w innych insty-
tucjach diecezjalnych. Biskup Edward Dajczak ukazał formację osób 
świeckich, zwłaszcza tworzących parafialne zespoły synodalne, jako 
sprawę priorytetową na obecnym etapie synodu. W związku z tym zosta-
ną przedstawione konkretne propozycje, m.in. rekolekcje z elementami 
warsztatowymi, dni skupienia, spotkania formacyjne w dekanatach, die-
cezjalny program kaznodziejski. Uczestnicy posiedzenia zajęli się także, 
zarówno od strony merytorycznej jak i personalnej, kwestią powołania 
komisji synodalnej, która podejmie tematy dotyczące małżeństw i ro-
dzin.

3. Komisja ds. duszpasterstwa i nowej ewangelizacji

Piąte posiedzenie odbyło się 20 września 2018 roku. Jego głównym 
przedmiotem były sakramenty chrztu i Eucharystii. Członkowie komi-
sji skupili uwagę przede wszystkim na formacji rodziców i rodziców 
chrzestnych do chrztu dzieci oraz na formacji rodziców i dzieci do 
pierwszej spowiedzi i I Komunii Świętej. Zwrócono uwagę na potrzebę 
ujednolicenia zasad przygotowania do tych sakramentów w całej diece-
zji. Zauważono przy tym, że poruszone tematy trzeba podjąć także we 
współpracy z innymi komisjami tematycznymi.



Z życia diecezji
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I. WYDARZENIA W DIECEZJI

IX DIECEZJALNA PIELGRZYMKA ROWEROWA  
NA JASNĄ GÓRĘ

Pielgrzymi na dwóch kółkach wyruszyli już 30 czerwca z Koszalina (55 
osób), Słupska i Białogardu, żeby 2 lipca zainaugurować w Skrzatuszu 
IX Diecezjalną Pielgrzymkę Rowerową na Jasną Górę pod hasłem „Za-
nurzeni w Duchu Świętym”. W Koszalinie pielgrzymi przed wyjazdem 
uczestniczyli we Mszy św. w kościele pw. św. Józefa Oblubieńca NMP, 
skąd przez Tychowo, Krosino i Grzmiącą dojechali do Szczecinka. Ze 
Słupska rowerzyści wyjechali po Eucharystii w kościele pw. Najświęt-
szego Serca Pana Jezusa, ich droga wiodła przez Miastko i Biały Bór, 
także do punktu zbiórki w Szczecinku. Tam pielgrzymi nocowali w hali 
sportowej. Następnie odprawiono dla nich Mszę św. w kościele pw. św. 
Rozalii. Kierownik pielgrzymki ks. Tomasz Roda przypomniał uczest-
nikom, że: – Pielgrzymka to nic innego jak zostawić siebie, swoje plany, 
kalendarze, wszystkie zaplanowane spotkania i wyjść na drogę. I zadać 
sobie pytanie: Do Kogo chcę się przybliżyć? Bo choć pielgrzymka ro-
werowa ma pokusy, by spalić trochę kalorii, zrzucić kilka kilogramów, 
wyrobić kondycję, sprawdzić się, zaimponować znajomym, to trzeba 
się zastanowić, czy nie chodzi jednak o coś więcej. (…) Bóg sprawia, 
że na pielgrzymce człowiek spotyka Jezusa w drugim człowieku, a to 
znowu prowadzi go do Boga. Czasem dopiero po latach, na drugiej, 
trzeciej pielgrzymce, ktoś wreszcie idzie do spowiedzi, zaczyna przy-
stępować do Komunii św., porządkuje swoje życie sakramentalne. To 
cuda, które się tutaj zdarzają. Do naszych diecezjan już po raz szósty 
dołączyła też kilkuosobowa grupa pielgrzymów z miast Górnego Ślą-
ska: Katowic, Mikołowa, Rudy Śląskiej i Zabrza. 2 lipca pielgrzymi 
stawili się w Skrzatuszu, gdzie Eucharystii inaugurującej pielgrzymkę 
przewodniczył bp Krzysztof Włodarczyk. Ze Skrzatusza wyruszyło do 
Częstochowy 168 rowerowych pielgrzymów. Kolejnego dnia dotar-
li do Lednicy, gdzie zawierzyli życie Jezusowi Chrystusowi i przeszli 
przez bramę–rybę W kolejnych dniach odwiedzili sanktuarium maryjne  
w Licheniu Starym i Sanktuarium św. Józefa w Kaliszu. Pielgrzymka to 
nie tylko wysiłek fizyczny, ale też duchowy. Pielgrzymi uczestniczyli 
w formacji duchowej, rozważali konferencje związane z hasłem piel-
grzymki, mieli okazję do spowiedzi i rozmów z księżmi – uczestnikami 
pielgrzymki, ks. T. Rodą i ks. Jerzym Dalakiem. Kierownik pielgrzym-
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ki przyznał, że dla księży pielgrzymka jest okazją do przybliżenia się 
do „owiec”, jest to towarzyszenie ludziom na drogach ich życia. Jeden  
z uczestników, Jacek Chudziński z Bydgoszczy, korzysta tylko z jednej 
nogi, drugą ma niesprawną po wypadku. Mimo tego doskonale dawał 
radę sobie na długiej trasie. – Szukałem czegoś, co pomoże mi być lep-
szym człowiekiem, spotkać się z Bogiem, poznać innych ludzi. I znaj-
duję to tu, na pielgrzymce, dlatego jadę – powiedział. Bliski jest mu bł. 
ks. Jerzy Popiełuszko, którego wizerunek ciągle przy sobie nosi. 

Pielgrzymi dotarli do celu 7 lipca, pokonawszy w sumie trasę 600 km.  
Najstarszy z pielgrzymów miał 77 lat, a najmłodszy 10. Oprócz wymie-
nionych księży w pielgrzymce uczestniczyli też s. Renata Kościelska ze 
Wspólnoty Dzieci Łaski Bożej oraz br. Tomasz Kędzierski, salezjanin 
z Piły.

WAKACJE DZIECI Z WILEŃSZCZYZNY NA TERENIE 
DIECEZJI KOSZALIŃSKO-KOŁOBRZESKIEJ

Podczas tegorocznych wakacji na terenie naszej diecezji wypoczywały 
dzieci i młodzież z Wileńszczyzny. Pierwsza grupa dotarła do Piły 1 lip-
ca 2018 roku na zaproszenie Salezjańskiego Stowarzyszenia Wychowa-
nia Młodzieży oraz nieformalnego Stowarzyszenia Pilscy Patrioci. Była 
to 50-osobowa grupa dzieci i młodzieży wraz z opiekunami. Kolonie 
zostały zorganizowane dla grup z polskiej szkoły w Mościszkach, oraz 
podopiecznych Wspólnoty Miłosierdzia Bożego z Solecznik.

W organizację pobytu dzieci włączyły się następujące instytucje: 
parafia pw. Świętej Rodziny, Miejska Energetyka Cieplna Piła Sp.  
z o.o. z Grupy Enea z prezesem Rafałem Łaskim, Marcin Porzucek – 
poseł na Sejm RP; Powiat Pilski – Starostwo Powiatowe w Pile Eli-
giusz Komarowski; kibice Lecha Poznań, Kibolski Klub Dyskusyjny 
z Poznania, Młodzież Wszechpolska Piła, Młodzież Wszechpolska 
Poznań, Wyższe Seminarium Duchowne Towarzystwa Salezjańskiego  
w Lądzie nad Wartą, kibice Zawiszy Bydgoszcz, Klub Sportowy Sporty 
Walki Piła, Muzeum Okręgowe w Pile, Towarzystwo Miłośników Wilna 
i Ziemi Wileńskiej, Biblioteka Parafialna w Trzciance, Koło Łowieckie, 
Trzcianeccy Patrioci, Instytut Pamięci Narodowej w Poznaniu. Tak sze-
roka pomoc i zaangażowanie zaowocowały niezwykle bogatym progra-
mem kolonii dla naszych wyjątkowych gości.
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Dzięki uprzejmości Starostwa Powiatowego główną bazą noclego-
wą dla gości był Internat Zespołu Szkół im. Stanisława Staszica w Pile, 
gdzie pierwszego dnia dzieci zostały przywitane i zapoznały się z pilską 
młodzieżą na wspólnym grillu. Drugi dzień niemal w całości nasi goście 
spędzili w Trzciance, gdzie odwiedzili muzeum, bibliotekę parafialną, 
bibliotekę publiczną oraz kościół pw. św. Jana Chrzciciela. Część czasu 
wykorzystano na zabawy nad jeziorem i posiłek w leśniczówce.

Dzień trzeci nasi goście spędzili w Pile. Rozpoczęliśmy go na pil-
skiej strzelnicy Tarcza, na której wszyscy mieli okazję strzelać z broni 
sportowej. Później przyszedł czas na wizytę w pilskim muzeum okrę-
gowym i zapoznanie się z niezwykle ciekawymi wystawami. Główną 
atrakcją tego dnia był wyjazd do parku linowego. Mimo początkowego 
strachu wszystkie dzieci pokonały trasy parku pokazując swój niezwy-
kły charakter.

Kolejne dni wakacji w Wielkopolsce dzieci i młodzież z Wileńsz-
czyzny spędziła pod hasłem: „Śladami początków państwa polskiego”. 
W Poznaniu rozpoczęliśmy go od wizyty w Termach Maltańskich. Po-
nad 3 godziny zabawy w poznańskim aquaparku  zakończył się uro-
czystym obiadem, który przygotowali dla gości kibice Lecha. Kolejny 
punkt to wizyta na stadionie Lecha Poznań, którą zakończyło wspólne 
zdjęcie z trenerem „Kolejorza” Ivanem Djurdjeviciem. Wszyscy uczest-
nicy wycieczki zostali również obdarowani klubowymi gadżetami.

Następnym punktem pobytu w Poznaniu było zwiedzanie najstarszej 
polskiej katedry położonej na Ostrowie Tumskim. Dzień zakończył się 
spacerem po Starym Rynku, po którym nasi goście zostali oprowadzeni 
przez przedstawicieli poznańskiej Młodzieży Wszechpolskiej, którzy 
byli przebrani za dwóch żołnierzy – jeden z czasów Powstania Wiel-
kopolskiego, a drugi z okresu II wojny światowej. Zapoznaliśmy się  
z historią Poznania oraz Powstania Wielkopolskiego. Dodatkowo każdy 
został obdarowany pamiątkowymi patriotycznymi naklejkami. Stam-
tąd udaliśmy się do Lądu, gdzie w pocysterskim klasztorze, w którym 
mieści się obecnie WSD Towarzystwa Salezjańskiego, przygotowano 
nocleg. Po kolacji ks. Jarosław Wąsowicz oprowadził wszystkich po 
zabytkowym klasztorze i kościele.

Następnego dnia dzieci z Wileńszczyzny udały się do Gniezna, 
gdzie zwiedziły Muzeum Początków Państwa Polskiego i katedrę. Wi-
zytę w pierwszej stolicy zakończyliśmy posiłkiem w nadleśnictwie oraz 
rozegraniem meczu piłkarskiego z dziećmi z Gniezna. Po krótkim od-
poczynku udaliśmy się do Muzeum Archeologicznego w Biskupinie. Na 
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koniec dnia pojechaliśmy z Biskupina kolejką wąskotorową do Wenecji, 
gdzie zwiedziliśmy jeszcze muzeum kolejki wąskotorowej.

Dwa ostatnie dni nasi goście spędzili w Pile. Zorganizowaliśmy dla 
nich m.in. piknik integracyjny dla młodzieży z Wileńszczyzny i Piły we 
współpracy ze Starostwem Powiatowym w Pile, który odbył się na sta-
dionie sportowym przy ulicy Okrzei. Głównym punktem programu był 
mecz piłkarski „Wileńszczyzna” kontra „Piła” reprezentowana przez 
kibiców Lecha. Spotkanie zakończyło się remisem 2–2. Po emocjach 
piłkarskich rozpoczęły się gry i zabawy dla uczestników, między innymi 
przeciąganie liny, wyścigi na torze przeszkód czy zabawa na dmucha-
nym zamku. Nie zabrakło grilla oraz wspólnych zdjęć.

Tego dnia zwiedziliśmy również kościół pw. Świętej Rodziny  
w Pile, gdzie znajduje się między innymi pierwsze w Polsce „Srebr-
ne serce dla Inki” oraz pomnik Danuty Siedzikówny, sanitariuszki  
5. Wileńskiej Brygady Armii Krajowej. Nasi goście mieli okazję usły-
szeć najważniejsze fakty z życia „Inki” oraz historii pilskiej świątyni, 
które przedstawił ks. Jarosław Wąsowicz.

W sobotę rano odbyły się natomiast zajęcia bokserskie. Zorgani-
zował je w swojej hali treningowej klub Sporty Walki Piła. Dzieciom 
zostały zaprezentowane podstawowe techniki bokserskie, miały możli-
wość uderzania w worek bokserski, a po zajęciach okazję do wspólnych 
zdjęć z najzdolniejszymi wychowankami klubu – Mikołajem Toberą – 
aktualnym Mistrzem Polski seniorów w boksie czy Dawidem Siekiem –  
medalistą Mistrzostw Świata juniorów w Kick Boxingu. Po treningu 
nasi goście, zmęczeni ale szczęśliwi, udali się na festyn parafialny do 
kościoła pw. Świętej Rodziny w Pile, po drodze zatrzymując się jeszcze 
przy muralu Żołnierzy Wyklętych, gdzie zapalono znicze i odmówiono 
krótką modlitwę.

Kolejna grupa z zaprzyjaźnionych z nami Solecznik i tamtejszej 
wspólnoty Miłosierdzia Bożego, odpoczywała dzięki życzliwości 
ks. Tomasza Szugalskiego w jego parafii pw. św. Michała Archanioła  
w Kołobrzegu. Kolonie odbyły się w sierpniu i uczestniczyła w nich 
także 50-osobowa grupa dzieci i młodzieży wraz z wychowawcami. 
Naszym gościom z Wileńszczyzny, dzięki parafianom i władzom sa-
morządowym, przygotowano wiele atrakcji. W drodze do Kołobrzegu 
jedno popołudnie spędziły w Gdańsku, gdzie zwiedziły m.in. Muzeum 
II Wojny Światowej.

Kolejną odsłoną współpracy naszych parafii w Pile i Kołobrzegu 
z rodakami na Wileńszczyźnie, będzie w listopadzie wyjazd z darami 
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dla najbiedniejszych zorganizowany z okazji setnej rocznicy odzyskania 
niepodległości.

Opracowali Przemysław Leniec
i ks. dr Jarosław Wąsowicz

EWANGELIZACJA WIOSKOWA

W tym roku Ewangelizacja Wioskowa przebiegała w dwóch etapach. 
Pierwsza tura odbywała się w dniach 8–15 lipca (Gwda Wielka), dru-
ga 12–19 sierpnia (Mielęcin). W lipcu ewangelizowali: ksiądz, czte-
rech diakonów, brat zakonny i siostra zakonna. Mieszkańcy wsi chętnie 
przysłuchiwali się słowom Ewangelii, nie brakowało rozmów o wierze. 
Niejednokrotnie owocowało to sakramentem pokuty. Przedpołudnia 
należały do dzieci, do których ewangelizatorzy docierali z głoszonym 
przesłaniem przez zabawę. Pomysł ewangelizacji w środowiskach wiej-
skich wyszedł od ks. Radosława Siwińskiego, dyrektora Domu Miło-
sierdzia Bożego, który jest też koordynatorem całego projektu. Jak sam 
powiedział: – Chodzi o docieranie do miejsc, w których ludzie potrze-
bują przebudzenia w wierze, doświadczenia spotkania z Bogiem ży-
wym, rozmów o wierze, a także dodania odwagi i nadziei. Na potrzebę 
takiego wyjścia do ludzi mieszkających na wsiach zwrócił też uwagę 
dk. Jan Wojtczak: – Nie wszędzie jest tak, jak u mnie w parafii, gdzie 
księża mają do pomocy siostry zakonne i świeckich, gdzie zawsze znaj-
dzie się ktoś do czytania, śpiewania, służenia przy ołtarzu. Wiele parafii 
to niemal tereny misyjne, gdzie jeden ksiądz musi zająć się wszystkim  
i wszędzie dojechać. To odkrywanie realiów naszej diecezji, z którą 
chcemy się złączyć na zawsze. Takie misje pokazują, jak bardzo potrze-
ba, żebyśmy wychodzili do ludzi, podejmowali inicjatywę, przekraczali 
siebie. W filii parafii Gwda Wielka – Żółtnicy, oczekiwano ewangeliza-
torów z radością. Ludzie potrzebują Kościoła, który przychodzi do nich, 
potrzebują rozmów o Bogu i wierze. Do ekipy ewangelizatorów dołą-
czył już kolejny raz ks. Kamil Sobiech z diecezji pelplińskiej, któremu 
stała się bliska ta forma ewangelizacji: – Trudny jest pierwszy moment, 
bo nie wszyscy rozumieją, po co przychodzimy. Ale to, co zaczyna się 
od zaskoczenia, często przeradza się w wiele ciekawych rozmów, bywa, 
że kończących się spowiedzią. Doświadczamy, jak Jezus otwiera ludzi 
i działa w ich sercach.
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W DIECEZJI BIŁO „SERCE POMORZA” – OBÓZ  
STYPENDYSTÓW FUNDACJI „DZIEŁO 

NOWEGO TYSIĄCLECIA”

W dniach 10–16 lipca diecezja koszalińsko-kołobrzeska gościła blisko 
700 studentów – podopiecznych Fundacji „Dzieło Nowego Tysiącle-
cia” (FDNT). Fundacja została powołana przez Konferencję Episkopa-
tu Polski w 2000 roku. Jest wyrazem wdzięczności dla Ojca świętego 
Jana Pawła II za jego niestrudzoną posługę duchową na rzecz Kościoła 
i Ojczyzny. Stypendyści mogli zawitać do naszej diecezji dzięki życz-
liwości prezydentów Koszalina i Kołobrzegu, marszałka województwa 
zachodniopomorskiego i całego samorządu Koszalina, którym podczas 
konferencji prasowej dziękował bp Edward Dajczak. Uczestnicy obozu 
zostali zakwaterowani w placówkach oświatowych i mogli swobodnie 
poruszać się komunikacją miejską. Koordynatorem diecezjalnym fun-
dacji był ks. Paweł Wojtalewicz, który podkreślił, że w organizacji tak 
dużego przedsięwzięcia pomogło doświadczenie zgromadzone podczas 
pobytu w diecezji pielgrzymów ze Światowych Dni Młodzieży. – Ukła-
dając program, od razu pomyśleliśmy o naszym największym skarbie, 
Bałtyku, ale odwołaliśmy się również do kultury oraz dziedzictwa Po-
morza, tego skrawka naszej ojczyzny rozciągającego się aż po północą 
Wielkopolskę – powiedział ks. P. Wojtalewicz. Przewodniczący zarządu 
FDNT ks. Dariusz Kowalczyk mówił, jak wielką szansą jest stypendium 
dla młodych osób pochodzących z niewielkich miejscowości: – Mamy  
2 tys. stypendystów i około 5 tys. absolwentów. Idea systematycznej po-
mocy jest w dalszym ciągu nośna społecznie. Stypendysta trafia do nas 
na 10 lat. Ma spotkania formacyjne w ciągu roku, organizujemy też trzy 
obozy letnie. Trzeba za to wszystko Bogu i ludziom dziękować.

Wakacyjny obóz dla stypendystów FDNT rozpoczęła uroczysta 
Msza św. w kościele pw. Ducha Świętego w Koszalinie pod przewod-
nictwem biskupa diecezjalnego, który powiedział do młodych: – To, 
kim jesteście, ważniejsze jest od tego, co robicie. Dlatego wy jeste-
ście najpiękniejszym pomnikiem Jana Pawła II. Ale on miał też pięk-
ne powiedzenie, że coś jest „dane i zadane”. Wam też bycie pomni-
kiem zostało zadane. Przywołał też słowa bpa Wilhelma Pluty: – Przed 
święceniami biskup mówił nam, że spotkamy ludzi, którzy nigdy nie 
wezmą do ręki księgi Ewangelii. Pozwólcie, żeby Bóg na waszych obli-
czach napisał choć jedno zdanie, wtedy na was przeczytają Ewangelię.  
12 lipca dla stypendystów Eucharystię w kołobrzeskiej bazylice odpra-
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wił kard. Kazimierz Nycz, który jest przewodniczącym rady fundacji. 
Kardynał przywołał postać patrona dnia – apostoła Pomorza, św. Bru-
nona z Kwerfurtu, który podejmował próby pojednania cesarstwa nie-
mieckiego i państwa polskiego. Zginął śmiercią męczeńską w 1009 r.: –  
Doskonale rozumiał, jak ważna jest ta misja Kościoła, którą nazywamy 
pojednaniem między ludźmi, między narodami. Jak bardzo są aktualne 
słowa: „Bóg pojednał świat ze sobą, nam zaś zostawił posługę jedna-
nia”. Taką posługę podejmował Kościół przez wieki i taka posługa jest 
właściwą misją Kościoła dzisiaj, gdy ludzie tak bardzo oddalają się od 
siebie. Możecie zobaczyć to także po waszych kolegach na studiach, 
w miejscach zamieszkania, jak bardzo ludzie potrafią być przeciwko 
sobie. Hierarcha wspomniał także osoby św. Jana Pawła II, abpa Bo-
lesława Kominka i kard. Stefana Wyszyńskiego, którzy też pełnili taką 
posługę jednania. Kard. K. Nycz mówił również o bp. Ignacym Jeżu, 
który pomimo traumatycznych doświadczeń z obozu koncentracyjne-
go, był zawsze „budowniczym mostów”: – Był uznawany za człowieka 
budowania na prawdzie i przebaczeniu pojednania między narodami. 
Hierarcha podkreślił, że: – Kościół jest i powinien wszędzie tam, gdzie 
trzeba, ludzi jednać z Bogiem i między sobą. Kościół nie może być 
tam, gdzie dokonuje się jakiekolwiek jątrzenie, przeciwstawianie ludzi 
przeciwko sobie. To jest wasze zadanie. W programie obozu dla sty-
pendystów nie mogło zabraknąć wizyty w Diecezjalnym Sanktuarium 
Matki Bożej Bolesnej w Skrzatuszu (dzień skupienia). Dla studentów 
na błoniach przy sanktuarium ustawiono namiot, gdzie wysłuchali 
konferencji i świadectw młodych ludzi, które przytoczył bp Edward 
Dajczak. Chociaż początkowo nie dopisała pogoda, podczas adoracji 
Najświętszego Sakramentu wyszło słońce. Skrzatuskie spotkanie za-
kończyła Msza św. pod przewodnictwem biskupa diecezjalnego, któ-
ry zwrócił się do zebranych słowami: – Maryja pięknie nam pokazuje, 
co to znaczy być chrześcijaninem. Otwartość na Boga i przyjmowanie 
Jego błogosławieństw, gotowość spełniania służby i oddania życia dla 
Chrystusa – to podpowiedź niezwykłego życia. (…) Mamy taką ten-
dencję, żeby od razu działać: zorganizujmy grupę, wydajmy instruk-
cję, zróbmy coś. A uczniowie mają czekać na Tego, który da im moc, 
światło i ich poprowadzi. Nie tworzą więc statutów, ale trwają wspólnie 
na modlitwie. Czekają. Tak się powinna zaczynać historia Kościoła na 
każdym etapie i tak powinna wyglądać historia mojego życia. Kościół, 
spoglądając na Maryję, uczy się, czym powinien być. Ona gromadzi 
poranionych, pogubionych uczniów i razem czekają, aż spełni się to, 
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co Jezus obiecał: „Czekajcie na Ducha”. 14 lipca w Hali Widowisko-
wo-Sportowej w Koszalinie stypendyści FDNT wzięli udział w forum, 
podczas którego konferencję wygłosiła psychopedagog, rekolekcjonist-
ka i autorka książek – s. Anna Maria Pudełko (apostolinka). Tematem 
wystąpienia była miłość, samoakceptacja, czystość przedmałżeńska, 
prelegentka wyjaśniała także różnice w psychice kobiet i mężczyzn. – 
Nie mamy w sobie źródła miłości. To iluzja. Jesteśmy zdolni tylko do 
egoizmu. Dopóki nie przyjdziemy do Boga, żeby napełnił nas swoją 
miłością, będziemy zawsze szarpać w związku coś dla siebie. Dlatego 
jest potrzebny sakrament, dlatego potrzebny jest Jezus, żeby od Niego 
uczyć się miłości i żeby Jego miłość promieniowała na was, na wasze 
rodziny. Takiej miłości wam życzę – powiedziała s. Anna na zakończe-
nie. Podczas Forum Fundacyjnego zastanawiano się też, w jaki sposób 
można udoskonalić program stypendialny i formacyjny. Dyskutowano 
również o przyszłości fundacji. – Dyskutowaliśmy o tym, w jaki sposób 
nasycić się nauczaniem Jana Pawła II i przekazywać jego osobę i dzieło 
innym. Szczególnie w kontekście tego, że poziom sentymentu wobec 
Ojca świętego w sposób naturalny będzie się zmniejszał. Jego nauczanie 
jest stale aktualne, a w niektórych obszarach jeszcze bardziej aktual-
ne niż w przeszłości. Na każdy z paneli dyskusyjnych zgłosiło swoje 
wnioski ponad 20 stypendystów. Widać jak bardzo im na tym zależy, 
jak bardzo się utożsamiają z tym dziełem. To jest duża wartość, bo od 
poziomu utożsamiania się ze światem wartości i samą fundacją będzie 
zależało zaangażowanie stypendystów oraz ich następców – powiedział 
przewodniczący zarządu FDNT, ks. Dariusz Kowalczyk. W niedzielę 
15 lipca w kościele pw. Ducha Świętego w Koszalinie podczas koncertu 
stypendyści wyśpiewali swoje „dziękuję” za pobyt w diecezji. Wystą-
pił zespół „Tylko Ty” pod kierunkiem Huberta Kowalskiego, złożony  
z utalentowanych muzycznie podopiecznych fundacji. Chętna młodzież 
oddawała też krew w krwiobusie, który stał przy kościele.

Współorganizator obozu, ks. Paweł Wojtalewicz podkreślił, że „na-
sza diecezja od samego początku buduje ten żywy pomnik Jana Pawła 
II, bo braliśmy udział jeszcze w programie pilotażowym fundacji. Pobyt 
stypendystów u nas to z jednej strony nasz koszalińsko-kołobrzeski dług 
wdzięczności względem fundacji, ale też wielkie świadectwo młodych 
ludzi, którym fundacja pozwala wzrastać w świetle nauczania Jana Paw-
ła II. Sami mamy okazję zobaczyć młodzież, która jest rozmodlona, peł-
na pasji, żyjąca prawdziwie ewangelicznymi wartościami.
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X EDYCJA EWANGELIZACJI NADMORSKIEJ

Zanim ewangelizatorzy wyruszyli na gorące plaże, przygotowywali 
się podczas kilkudniowych rekolekcji w Domu Miłosierdzia Bożego, 
prowadzonych przez bpa Edwarda Dajczaka. Hierarcha podkreślił, że 
podczas rekolekcji ważny jest osobisty kontakt z Jezusem Chrystusem 
w Najświętszym Sakramencie. Pomimo wątpliwości, które mogą się po-
jawić podczas trwania ewangelizacji, trzeba iść, jak apostołowie, którzy 
także przeżywali rozterki. – Mając całą głowę pytań, ciągle z Nim zo-
stają, bo czują że On im daje z siebie coś, czego nikt dać nie może. Nie 
do końca rozumiejąc, nie do końca dochodząc do celu, trwają z Nim, 
bo czują, że u Niego jest jakaś głęboka prawda – powiedział rekolek-
cjonista. Nikt nie jest bezbłędny, dlatego ewangelizatorzy również nie 
powinni koncentrować się na swoich błędach, tylko ciągle powracać do 
Boga. Umocnieni duchowo uczestnicy X Ewangelizacji Nadmorskiej 
wyruszyli 20 lipca do nadmorskich miejscowości, aby głosić spotkanym 
osobom Dobrą Nowinę. W tym roku grupa liczyła 40 osób, w większo-
ści spoza diecezji koszalińsko-kołobrzeskiej. Wśród ewangelizatorów 
byli kapłani, klerycy, siostry zakonne, osoby świeckie należące do róż-
nych wspólnot. Nowością była większa liczba osób starszych. Jednak 
w porównaniu do poprzednich edycji Ewangelizacji Nadmorskiej było 
mniej uczestników. – Chcemy, by Ewangelia podniosła serca ludzkie, 
dlatego zdecydowaliśmy się pójść do nich w jednej dużej grupie, z en-
tuzjazmem wiary – powiedział ks. Radosław Siwiński, pomysłodawca 
akcji. – Odbieramy to jako sygnał skierowany do nas, byśmy całkowi-
cie się ogołocili i w ten sposób wrócili do początków tego dzieła, które  
rozpoczynaliśmy skromnie, w 11 osób. A także byśmy, jak podpowiada 
papież Franciszek, nie poszukiwali sukcesu.

Pierwszą miejscowością na trasie była Ustka, ewangelizacja zakoń-
czyła się po 10 dniach w Mielnie. Podczas ewangelizacji w kościołach 
nawiedzanych miejscowości trwała całodzienna adoracja Najświętszego 
Sakramentu. Uczestnicy akcji nie zabierają ze sobą wiele, idą „na żebra-
ka”, ufając, że otrzymają potrzebne do przeżycia rzeczy – jedzenie, noc-
leg. Opowiadają, że Pan Jezus spełniał nawet ich zwyczajne prośby i „za-
chcianki”, chociażby lody, które ofiarował im jeden z właścicieli lodziarni. 
Przychodzą także osoby, które doświadczają uzdrowienia, nie tylko  
w fizycznym, ale i duchowym wymiarze. Ewangelizatorzy głosili świa-
dectwa, wystawiali pantomimy, wspólnie modlili się ze spotkanymi pla-
żowiczami i błogosławili ich.
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„PRZYSTAŃ Z JEZUSEM”

Nie zasłaniać sobą Chrystusa, być „przezroczystym” – takie słowa skie-
rował do ewangelizatorów bp Edward Dajczak podczas rekolekcji przed 
„Przystanią z Jezusem”. – Ewangelizacja to nasza uległość wobec Jezu-
sa, to nasza zgoda na wędrówkę na Jego sposób. Ale jednocześnie mu-
simy wiedzieć aż do bólu, że jesteśmy takimi samymi ludźmi jak ci, 
do których idziemy. Wystarczy, że na moment puścimy rękę Jezusa, już 
zbaczamy na własne ścieżki, na chwilę odwrócimy wzrok od Niego – 
toniemy. Usypiający Kościół, powtarzający sobie: „nie jest tak źle”, jest 
przestrzenią, która pozwala złemu realizować własny program – powie-
dział rekolekcjonista.

Tegoroczna ewangelizacja podczas Sunrise Festival w Kołobrzegu 
miała trochę inną formę. Zamiast sceny i koncertów była możliwość oso-
bistego spotkania z Jezusem Chrystusem w Najświętszym Sakramencie 
w… przyczepie campingowej. Uwagę przechodniów przykuwał umiesz-
czony na niej baner z pytaniem: „Boga nie ma? Chodź i zobacz”. Ludzie 
często sami podchodzili, bez specjalnego zachęcania ze strony ewan-
gelizatorów i wchodząc do środka trochę skonsternowani widokiem, 
zostawali przy Najświętszym Sakramencie. Młodzi uczestnicy Sunrise 
Festival przychodzili z różnymi pytaniami, czasami opowiadali histo-
rię swojego życia. – Przychodzą z rożnymi pytaniami, ze zranieniami, 
doznanymi także ze strony Kościoła. W tym roku chcieliśmy stworzyć 
nieinwazyjną przestrzeń, w której można przystanąć, odpocząć, zapytać. 
Taką prawdziwą przystań z Jezusem, do której można przybić w poszu-
kiwaniu spokoju – wyjaśniał ks. Rafał Jarosiewicz. W godzinie miło-
sierdzia uczestnicy ewangelizacji odmawiali Koronkę do Bożego Mi-
łosierdzia, do modlitwy chętnie przyłączali się przechodnie. Od piątku  
27 lipca do niedzieli 29 lipca w kościele rektoralnym w Kołobrzegu 
trwała adoracja Najświętszego Sakramentu w intencji wypoczywających 
nad morzem i mieszkańców miasta. Koordynatorem „Przystani z Jezu-
sem” była Magdalena Halak ze Szkoły Nowej Ewangelizacji.

XXXVI DIECEZJALNA PIESZA PIELGRZYMKA 
ZE SKRZATUSZA NA JASNĄ GÓRĘ

Już po raz trzydziesty szósty odbyła się pielgrzymka piesza ze Skrzatu-
sza na Jasną Górę. 1 sierpnia na trasę wyruszyło 400 pątników. W tym 
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roku pielgrzymom towarzyszyło hasło „Wolni w Chrystusie”. Hasło to 
nawiązywało do 100. rocznicy odzyskania niepodległości przez Polskę 
i właśnie słowo „wolność” towarzyszyło i było rozpatrywane przez piel-
grzymów podczas drogi i konferencji. Mówiono o wolności sumienia, 
wolności słowa, wolności od nałogów czy wolności w kontekście pa-
triotyzmu i niepodległości. O tym, że pielgrzymka jest czymś więcej 
niż wędrówką, przypomniał pątnikom bp Krzysztof Włodarczyk, który 
przewodniczył w Skrzatuszu Mszy św. przed wyjściem na trasę. – Całe 
nasze życie jest pielgrzymowaniem. Czasami trzeba się zastanowić, do-
kąd idziemy, i może zmienić kierunek, jeśli stwierdzimy, że podążamy 
w niewłaściwą stronę. Trzeba pytać siebie, czy mamy łączność z Tym, 
do którego zdążamy. A droga do Niego to nie szeroka autostrada. Podob-
nie jak na trasie pielgrzymki, którą rozpoczynamy, czekają na niej róż-
ne niespodzianki, trudności, próby – mówił. Biskup sam też wybrał się  
w tym roku na trasę pielgrzymki jako pielgrzym. O potrzebie pielgrzy-
mowania, o trudach i radościach wspólnotowego pokonywania trudności 
mówił też ojciec duchowny pielgrzymki – ks. Krzysztof Płuciennik: –  
Pielgrzymka to nie tylko droga, po której idzie się z punktu A do punktu B.  
To droga serca, na której można zbliżyć się do Boga poprzez osobiste 
nawrócenie, ale także życzliwe spotkanie z drugim człowiekiem.

Jak co roku w pielgrzymce brały udział osoby, które po raz pierwszy 
podjęły się tego trudu, jak i osoby, które po raz kolejny postanowiły 
zmierzyć się ze swoimi słabościami i zaufać Panu. Często osoby idące 
pierwszy raz robią to z ciekawości – jak to jest iść tyle kilometrów, jak 
to jest być z tymi samymi, często nieznanymi ludźmi przez prawie dwa 
tygodnie, dzielić z nimi trudy i radości pielgrzymowania. Ci, którzy idą 
po raz kolejny, widzą przemiany, jakie w nich zachodzą. To już nie jest 
ciekawość, ale ogromna chęć zbliżenia się do Boga, wspólnego przeży-
wania tej drogi i doświadczania wspólnotowości. Po doświadczeniach 
pielgrzymki chętniej pracują w zespołach parafialnych, chętniej udziela-
ją się w różnego rodzaju akcjach, bardziej świadomie i chętniej uczest-
niczą w nabożeństwach. Otwierają się na wspólnotę Kościoła i chętniej 
w niej przebywają.

I jak co roku pielgrzymi mogli liczyć na przychylność i pomoc nie 
tylko wśród współtowarzyszy pielgrzymowania, ale – co jest wpisane 
w pielgrzymkę – na pomoc i życzliwość mieszkańców mijanych miej-
scowości. Były jak zawsze zimne napoje, które w tym roku były szcze-
gólnie potrzebne podczas upałów, były słodycze, ciasto, owoce. A co 
najważniejsze – była radość z ponownych spotkań. Pielgrzymi, którzy 
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nie po raz pierwszy pokonywali już tę trasę chętnie wracali do gospo-
darzy, z którymi spotkali się w poprzednich latach. I to jest kolejna 
niewymierna korzyść płynąca z pielgrzymowania. Pielgrzymi nocując  
u gospodarzy dzielą się swoim świadectwem, tworzą niepowtarzalną 
nić wspólnotowości, a gospodarze przyjmując ich pod swój dach, nie-
jednokrotnie proszą o zaniesienie ich intencji na Jasną Górę. Pielgrzymi 
weszli do Częstochowy 13 sierpnia.

XXVIII OGÓLNOPOLSKA PIELGRZYMKA TRZEŹWOŚCI  
NA GÓRĘ CHEŁMSKĄ

XXVIII Ogólnopolska Pielgrzymka Trzeźwości na Górę Chełmską 
miała miejsce 4 sierpnia. Pielgrzymi wyruszyli z kościoła pw. Ducha 
Świętego. Wędrówce towarzyszyły modlitwy i śpiew. To nie tylko piel-
grzymka dla tych, którzy osobiście borykają się z problemem alkoho-
lowym, ale również dla osób, którym bliska jest idea trzeźwości. Po 
dojściu na szczyt góry wysłuchali konferencji, wygłoszonej przez ks. 
Romana Molika. Z pątnikami modlił się bp Krzysztof Zadarko, który 
przewodniczył Mszy Świętej przed Sanktuarium Matki Bożej Trzykroć 
Przedziwnej i Zwycięskiej Królowej z Szensztatu. Biskup podkreślił, że 
jedną z przyczyn alkoholizmu jest samotność, która jest chorobą cywi-
lizacyjną i generuje także inne uzależnienia, takie jak choćby narkotyki 
czy nadużywanie Internetu. Dlatego ważne jest odbudowywanie rela-
cji międzyludzkich, poczynając od młodzieży. Niepokojącym jest fakt 
obniżenia wieku inicjacji alkoholowej, co świadczy o coraz większej 
samotności wśród dzieci i młodzieży – akcentował biskup. Wychodzący 
z uzależnienia zdają sobie sprawę, że sami nie poradzą sobie z proble-
mem. Dlatego ważne jest wsparcie ze strony wspólnot Anonimowych 
Alkoholików, gdzie otrzymują pomoc psychologiczną. Równie ważne 
jest utrzymywanie kontaktu z osobami z podobnym problemem i wza-
jemne wspieranie się w wychodzeniu z uzależnienia. Na pielgrzymce 
obecny był także ks. Henryk Grządko, konsultor Zespołu KEP ds. Dusz-
pasterstwa Trzeźwości i Osób Uzależnionych, który odczytał przesłanie, 
jakie do uczestników koszalińskiej pielgrzymki skierował bp Tadeusz 
Bronakowski, przewodniczący zespołu. Na zakończenie pielgrzymki 
odbyły się jeszcze mityngi AA.
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VI FESTYN CHARYTATYWNY NA RZECZ HOSPICJUM  
W DARŁOWIE

Do pomocy na rzecz hospicjum nie trzeba nikogo przekonywać. Po 
raz kolejny Rynek Miejski w Darłowie był miejscem festynu charyta-
tywnego, z którego zebrane środki zostaną przekazane na wyposażenie 
powstającej nowej części darłowskiego hospicjum. Plac zaroił się od 
budek z pysznym jedzeniem, najmłodsi mogli bawić się na dmuchań-
cach, nie zabrakło też występów artystycznych i loterii. Wystąpili m.in.: 
Darłowskie Studio Taneczno-Wokalne REVOLTADE, Joanna Lebiecka 
i Mariusz Iwko oraz młode talenty wokalne pod kierownictwem Artu-
ra Hamerlinga, ScherzoBis, Teatr Obieżyświat, Teatr Fantazja, Dariusz 
Kos, Hazes, 5S, HOT DANCE. Melomani wysłuchali koncertu „Usta 
milczą dusza śpiewa” (sopran – Agnieszka Wawrzyniak, tenorzy – Woj-
ciech Poprawa i Michał Borkowski, akompaniament – Janusz Frączek). 
Odbył się także pokaz Koła Łowieckiego ODYNIEC. Joanna Klimo-
wicz, prezes Fundacji „Morze Miłości”, uważa, że znacznie ważniejsze 
niż zbierane fundusze jest to, że udaje się zmieniać ludzkie myślenie: – 
Pieniądze zawsze są potrzebne, ale istotne jest to, że ludzie się angażują 
w działanie na rzecz hospicjum. Każdy dzieli się tym, co umie i co ma, 
bo przekonuje się, że hospicjum to nasza wspólna sprawa. W przygoto-
wanie imprezy rokrocznie włączają się miejscowi przedsiębiorcy, usłu-
godawcy, instytucje i samorządy, a także wolontariusze.

XXII DIECEZJALNA PIELGRZYMKA RODZIN  
NA GÓRĘ CHEŁMSKĄ

Dom tworzą ludzie, którzy nie tylko w nim mieszkają, ale których łączy 
miłość. Jeżeli tego nie ma, to mieszkanie może być hotelem, stołówką, 
ale nie będzie domem. To materialne wyposażenie nie wystarczy – tymi 
słowami zwrócił się do przybyłych na Górę Chełmską rodzin uczestni-
czących w XXII Diecezjalnej Pielgrzymce Rodzin na Górę Chełmską 
biskup pomocniczy diecezji opolskiej Rudolf Pierskała. Pielgrzymka 
rozpoczęła się 15 sierpnia o godz. 10:00 modlitwą różańcową. Po niej 
koncert ewangelizacyjny dała diecezjalna diakonia „Tyle dobrego”. 
Uroczystej Eucharystii przy ołtarzu polowym przewodniczył bp Rudolf 
Pierskała z Opola. Wraz z nim koncelebrowali biskupi Edward Dajczak 
i Paweł Cieślik oraz kilku prezbiterów. Był wśród nich także ksiądz 
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mitrat Bogdan Hałuszka, proboszcz koszalińskiej parafii greckokato-
lickiej. Tegoroczna pielgrzymka mimo ulewnego deszczu zgromadziła 
na Górze Chełmskiej kilkaset osób. Jedni przyszli aby prosić o pomoc, 
aby znaleźć rozwiązanie dla swoich problemów, inni aby podzięko-
wać za szczęśliwą rodzinę i prosić o dalsze błogosławieństwo. Jeszcze 
inni przybyli by wspólnie tu, na Górze Chełmskiej, u stóp sanktuarium 
modlić się i prosić o łaski. W swoim kazaniu biskup Pierskała mówiąc  
o wierności, jaką ślubują sobie mąż i żona, nawiązał również do symbolu 
obrączki. – Po pierwsze, obrączka nie ma początku ani końca. Oznacza 
więc nieskończoność miłości Boga do człowieka i konieczność ucze-
nia się takiej miłości także w małżeństwie. Po drugie, obrączka swoim 
kształtem przypomina koło ratunkowe, które rzuca się tonącemu, aby 
mu pomóc. Po trzecie, obrączka przypomina pierścień, który miłosierny 
ojciec nakłada synowi marnotrawnemu, przywracając mu w ten sposób 
utraconą godność, gdy ten skruszony wraca do domu. Popatrzcie, dro-
dzy małżonkowie, na swoje obrączki. Niech wam przypomną tę miłość, 
którą was Bóg obdarzył w sakramencie małżeństwa. Trzymajcie się tego 
przymierza z Bogiem jak koła ratunkowego, aby nie utonąć w wirach 
tego świata; abyście takim kołem ratunkowym byli także dla siebie na-
wzajem; abyście też nie zapomnieli o potrzebie wzajemnego przebacza-
nia i przepraszania. Podczas Eucharystii małżonkowie odnowili swoje 
przyrzeczenia małżeńskie.

XVIII DIECEZJALNA PIESZA PIELGRZYMKA 
MIŁOSIERDZIA Z KOSZALINA DO MYŚLIBORZA

W tym roku na urodziny s. Faustyny do Myśliborza pielgrzymowało  
90 osób z diecezji. Mszę św. na rozpoczęcie odprawił w kościele 
pw. św. Józefa Oblubieńca NMP w Koszalinie bp Edward Dajczak. 
Oprócz koszalinian, po raz pierwszy w pielgrzymce brali udział wier-
ni ze Złocieńca, jadąc na rowerach. Do wyruszenia w drogę zachęcił 
ich ks. Wiesław Hnatejko CR. Grupa koszalińska i złocieniecka po-
łączyły się przed Myśliborzem i pielgrzymi już wspólnie weszli do 
sanktuarium. Przewodnikiem pielgrzymki był ks. Grzegorz Szyma-
nowski. Tegoroczni pielgrzymi musieli zmagać się z falą upałów, co 
czyniło wędrowanie jeszcze trudniejszym, ale było jednocześnie 
jeszcze większą okazją do pokonywania swoich słabości. Hasłem 
tegorocznej pielgrzymki były słowa: „Miłosierdzie cię ściga”, na-
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wiązujące do fragmentu Dzienniczka s. Faustyny Kowalskiej: „Mi-
łosierdziem swoim ścigam grzeszników na wszystkich drogach ich  
i raduje się serce moje, gdy oni wracają do Mnie” (Dz. 1728). Razem  
z grupą pielgrzymowały również siostry zakonne: Zofia, Monika i Kaja 
ze Zgromadzenia Sióstr Jezusa Miłosiernego i ks. Łukasz Gąsiorowski. 
Pielgrzymi przybyli do myśliborskiego sanktuarium 24 sierpnia, gdzie 
wzięli udział w nocnym czuwaniu. Główne uroczystości miały miejsce 
25 sierpnia, Mszy św. przewodniczył bp Henryk Wejman.

XVII REGIONALNA PIELGRZYMKA TRZEŹWOŚCI 
Z POLANOWA NA ŚWIĘTĄ GÓRĘ POLANOWSKĄ

O trzeźwość dla narodu modlili się 26 sierpnia pielgrzymi uczestniczą-
cy w XVII Regionalnej Pielgrzymce Trzeźwości z Polanowa na Świę-
tą Górę Polanowską. Pątnicy wyruszyli z kościoła pw. Podwyższenia 
Krzyża Świętego w Polanowie. Ks. Jacek Maszkowski, proboszcz, 
zwrócił się do obecnych słowami: – (…) Gromadzimy się tutaj po to, by 
prosić Maryję, a przez Nią Jezusa, o przemianę serc. Pójdziemy tak jak 
nasi przodkowie: Jej, Matce Bożej, opowiedzieć o swoich radościach  
i smutkach, zawierzyć Jej swoje sprawy. A Ona zaniesie je do Pana Je-
zusa. Pielgrzymów poprowadził bp Krzysztof Zadarko, który przewod-
niczył Mszy św. w kaplicy Maryi Bramy Niebios. Eucharystia zgroma-
dziła blisko 300 osób. Biskup podkreślił jak wielką wagę ma trzeźwość 
narodu. Modlił się o wsparcie Maryi dla osób zmagających się z chorobą 
alkoholową, zaznaczając przy tym, że liczenie na Jej pomoc polega na 
wysłuchaniu Jej poleceń: – „Zróbcie wszystko, cokolwiek wam powie” 
to całe nauczanie Kościoła i Jezusa Chrystusa. Bez selekcji, bez wybie-
rania tego, co mi pasuje. I bez odrzucania tego, co jest trudne i wymaga-
jące. Ewangelia zawsze jest trudna. Przykazania również. Szczególnie 
dzisiaj, kiedy tyle opcji ułożenia sobie życia jest przeciwnych Ewange-
lii i nauce Kościoła, stoimy wobec wyjątkowo trudnych wyborów. Co 
w swoim życiu wybrać, a co zostawić? Za kim pójść, a kogo omijać? 
Biskup podkreślił także rolę 12 kroków Anonimowych Alkoholików  
w pomocy w wyjściu z nałogu. Na zakończenie Mszy św. świadec-
two wytrwania w trzeźwości od ponad dwudziestu lat złożyło dwoje 
trzeźwych alkoholików, kobieta i mężczyzna. Oboje podkreślili, że nie 
udałoby im się to bez pomocy Boga i ludzi. Współorganizatorem piel-
grzymki był Ośrodek Pomocy Społecznej w Polanowie.
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KARAWANA BOŻEGO MIŁOSIERDZIA

Głosili tam, gdzie posłał ich Bóg. Nie zabiegali o nocleg, wyżywienie, 
powierzając przyziemne rzeczy Panu Bogu. Tak wyglądała już trzecia 
Karawana Bożego Miłosierdzia. W tym roku ewangelizatorzy wyruszy-
li 2 września, na rowerach, wioząc ze sobą duży obraz Jezusa Miłosier-
nego. Po Mszy św. w Domu Miłosierdzia Bożego wyruszyli w kierunku 
Góry Chełmskiej i wioski Kłos. Napotkanym ludziom głosili słowa: 
„Jezu, ufam Tobie”. Pomysłodawcą akcji jest ks. Radosław Siwiński, 
który powiedział o uczestnikach karawany: – Wyruszają na drogi na-
szej diecezji, posłani przez biskupa Edwarda, aby jechać nie mając zu-
pełnie nic. Idą głosić Jezusa, okrasić Bogiem żywym cierpienia ludzi 
utrudzonych. I tym nas zawstydzają, że wszystko składają w ręce Boga. 
Wybór kolejnych miejsc, do których mieli się udać powierzali Duchowi 
Świętemu. Odwiedzili m.in.: Świerzenko, Rzeczycę Wielką, Świerzno, 
Przytok, Miastko, Polanów, ich trasa wiodła też przez Świętą Górę Po-
lanowską i Górę Warblewską. Gdy wchodzili do danej miejscowości, 
szli główną ulicą grając na gitarze i śpiewając. Zwoływali mieszkańców 
przez tubę i pukali do domów, zapraszając na modlitwę pod krzyżem, 
przy kapliczce lub w kościele.

DNI KULTURY CHRZEŚCIJAŃSKIEJ 
W BIAŁOGARDZIE (CZ. I)

Dni Kultury Chrześcijańskiej w Białogardzie (DKCh), pod hasłem „Dla 
Niepodległej”, rozpoczęły się 9 września Mszą św. w kościele pw. Naj-
świętszego Serca Pana Jezusa, po której odbył się koncert w wykonaniu 
Śpiewającej Rodziny Kaczmarków. O „konserwacji zabytków sakral-
nych dla zachowania Dziedzictwa Narodowego” mówił 12 września, 
podczas prezentacji w Galerii Sztuki w Bramie Wysokiej, Zbigniew 
Kocur. 16 września w Kinie Centrum widzowie obejrzeli film doku-
mentalny Musieli zwyciężyć w reżyserii Aliny Czerniakowskiej. Te-
matem filmu jest wojna polsko-bolszewicka 1919–1920. Wrześniową 
część DKCh w Białogardzie zamknął 23 września koncert Warszaw-
skiej Orkiestry Sentymentalnej w sali widowiskowej Centrum Kultury 
i Spotkań Europejskich. Kolejne spotkania z kulturą, muzyką i sztuką 
zaplanowane są na październik.
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XXVI KOSZALIŃSKIE DNI KULTURY 
CHRZEŚCIJAŃSKIEJ (CZ. I)

Mszą św. w kościele pw. św. Kazimierza w Koszalinie rozpoczęły się 
9 września XXVI Koszalińskie Dni Kultury Chrześcijańskiej. W pro-
gramie dni znalazł się wernisaż grafik Marii Monikowskiej-Tabisz pt. 
„Mądrość Syracha”, który miał miejsce w Bałtyckiej Galerii Sztuki  
w Centrum Kultury 105. Artystka znana jest przede wszystkim z pa-
steli i malarstwa na płótnie. Tym razem podczas wystawy można było 
obejrzeć obrazy wykonane w technice grafiki komputerowej. Prace ar-
tystki zainspirowane były tzw. księgami mądrościowymi Starego Testa-
mentu. Ekspozycja wystawy trwała od 12 do 24 września. 26 września 
zainteresowani twórczością Marii Monikowskiej-Tabisz mogli wziąć 
udział w seminarium naukowym nt. „Refleksje biblijne i kulturowe wo-
kół Księgi Syracha i grafik Marii Monikowskiej-Tabisz”, które odby-
ło się w Delegaturze Zachodniopomorskiego Urzędu Wojewódzkiego  
w Koszalinie. Ekspozycja wystawy będzie trwała w dniach 26 września– 
28 października, w Galerii Wojewody DZUW. Natomiast na 27 wrze-
śnia przewidziano w sali wystawowej Stowarzyszenia Katolickiego Ci-
vitas Christiana w Koszalinie wernisaż wystawy prac Zygmunta Wujka 
pt. „W kręgu sacrum”.  Kolejne imprezy kulturalne w ramach KDKCh 
przewidziane są na październik.

DIECEZJALNA PIELGRZYMKA MŁODYCH  
DO SKRZATUSZA

Jak co roku w dniu poprzedzającym Diecezjalną Pielgrzymkę do Skrza-
tusza na błoniach przy sanktuarium zebrało się kilka tysięcy młodych 
diecezjan. W tym roku data spotkania przypadła na 15 września, a hasło 
brzmiało: „Bóg jest młody”. Młodzież wypełniła ustawiony specjalnie 
na tę okazję duży namiot i tam, przy dźwiękach granych przez Siewców 
Lednicy, wielbiło Boga śpiewem i tańcem. Na spotkaniu, jak co roku, 
obecny był biskup Edward Dajczak. Strażacy wnieśli na scenę w na-
miocie cudowną Pietę Skrzatuską. Wzruszający był moment, kiedy na 
telebimie pojawiła się twarz Filipa Gonciarka, harcerza, który zachoro-
wał na chorobę nowotworową. Jeszcze rok temu rozdawał w Skrzatuszu 
własnoręcznie zrobione różańce. O jego zdrowie modliło się i modli 
nadal wiele osób. On sam powiedział do zgromadzonych: – Najwięk-
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szym cudem jest dla mnie nie to, że Pan Bóg mógłby mnie uzdrowić  
z choroby jednym pstryknięciem palców, ale to, że tak wiele serc potrafi 
się modlić za kogoś, kto tego potrzebuje. I proszę was o więcej. Bóg 
zapłać! Następnie podczas panelu „Chcę Was posłuchać! – Kościół jest 
młody” biskup Edward Dajczak zachęcał młodzież do zadawania pytań 
za pośrednictwem Internetu. Przyznał, że jego kazania często są inspi-
rowane korespondencją, która przychodzi od młodzieży. Wśród pytań 
były m.in. pytania o to, jak reagować na hejt wobec osób wierzących,  
o rodzinę, jak zachęcić bliskich do pogłębiania wiary, o czystość przed-
małżeńską, egzorcyzmy. Młodzież pytała również o sens wiary i o ruchy 
charyzmatyczne w Kościele. Panel prowadził dziennikarz Radia Kosza-
lin i administrator diecezjalnej strony internetowej Arkadiusz Wilman. 
Młodzież adorowała Najświętszy Sakrament i zawierzała swoje życie 
Bogu, a bp Krzysztof Włodarczyk przeszedł między zebranymi z Naj-
świętszym Sakramentem. Każdy z uczestników spotkania wypisał na 
papierowym sercu swoje imię na znak, że Bóg ich woła po imieniu,  
a oni pragną trwać w bliskości Pana. Podczas czuwania młodzież mogła 
skorzystać z sakramentu pokuty. Na zakończenie adoracji młodzi za-
wierzyli Bogu w modlitwie diecezję koszalińsko-kołobrzeską. Muzycz-
ną oprawę spotkania zapewniła schola diecezjalna „Tyle dobrego” pod 
kierownictwem ks. Arkadiusza Oslisloka. Na czuwaniu obecny był tak-
że metropolita łódzki abp Grzegorz Ryś, który skierował słowo do mło-
dzieży, opierając się na tekście biblijnym o zwiastowaniu. Podkreślił, 
że jest to najpiękniejszy tekst o wierze. Rozmowa Boga z człowiekiem, 
tak jak rozmowa z Maryją w Nazarecie zaczyna się od skierowanego 
przez Boga słowa. Bóg znalazł Maryję, zawołał Ją. Tak samo pragnie 
się On spotkać z każdym człowiekiem, dla którego ma słowo. „Bądź 
pozdrowiona, pełna łaski” – te słowa wstrząsnęły Maryją, nie tyle Ją 
„zmieszały”, ale wstrząsnęły. Człowiekowi wydaje się, że Bóg najpierw 
daje nam przykazania, stawia wymagania. Nie – najpierw jest łaska, jest 
obdarowanie człowieka łaską. Często człowiek reaguje na słowo Boże: 
to jest niemożliwe, niemożliwe, żeby się tak stało. Tak samo Maryja 
nie rozumie wszystkiego podczas zwiastowania, jednak zaufała Bogu  
i powiedziała fiat. 

Podczas Diecezjalnego Spotkania Młodzieży w Skrzatuszu bp 
Edward Dajczak uroczyście podpisał dokument inicjujący powsta-
nie nowej wspólnoty Bracia Miłosiernego Pana, która powstała  
w Domu Miłosierdzia Bożego. Obecnie tworzy ją czterech mężczyzn, za 
ich formację odpowiedzialny jest ks. Radosław Siwiński. Datę obłóczyn 
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wyznaczono na 7 października, mają się one odbyć w Domu Miłosier-
dzia Bożego.

DIECEZJALNA PIELGRZYMKA DO SKRZATUSZA

W niedzielę 16 września do skrzatuskiego sanktuarium przybyły na die-
cezjalny odpust tłumy wiernych z diecezji, jak również spoza jej granic. 
Świętowaniu sprzyjała piękna pogoda. Na rozpoczęcie zgromadzeni 
modlili się śpiewem, tę część spotkania prowadził Poldek Twardowski, 
zaangażowany w inicjatywę Poznańskie Uwielbienie i diakonia mu-
zyczna „Tyle dobrego”. Następnie pielgrzymi wysłuchali konferencji 
abpa metropolity łódzkiego Grzegorza Rysia. Hierarcha nawiązał do 
fragmentu Ewangelii, w którym Matka Jezusa i jego najbliżsi przyszli 
do Niego, czekając, żeby do nich wyszedł. Stali się w ten sposób obra-
zem ludzi, których dosięgnął paraliż normalności. Biskup przekonywał 
zebranych, by nie dali się wciągnąć w pułapkę „normalnego życia”: – 
Jesteśmy często sparaliżowani przekonaniem, że musimy być normalni, 
przez wszystkich akceptowani, zachowywać się zawsze tak, jak mówi 
norma. (…) – Możesz być krewnym Jezusa, mogą cię z Nim łączyć wię-
zy krwi i wcale nie musisz być Jego uczniem – mówił abp Ryś o tych, 
co ostatecznie „zostają na zewnątrz”. – Pełnienie woli Ojca zmienia nas 
z tłumu w rodzinę. Jednak ważna jest nie sama znajomość tej woli, ale 
jej pełnienie. Kiedy ją pełnimy, to dzieje się to zawsze mocą Bożej łaski. 
Ten, kto pełni wolę Ojca jest siostrą, bratem i matką Jesusa, a nie ten, 
który jest z Nim tylko złączony więzami krwi. Patrząc na Skrzatuską 
Pietę, widzimy obraz kogoś, kto pełni wolę Ojca, do samego końca. 
Biskup wzywał też zebranych do wyjścia do innych ludzi, do ewange-
lizacji, do przekazywania wiary. Nie może być to jednak tylko przekaz 
teorii, ale musi to być przekaz życia. Kościół jest matką, która bierze ży-
cie z Boga po to, żeby je przekazać innym. Po zakończeniu konferencji 
zebrani adorowali Najświętszy Sakrament. Modlitwę podczas adoracji 
prowadził bp Edward Dajczak, a bp Krzysztof Włodarczyk błogosła-
wił wiernych, przechodząc wśród nich z monstrancją. Mszę Świętą od-
pustową koncelebrowało 10 biskupów i prawie 60 prezbiterów, liturgii 
przewodniczył abp Grzegorz Ryś. Obecni byli biskupi: Edward Dajczak, 
Krzysztof Włodarczyk, Krzysztof Zadarko, a także biskupi seniorzy Pa-
weł Cieślik i Tadeusz Werno; z diecezji zielonogórsko-gorzowskiej bp 
Tadeusz Lityński oraz biskupi seniorzy: Stefan Regmunt i Paweł So-
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cha; z archidiecezji szczecińsko-kamieńskiej biskup pomocniczy Hen-
ryk Wejman. Homilię wygłosił abp Grzegorz Ryś. Przywołał Ewangelię 
św. Jana, podkreślając, że św. Jan miał umiejętność głębszego patrzenia  
i rozumienia wydarzeń niż pozostali apostołowie–ewangeliści. Św. Jan 
widział obecność Maryi na Golgocie w szczególny sposób. – My widzi-
my krzyż jako szubienicę, a Jan widzi go jako kolebkę nowej ludzkości. 
My widzimy tam śmierć, a Jan widzi rodzące się życie. My widzimy 
Maryję, która płacze po śmierci Syna, a on widzi Maryję, która przeży-
wa bóle, ale są to bóle rodzenia. Podobnie przenikliwie musiał patrzeć na 
bolesną Matkę rzeźbiarz, autor Piety Skrzatuskiej, jak również Michał 
Anioł, który wyrzeźbił twarz młodej kobiety, jak gdyby Maryja nigdy 
się nie zestarzała. – Jest spokojna, uśmiechnięta, piękna. Ona bowiem 
przeżywa moment Golgoty jako zwiastowanie. Na Golgocie otrzymuje 
od Boga słowo, podobnie, jak otrzymała je 30 lat wcześniej w Nazare-
cie. Tamto Słowo określiło Jej życie na następne lata. Podobnie dzieje 
się na Golgocie. Maryja otrzymuje słowo, które przeprowadza Ją przez 
ten trudny moment – mówił hierarcha. Tym słowem jest „Niewiasto, oto 
syn Twój”. Maryja potrzebowała tego słowa, żeby nie stracić nadziei –  
„Niewiasto, jesteś nową Ewą”. Ten moment na Golgocie jest uzupełnie-
niem Bożych obietnic. Bóg obiecał Niewiastę, która zrodzi potomka, 
który zmiażdży głowę Szatana. Chociaż wydaje się pod krzyżem, że zło 
triumfuje i zwycięża – to zło jest miażdżone. Maryja staje się Matką dla 
Jana i dla nas wszystkich. To jest godzina narodzin. Bp G. Ryś przywo-
łał słowa św. Antoniego Padewskiego, który napisał, że Maryja rodziła 
dwa razy, raz w Betlejem ze szczęściem, drugi na Golgocie, w bólach 
rodziła wszystkich nas. Maryja bolesna, która ma miecz w sercu, jest 
niewiastą słowa. Miecz to symbol słowa Bożego. Miecz wymaga pod-
jęcia decyzji, wymaga reakcji. Maryja również musiała podjąć decyzję  
i zgodzić się na „Niech się stanie według Twego słowa”.

Po Mszy św. abp Grzegorz Ryś pobłogosławił wieńce żniwne, które 
do Skrzatusza trafiły z różnych miejsc w diecezji. Pielgrzymkę zakoń-
czyło nabożeństwo maryjne, podczas którego zawierzono diecezję pod 
opiekę Matki Bożej Bolesnej.

25 LAT BURSY W SZCZECINKU

„Przeznaczona dla uczniów szkół średnich, zastanawiających się nad po-
wołaniem kapłańskim, którzy z powodu trudnej sytuacji finansowej ro-
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dziny, nie mogą opłacić kosztów dojazdów do szkoły czy zamieszkania 
w internacie” – czytamy w dekrecie bpa Czesława Domina z 10 sierpnia 
1993 r., powołującym Bursę im. św. Stanisława Kostki w Szczecinku. 
Uroczystości jubileuszowe odbyły się 18 września, w święto patrona 
bursy św. Stanisława Kostki. Uroczystej Eucharystii przewodniczył bp 
Edward Dajczak, w koncelebrze byli poprzedni dyrektorzy placówki, 
kapłani z dekanatu oraz absolwenci bursy. Po Mszy św. uczczono reli-
kwie św. Stanisława Kostki. Absolwenci, byli pracownicy i przyjaciele 
bursy wspominali spędzone w niej lata, nie zabrakło podziękowań dla 
osób wspomagających placówkę. Z okazji 25-lecia nagrano film, który 
udostępniony jest na kanale YouTube.

Obecnym dyrektorem bursy, od pięciu lat, jest ks. Zbigniew Woź-
niak. Wcześniej placówką kierowało ośmiu dyrektorów, mieszkało  
w niej blisko 250 chłopców, z których pięciu zostało kapłanami (czte-
rech pracuje w diecezji koszalińsko-kołobrzeszkiej, jeden jest karmelitą 
bosym w Krakowie). W tym momencie mieszka w niej 24 chłopców. 
Mieszkańcy bursy włączają się w prace na rzecz placówki, jak podkre-
ślił ks. Zbigniew Woźniak, nikt tutaj nikogo nie obsługuje. Oprócz czasu 
na naukę, chłopcy mają czas na sport, zabawę, ważna jest też formacja 
duchowa. Wychowawcy w bursie przyjęli system wzorowany na ks. Ja-
nie Bosko: – Bursa to placówka, która zajmuje się opieką i wychowa-
niem w czasie nauki poza miejscem stałego zamieszkania. Nie jest to 
hotel dla uczniów. Jej celem nie jest tylko zapewnienie dachu nad gło-
wą, ale właśnie wychowanie. Przyjęliśmy też konkretną metodę wycho-
wawczą. Wzorujemy się na św. Janie Bosko, który mówił o prewencji. 
Podstawą w takiej metodzie nie jest regulamin z systemem kar i nagród. 
Oczywiście one też muszą być, bo inaczej się nie da, ale fundament jest 
inny. Zasady obowiązujące w domu przekazywane są przez osobistą re-
lację bliskości z wychowawcą. U nas wychowawca nie jest nadzorcą, 
ale towarzyszem – mówił dyrektor placówki.

XX DNI KULTURY CHRZEŚCIJAŃSKIEJ W WAŁCZU

Jesień to czas imprez kulturalnych. Również w Wałczu w ramach XX 
Dni Kultury Chrześcijańskiej zorganizowano wiele atrakcji dla miło-
śników muzyki, filmu i malarstwa. Tegoroczne imprezy odbywały się  
w dniach 23–30 września, pod hasłem „Nie zmarnujmy tego daru”. 
Mszę inaugurującą odprawił w kościele pw. św. Mikołaja w Wałczu ks. 
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dr Tomasz Tomaszewski. Po Eucharystii zebrani wysłuchali koncertu ze-
społu „Między nami” pod dyr. Marka Giłki, soliści: Aleksandra Olejnik  
i Adam Jaszkowic. 25 września uczniowie ZS nr 2 i LO im. Kazimierza 
Wielkiego recytowali wiersze wałeckich poetów. Spotkanie miało miej-
sce na plebanii parafii pw. św. Mikołaja. O małżeństwie mówił 27 wrze-
śnia dr Jacek Pulikowski w konferencji nt. „Powołanie do małżeństwa  
i w małżeństwie – codzienne wydarzenia, sprawy, problemy”. Tego sa-
mego dnia widzowie mogli obejrzeć film o bł. ks. Jerzym Popiełusz-
ce Popiełuszko. Wolność jest w nas. Po seansie można było podzielić 
się swoimi przemyśleniami podczas panelu dyskusyjnego. Również  
w kościele pw. św. Mikołaja konferencję nt. „«Świętość w codzienno-
ści» w nauczaniu Ojca świętego Franciszka” wygłosił ks. Piotr Wieteska. 
Natomiast w Wałeckim Centrum Kultury odbył się wernisaż wałeckich 
plastyków i uczniów, którego tematem były „Uroki Ziemi Wałeckiej”  
w 100-lecie niepodległości. Ponadto uczniowie ZS nr 4 pod kierunkiem 
nauczycieli, przygotowali smaczne potrawy. Melomani wysłuchali kon-
certu wokalno–organowego w wykonaniu solistki Marii Jaskulskiej, 
Krzysztofa Leśniewicza, prowadzenie Benigna Jaskulska koncert miał 
miejsce w kościele pw. św. Mikołaja. 30 września Mszę św. na zakoń-
czenie Dni Kultury Chrześcijańskiej odprawił ks. dr Antoni Badura, pro-
boszcz parafii pw. św. Mikołaja.

Źródła:
Gość Koszalińsko-Kołobrzeski (wyd. papierowe) nry 27–39/2018
Biuletyn Duszpasterski – nry 7–9/2018
https://koszalin.gosc.pl
https://dzielo.pl
https://www.darlowo.pl/pl
http://kochaj.my
http://www.jezuswdrodze.pl
http://ck105.koszalin.pl
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II. KRONIKA WYDARZEŃ Z DIECEZJI

LIPIEC

1 lipca
 – rozpoczęcie działalności Hospicjum im. Świętego Franciszka  

z Asyżu w Szczecinku
 – pielgrzymka Ruchu Trzeźwościowego – Skrzatusz

2 lipca
 – pogrzeb śp. ks. kanonika Franciszka Piróga – kościół pw. św. Rocha  

w Wieleniu – bp Włodarczyk
 – pogrzeb śp. ks. kanonika Franciszka Ferensa – kościół 

pw. św. Katarzyny w Marcinkowicach – bp Cieślik
 – Msza św. inaugurująca 9. Diecezjalną Pielgrzymkę Rowerową  

na Jasną Górę – Skrzatusz – bp Włodarczyk

2–6 lipca
 – rekolekcje letnie Odnowy w Duchu Świętym nt. „Kościele 

święty obudź się do głoszenia” – CEF – bp Włodarczyk

2–7 lipca
 – rekolekcje powołaniowe dla męskiej młodzieży szkół 

ponadgimnazjalnych (WSD) – Polanica-Zdrój

2–12 lipca
 – Kurs Paweł (Szkoła Nowej Ewangelizacji)

3–11 lipca
 – rekolekcje dla ministrantów młodszych (szkoła podstawowa,  

klasy IV–VII) – Kołobrzeg–Podczele

4 lipca
 – rekolekcje Odnowy w Duchu Świętym – CEF – bp Włodarczyk

4–8 lipca
 – rekolekcje z zajęciami terapeutycznymi dla osób z trudnościami  

w sferze emocjonalnej – Skrzatusz
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5 lipca–9 sierpnia
 – 36. Festiwal Muzyki Organowej i Kameralnej – kościół  

pw. św. Jacka w Słupsku

5 lipca–23 sierpnia
 – 8. Międzynarodowy Festiwal ,,Muzyka w Katedrze” – kołobrzeska  

bazylika

6–7 lipca
 – rekolekcje dla rodzin – Górka Klasztorna – bp Włodarczyk

6 lipca–31 sierpnia
 – 52. Międzynarodowy Festiwal Organowy – Koszalin, Białogard, 

Bobolice, Darłowo, Dźwirzyno, Sarbinowo, Szczecinek i Mielno

6–10 lipca
 – rekolekcje Uczniów Krzyża – Skrzatusz

7 lipca
 – odsłonięcie tablicy pamiątkowej na ścianie kamienicy, w której  

7 lipca 1907 r. urodziła się s. Anna Tekla Budnowska, urodzona  
w Pile franciszkanka, która podczas wojny ratowała żydowskie  
dzieci – Piła

8 lipca
 – Msza św. dziękczynna za walczących o wolną Polskę i odsłonięcie 

tablicy upamiętniającej ofiary zbrodni komunistycznych – kościół  
pw. św. Maksymiliana Marii Kolbego w Darłówku

8–15 lipca 
 – Ewangelizacja Wioskowa – Gwda Wielka

10–16 lipca
 – obóz stypendystów Fundacji „Dzieło Nowego Tysiąclecia”  

pod hasłem „Serce Pomorza”

11 lipca
 – Msza św. dla stypendystów Fundacji „Dzieło Nowego Tysiąclecia” –  

kościół pw. Ducha Świętego w Koszalinie
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11–15 lipca
 – rekolekcje młodzieżowe „Zdobywać szczyty” – Skrzatusz

12 lipca
 – Msza św. wotywna o Duchu Świętym w intencji trwającego 

synodu diecezjalnego – wszystkie kościoły i kaplice diecezji
 – konferencja na temat historii regionu i Kościoła (ks. Piotr  

Zieliński) w ramach obozu stypendystów Fundacji „Dzieło Nowego  
Tysiąclecia” – Kołobrzeg

 – Msza św. pod przewodnictwem kard. Kazimierza Nycza, 
 przewodniczącego Rady Fundacji „Dzieło Nowego Tysiąclecia” –  
kołobrzeska bazylika

12–23 lipca
 – rekolekcje dla rodzin – WSD

13 lipca
 – dzień skupienia stypendystów Fundacji „Dzieło Nowego  

Tysiąclecia”

13–15 lipca
 – kurs Wolni w Chrystusie (Koinonia Jan Chrzciciel) – Koszalin

13–29 lipca
 – Oaza Nowego Życia stopnia 0 (ONŻ 0º – co najmniej po kl. II  

gimnazjum) – Lekowo k. Świdwina 
 – Oaza Nowego Życia stopnia I (ONŻ Iº – po ONŻ 0º i rocznej  

formacji) – Borne Sulinowo

14 lipca
 – festyn charytatywny na rzecz nauczycielki ze Szkoły Katolickiej –  

Izy Karpy (Fundacja „Pokoloruj Świat” i Szkoła Katolicka) – 
boisko przy Szkole Katolickiej im. św. Jana Pawła II w Koszalinie

14–21 lipca
 – kolonie z Caritas – Poronin k. Zakopanego
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15–22 lipca
 – warsztaty ikonopisania dla początkujących – Lipie
 – 16. Światowy Festiwal Chórów Polonijnych – Koszalin

15–25 lipca
 – udział 25 diecezjan w rowerowej pielgrzymce po sanktuariach Europy

15–29 lipca
 – 10. edycja Ewangelizacji Nadmorskiej

16 lipca
 – Msza św. w intencji przygotowań i owoców spotkania „Stadion 

Młodych” – sala Szkoły Nowej Ewangelizacji w Koszalinie

16–19 lipca
 – rekolekcje przed Ewangelizacją Nadmorską – Dom Miłosierdzia  

Bożego

17 lipca–2 sierpnia
 – Oaza Nowej Drogi stopnia II (OND II  –  po kl. VI i VII szkoły  

podstawowej) – Rabka

17–28 lipca
 – wyprawa rowerowa ministrantów z Koszalińskiego Katedralnego  

Klubu Sportowego do Mołdawii

18 lipca
 – koncert chórów polonijnych – kościół pw. 

św. Wojciecha w Koszalinie
 – Msza św. z okazji 80. urodzin ks. Jana Giriatowicza – kościół 

pw. św. Jacka w Słupsku – bp Dajczak i bp Cieślik

19–27 lipca
 – rekolekcje dla chorych – Skrzatusz

20 lipca
 – konferencja prasowa nt. 1. Dnia Kultury dla Góry, który odbędzie 

się 28 lipca na Górze Chełmskiej – teren budowy Centrum  
Pielgrzymkowo-Turystycznego
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21 lipca–3 sierpnia
 – udział diecezjan w ekspedycji medycznej Franciszkańskiego 

Ośrodka Misyjnego z Gdyni w Kenii

22 lipca
 – Akatyst ku czci Bogurodzicy w intencji dziękczynnej za dar 

kapłaństwa ks. Jana Giriatowicza z okazji 80. urodzin oraz za 
wszystkich kapłanów diecezji – kościół Mariacki w Słupsku

 – Msza św. w intencji Polonii – kościół pw. Ducha Świętego  
w Koszalinie

 – Msza św. w intencji funkcjonariuszy policji – kościół 
pw. św. Maksymiliana Kolbego w Słupsku

22–28 lipca
 – kolonie z Caritas – Ostrowiec k. Wałcza

23 lipca–3 sierpnia
 – rekolekcje dla rodzin – WSD

25–29 lipca
 – akcja ewangelizacyjna „Przystań z Jezusem” podczas Sunrise  

Festival – Kołobrzeg

26 lipca
 – Oazowy Dzień Wspólnoty – Lipie

27–29 lipca
 – Kurs Nowe Życie (Szkoła Nowej Ewangelizacji) – Koszalin

28 lipca
 – Dzień Kultury dla Góry – impreza charytatywna na budowę  

Centrum Pielgrzymkowo-Turystycznego na Górze Chełmskiej –  
Góra Chełmska

29 lipca
 – 6. edycja katechez dla dorosłych Kazania na Górze (7 Grzechów  

Głównych – Zazdrość) – Góra Chełmska
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29 lipca–4 sierpnia
 – wakacyjny obóz „Czy masz…?” dla wolontariuszy Szkolnych  

Kół Caritas – Drohiczyn

30 lipca–5 sierpnia
 – Kurs Kraina Olbrzymów dla młodzieży (Szkoła Nowej  

Ewangelizacji i Koinonia Jan Chrzciciel)

SIERPIEŃ

1–8 sierpnia
 – rekolekcje dla ministrantów starszych (gimnazjum i klasy  

ponadgimnazjalne) – WSD

1–13 sierpnia
 – 36. Diecezjalna Piesza Pielgrzymka ze Skrzatusza na Jasną Górę  

pod hasłem „Wolni w Chrystusie” – bp Włodarczyk

3–14 sierpnia
 – Oaza Dzieci Bożych stopnia III (ODB IIIº – po kl. IV i V szkoły  

podstawowej) – Kołobrzeg

4 sierpnia
 – 28. Ogólnopolska Pielgrzymka Trzeźwości na Górę Chełmską –  

bp Zadarko 

5 sierpnia
 – Msza św. w bazylice gnieźnieńskiej podczas 36. Diecezjalnej Pieszej  

Pielgrzymki ze Skrzatusza na Jasną Górę – bp Włodarczyk
 – 6. Festyn Charytatywny na rzecz Domu Hospicyjno-Opiekuńczego  

im. bpa Czesława Domina w Darłowie (Fundacja „Morze  
Miłości”) – Darłowo

5–12 sierpnia
 – projekt „Podziel się wiedzą” dla studentów skupionych wokół 

Ośrodka Akademickiego „Sołek” w Poznaniu (Prałatura Opus 
Dei) – parafia pw. św. Michała Archanioła w Jastrowiu
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9 sierpnia
 – Msza św. wotywna o Duchu Świętym w intencji trwającego 

synodu diecezjalnego – wszystkie kościoły i kaplice diecezji

10 sierpnia
 – pogrzeb śp. Aliny Tylman, długoletniej katechetki i przewodniczącej 

Rady Parafialnej w parafii pw. Najświętszego Serca Pana  
Jezusa w Białogardzie – kościół pw. Najświętszego Serca Pana  
Jezusa w Białogardzie

10–12 sierpnia
 – rekolekcje Wspólnoty św. Pawła z Koszalina – Skrzatusz

10–14 sierpnia
 – Kurs Jan (Szkoła Nowej Ewangelizacji) – Koszalin

10–15 sierpnia
 – kolonie z Caritas – Ostrowiec k. Wałcza

10–20 sierpnia
 – Międzynarodowy Obóz Młodzieżowy Go4Peace w diecezji  

(archidiecezja Paderborn i diecezja koszalińsko-kołobrzeska) –  
Koszalin

11 sierpnia
 – 11. rocznica ingresu bpa Edwarda Dajczaka do koszalińskiej katedry

11–15 sierpnia
 – Wakacyjna Szkoła Biblijna z o. Jose Manimparambilem – kościół  

pw. Świętej Rodziny w Pile

11–19 sierpnia
 – rekolekcje dla rodzin – WSD

12 sierpnia
 – Msza św. oraz poświęcenie witraży i organów – kościół  

pw. Miłosierdzia Bożego w Kołobrzegu
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12–19 sierpnia
 – Ewangelizacja Wioskowa – Mielęcin

 
13–15 sierpnia
 – rekolekcje z o. Johnem Bashoborą „Przyszedłem rzucić ogień  

na ziemię” (Łk 12,49a) – Hala „Gryfia” w Słupsku

13–23 sierpnia
 – rekolekcje dla rodzin – WSD

14 sierpnia
 – Msza św. odpustowa i zawierzenie diecezji i II Synodu Diecezji  

Koszalińsko-Kołobrzeskiej św. Maksymilianowi Marii Kolbemu –  
głównemu patronowi diecezji – kościół pw. św. Maksymiliana  
Kolbego w Słupsku

 – Msza św. i Akatyst ku czci Wniebowzięcia NMP (parafia pw. 
Podwyższenia Krzyża św. w Polanowie i o. Janusz Jędryszek) –  
Święta Góra Polanowska – bp Zadarko

 – pogrzeb o. Stefana Malandego, proboszcza parafii pw. Matki Bożej  
Częstochowskiej w Darłowie w latach 1971–1977 – kościół  
Mariacki w Darłowie 

14–21 sierpnia
 – Kurs Oazowy dla Animatorów (Ruch Światło-Życie) – Lipie

15 sierpnia
 – 22. Diecezjalna Pielgrzymka Rodzin na Górę Chełmską –  

bp Dajczak i bp Cieślik
 – Msza św. dla uczestników obozu Go4Peace – kościół pw. Ducha  

Świętego w Koszalinie
 – instalacja relikwii św. Jana Pawła II w kościele pw. Najświętszej 

Maryi Panny Królowej Polski w Białym Borze – bp Włodarczyk 
 – Msza św. odpustowa w parafiach pw. Wniebowzięcia NMP  

w Skrzatuszu i pw. Wniebowzięcia NMP w Kołobrzegu –  
bp Zadarko

16 sierpnia
 – Dzień Wspólnoty Oaz – Krościenko n. Dunajcem – bp Włodarczyk



106

16–25 sierpnia
 – 18. Diecezjalna Piesza Pielgrzymka Miłosierdzia z Koszalina  

do Myśliborza

17–19 sierpnia
 – Kurs Nowe Życie

18 sierpnia
 – 2. Chrześcijański Wieczór Uwielbienia – Amfiteatr Miejski Czaplinek
 – zakończenie obozu Go4Peace – Rynek Staromiejski w Koszalinie

21–23 sierpnia
 – podsumowanie oaz wakacyjnych – Krościenko n. Dunajcem –  

bp Włodarczyk

21–24 sierpnia
 – druga tura rekolekcji kapłańskich – Skrzatusz

22 sierpnia
 – ewangelizacja tańcem (Stowarzyszenie „Holy Dance”) –  

kościół pw. św. Jana Bosko w Pile

23–26 sierpnia
 – Festiwal Młodzieży – Skrzatusz

25 sierpnia
 – pielgrzymka Parafialnych Zespołów Caritas – Święta Góra  

Polanowska

26 sierpnia
 – 17. Regionalna Pielgrzymka Trzeźwości z Polanowa na Świętą  

Górę Polanowską – bp Zadarko
 – 6. edycja katechez dla dorosłych Kazania na Górze (7 Grzechów  

Głównych – Nieumiarkowanie) – Góra Chełmska
 – odpust w parafii Dobiesław – bp Włodarczyk

27 sierpnia
 – konferencje rejonowe dla duchowieństwa – Koszalin
 – konferencje rejonowe dla katechetów – WSD
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28 sierpnia
 – konferencje rejonowe dla duchowieństwa – Piła
 – konferencje rejonowe dla katechetów – Piła

29 sierpnia
 – pobłogosławienie budowy nowej Komendy 

Powiatowej Policji w Białogardzie

31 sierpnia
 – warsztaty diakonii muzycznej „Tyle dobrego” – WSD 
 – Msza św. z okazji rocznicy podpisana Porozumień 

Sierpniowych i powstania NSZZ Solidarność – kościół pw. 
św. Józefa Oblubieńca NMP w Koszalinie – bp Zadarko

31 sierpnia–2 września
 – Winnica Racheli – uzdrowienie po aborcji – okolice Piły
 – weekendowe spotkanie dla mężczyzn pod hasłem 

„Moc w słabości się doskonali” – Skrzatusz
 – Msza św. z okazji 100-lecia Polskiej Broni Przeciwlotniczej 

– kościół pw. Ducha Świętego w Koszalinie

26–30 sierpnia
 – Oaza Rekolekcyjna Animatorów Rodzin II stopnia 

(Domowy Kościół) – Ostrowiec k. Wałcza

31 sierpnia–2 września
 – spotkanie dla mężczyzn – Skrzatusz

WRZESIEŃ

wrzesień
 – – siódme zebranie parafialnych zespołów synodalnych

1 września
 – Msza św. i dzień skupienia dla rodzin w Tarnówce – bp Włodarczyk

2 września
 – Msza św. i Marsz dla Jezusa – sanktuarium św. Józefa Oblubieńca  

NMP w Słupsku – bp Zadarko
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 – Msza św. na rozpoczęcie Karawany Miłosierdzia Bożego –  
Dom Miłosierdzia Bożego

 – wojewódzkie dożynki – Drawsko Pomorskie – bp Włodarczyk

3 września
 – ogólnomiejska inauguracja roku szkolnego – VI Liceum  

Ogólnokształcące w Koszalinie

5–7 września
 – weekend dla kobiet „Z kobietą o kobiecie” (Siostry Uczennice  

Krzyża) – Skrzatusz

6 września
 – Msza św. żałobna w intencji śp. ks. prałata Mariana Błaszczuka –  

kościół pw. św. Wojciecha w Koszalinie

7 września
 – pogrzeb śp. ks. prałata Mariana Błaszczuka – kościół pw. 

Wniebowzięcia NMP w Gryficach – bp Zadarko

7–9 września
 – spotkanie dla kobiet „Z kobietą o kobiecie” – Skrzatusz
 – konwiwencja Neokatechumenatu (II wspólnota z parafii  

pw. św. Antoniego w Pile) – Skrzatusz
 – podsumowanie rocznej pracy formacyjnej Domowego Kościoła –  

Częstochowa – bp Włodarczyk

8 września
 – pielgrzymka parafian z parafii Łubowo do kościoła filialnego  

św. Stanisława Kostki w Starowicach
 – pielgrzymka z Darłowa na Górę Chełmską
 – spotkanie Kościoła Domowego (wspólnota z Piły) – Skrzatusz

9 września
 – 5. Marsz dla Życia i Rodziny w Wałczu pod hasłem „Polska  

rodziną silna”
 – Msza św. rozpoczynająca 26. Koszalińskie Dni Kultury 

Chrześcijańskiej – kościół pw. św. Kazimierza w Koszalinie
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 – Msza św. i dożynki powiatowe – kościół pw. Świętej Rodziny  
w Pile – bp Zadarko

 – Msza św. rozpoczynająca Dni Kultury Chrześcijańskiej  
w Białogardzie – bp Zadarko

9–15 września
 – 8. Tydzień Wychowania pod hasłem „W poszukiwaniu drogi”

9 września–14 października
 – Białogardzkie Dni Kultury Chrześcijańskiej

13 września
 – Msza św. wotywna o Duchu Świętym w intencji trwającego 

synodu diecezjalnego – wszystkie kościoły i kaplice diecezji
 – spotkanie z dyrektorami placówek Caritas Diecezji Koszalińsko- 

-Kołobrzeskiej – bp Zadarko

14 września
 – Msza św. z okazji 350-lecia parafii w Starej Łubiance
 – pogrzeb śp. Józefy Haraburdy, Mamy ks. Pawła Haraburdy –  

kościół pw. św. Jana Marii Vianneya w Wipsowie (archidiecezja  
warmińska) – bp Zadarko

 – odpust w parafii pw. Podwyższenia Krzyża Świętego w Koszalinie –  
bp Włodarczyk

15 września
 – Diecezjalna Pielgrzymka Młodych do Skrzatusza pod hasłem 

„Bóg jest młody!” – bp Dajczak, bp Włodarczyk i bp Zadarko
 – udział drużyny Caritas w 4. PKO Biegu Charytatywnym – Stadion  

Lekkoatletyczny Bałtyk w Koszalinie
 – podpisanie dokumentu inicjującego powstanie wspólnoty „Bracia  

Miłosiernego Pana” – Skrzatusz
 – dożynki powiatowe w Polanowie – bp Włodarczyk

16 września
 – Diecezjalna Pielgrzymka do Skrzatusza
 – rozpoczęcie akcji Caritas „Kromka chleba dla sąsiada”
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17 września
 – uroczystości katyńskie – Połczyn-Zdrój – bp Włodarczyk

17 września–5 listopada
 – rekolekcje Odnowy w Duchu Świętym (w każdy poniedziałek) –  

kościół Mariacki w Białogardzie

18 września
 – Msza św. z okazji 25-lecia Bursy Międzyszkolnej w Szczecinku –  

kościół pw. św. Rozalii w Szczecinku
 – Msza św. przymierza – Sanktuarium Matki Bożej Trzykroć  

Przedziwnej i Zwycięskiej Królowej z Szensztatu na Górze  
Chełmskiej 

 – odpust w parafii pw. św. Stanisława Kostki w Sianowie –  
bp Włodarczyk

19 września
 – ósme posiedzenie Komisji głównej z udziałem kapłanów 

pracujących w instytucjach diecezjalnych – CEF
 – spotkanie z pracownikami Zespołu Szkół Katolickich  

im. św. s. Faustyny w Trzciance i odpust MB Saletyńskiej –  
bp Włodarczyk

20 września
 – piąte posiedzenie Komisji ds. duszpasterstwa i nowej ewangelizacji

20–23 września
 – rekolekcje Legionu Małych Rycerzy Miłosiernego Serca  

Jezusowego – Skrzatusz

21 września
 – 50-lecie Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych im. Władysława 

Broniewskiego w Świdwinie – bp Włodarczyk

21–23 września
 – 2. Warsztaty Uwielbienia Flagami prowadzone przez grupę 

UwielbiamGO! – Szkoła Katolicka w Koszalinie



111

22 września
 – Msza św. z okazji 150-lecia obecności sióstr elżbietanek  

w Tucznie – kościół w Tucznie
 – Msza św. i poświęcenie kościoła pw. Najświętszego Serca 

Jezusowego w Słupsku po gruntownym remoncie
 – spotkanie formacyjno-organizacyjne dla przedstawicieli 

Parafialnych Zespołów Caritas – CEF
 – Msza św. z okazji jubileuszu 20-lecia Prywatnego Liceum  

Ogólnokształcącego, Gimnazjum i Szkoły Podstawowej  
w Szczecinku – kościół pw. Ducha Świętego w Szczecinku –  
bp Włodarczyk

23 września
 – spotkanie Franciszkańskiego Zakonu Świeckich – Skrzatusz
 – festyn pod hasłem „Bliżej siebie” (Caritas parafii Mariackiej 

w Białogardzie) – Park Orła Białego w Białogardzie

23–24 września
 – wizytacja kanoniczna parafii Witankowo – bp Włodarczyk
 – wizytacja kanoniczna parafii Turowo – bp Zadarko

24 września
 – piąte posiedzenie Komisji ds. historycznych

25–26 września 
 – 380. Zebranie Plenarne Konferencji Episkopatu Polski – Płock

25 września
 – warsztaty dla opiekunów Szkolnych Kół Caritas nt. „Serce i dusza  

wolontariusza, czyli kreatywność i misja Szkolnych Kół Caritas” –  
Ostrowiec k. Wałcza

26 września
 – seminarium naukowe nt. „Refleksje biblijne i kulturowe wokół 

Księgi Syracha i grafik Marii Monikowskiej-Tabisz” – Delegatura 
Zachodniopomorskiego Urzędu Wojewódzkiego w Koszalinie 

 – warsztaty dla opiekunów Szkolnych Kół Caritas nt. „Serce i dusza  
wolontariusza, czyli kreatywność i misja Szkolnych Kół Caritas” –  
CEF
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26 września–28 listopada
 – Rekolekcje Ewangelizacyjne Odnowy (w każdą środę) – kościół  

pw. św. Józefa Rzemieślnika

27 września
 – katecheza dla mężczyzn nt. „Bóg a pieniądz” – Święta Góra  

Polanowska
 – pogrzeb śp. ks. prałata Jana Guzowskiego – kościół pw. Chrystusa  

Króla w Biesiekierzu 
 – wernisaż Zygmunta Wujka – siedziba Stowarzyszenia 

Katolickiego Civitas Christiana w Koszalinie – bp Włodarczyk

28 września
 – ósme posiedzenie Komisji ds. kultu Bożego
 – Msza św. z okazji inauguracji roku akademickiego – kościół  

pw. św. Józefa Oblubieńca NMP w Koszalinie
 – Iskra Bożego Miłosierdzia – Koronka do Miłosierdzia Bożego  

na ulicach miejscowości diecezji
 – konferencja „O działaniu złych duchów w dzisiejszym świecie” –  

kawiarnia „Kawa z duszą”
 – Msza św. z okazji rekolekcji prowadzonych przez o. Antonello  

Cadeddu – parafia pw. Miłosierdzia Bożego w Szczecinku –  
bp Włodarczyk

28–29 września
 – obóz „Noc przygody” dla wolontariuszy Caritas
 – 6. Kołobrzeskie Dni z Rotmistrzem Witoldem Pileckim

28–30 września
 – rekolekcje z cyklu „Theosis. Szkoła wiary” – Skrzatusz

29 września
 – pielgrzymka energetyków do Skrzatusza
 – Diecezjalny Dzień Przymierza i obchody 50. rocznicy śmierci  

o. Józefa Kentenicha – Góra Chełmska
 – spotkanie Kościoła Domowego (wspólnota z parafii pw. Matki  

Bożej Wspomożenia Wiernych w Pile) – Skrzatusz
 – spotkanie formacyjno-organizacyjne dla przedstawicieli 

Parafialnych Zespołów Caritas – Ostrowiec



113

 – Ogólnopolska Pielgrzymka Krucjaty Wyzwolenia Człowieka –  
Poznań – bp Włodarczyk

30 września
 – 6. edycja katechez dla dorosłych Kazania na Górze (7 Grzechów  

Głównych – Gniew) – Góra Chełmska
 – niedziela synodalna w parafii pw. Narodzenia NMP w Świeszynie
 – wizytacja kanoniczna parafii Róża Wielka – bp Włodarczyk

III. KRONIKA ŻAŁOBNA

KS. MARIAN BŁASZCZUK (1942–2018)
Marian Błaszczuk, syn Franciszka i Eugenii z d. Lusztej, urodził się 
13 sierpnia 1942 r. w Myszkowie, parafia Tłuste, powiat Zaleszczyki, 
archidiecezja lwowska (obecna Ukraina). Po wojnie, w 1946 r., przepro-
wadził się z rodzicami i siostrą Stanisławą do Lubiszewa, parafia Gry-
fice na terenie administracji kamieńskiej, lubuskiej i prałatury pilskiej.  
W latach 1949–1956 uczęszczał do szkoły podstawowej w Gryficach. 
Po jej ukończeniu rozpoczął edukację w tamtejszej szkole średniej. 
Maturę zdał w Liceum Ogólnokształcącym im. Bolesława Chrobrego  
w Gryficach w 1960 r.

Z pozytywną opinią ks. Stanisława Ruta, proboszcza gryfickiego, 
zgłosił się do Wyższego Seminarium Duchownego w Gościkowie–Pa-
radyżu. Tam ukończył studia filozoficzno-teologiczne. Święcenia dia-
konatu otrzymał 2 kwietnia 1966 r., a prezbiteratu 16 czerwca 1966 r.  
z rąk bpa Wilhelma Pluty w Jasnogórskim Sanktuarium MB Często-
chowskiej.

Po święceniach pełnił funkcję wikariusza w następujących para-
fiach: pw. NMP Wspomożenia Wiernych w Miastku(1966–1969); pw. 
Świętego Ducha w Szczecinku (1969–1971); pw. Wniebowzięcia NMP 
w Gorzowie (1971–1972). Po utworzeniu Diecezji Koszalińsko-Koło-
brzeskiej 28 czerwca 1972 r., na mocy porozumienia między biskupami 
został ekskardynowany z diecezji gorzowskiej. W nowej diecezji pełnił 
funkcję wikariusza w parafiach: pw. NMP Królowej Różańca Świętego 
w Słupsku (1972–1975); pw. św. Józefa Oblubieńca NMP w Koszalinie 
(1975–1979) oraz rok w nowo utworzonej parafii pw. Niepokalanego 
Poczęcia NMP w Koszalinie (1979–1980). Bp Ignacy Jeż zamianował 
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6 listopada 1980 r. ks. Mariana Błaszczuka administratorem nowo ery-
gowanej parafii pw. św. Wojciecha w Koszalinie. Mimo trudności ze 
strony władz państwowych, kierował budową nowego kościoła i orga-
nizował wraz z wikariuszami nową wspólnotę duszpasterską. W latach 
1992–1997 był kapelanem pomocniczym (½ etatu) i proboszczem Pa-
rafii Garnizonowej w Koszalinie. 20 maja 1995 r. zdobył tytuł magistra 
teologii na Papieskim Wydziale Teologicznym w Poznaniu. Ze wzglę-
dów zdrowotnych przeszedł na emeryturę 31 lipca 2011 r. i zamieszkał 
na terenie dotychczasowej parafii.

Ks. Marian Błaszczuk pełnił liczne funkcje: dekanalnego wizytatora 
katechetycznego, notariusza Sądu Biskupiego w Koszalinie, wykładow-
cy KNS i homiletyki w WSD w Koszalinie, diecezjalnego duszpasterza 
mężczyzn, wicedziekana i dziekana oraz dziekana rejonu koszalińskie-
go. Był kanonikiem honorowym Kołobrzeskiej Kapituły Kolegiackiej,  
a następnie kanonikiem gremialnym Kapituły Katedralnej Koszaliń-
skiej.

Ks. Marian Błaszczuk zmarł 3 września 2018 r. w swoim mieszka-
niu w Koszalinie. Mszy św. pogrzebowej 6 września 2018 r. w kościele 
pw. św. Wojciecha przewodniczył bp Edward Dajczak. Zgodnie z ży-
czeniem rodziny, trumna ze zmarłym kapłanem została przewieziona 
do Gryfic, gdzie 7 września uroczystościom pogrzebowym przewodni-
czył bp pomocniczy Diecezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej dr Krzysztof 
Zadarko. Kazanie wygłosił ks. dr Andrzej Hryckowian, następca ks.  
M. Błaszczuka na urzędzie. Ciało pochowano na cmentarzu komunal-
nym w Gryficach.

Opracował ks. dr Tadeusz Ceynowa

Homilia wygłoszona podczas Mszy Świętej żałobnej  
śp. ks. prałata Mariana Błaszczuka przez ks. dra 

Andrzeja Hryckowiana, Gryfice, 7 września 2018 r.

Księże Biskupie Krzysztofie! Drodzy bracia kapłani i diakoni – księże 
Proboszczu Kazimierzu! Drogie siostry zakonne! Umiłowana Rodzino 
śp. Ks. Prałata! Drodzy Bracia i Siostry! 

Pewien protestancki misjonarz pracował nad przekładem Biblii na 
język tubylców. Długo nie mógł znaleźć odpowiednika dla słowa „na-
dzieja”. Aż do dnia, gdy musiał odprowadzić do grobu własne dziecko. 
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Jeden z mieszkańców wioski powiedział wówczas do niego: „Dlaczego 
nie płaczesz?”. Misjonarz odpowiedział: „Dlaczego miałbym płakać? 
Przecież kiedyś znowu się zobaczymy. Moje dziecko jest u Boga”. 
„Wiem, słyszałem już o tym – wy chrześcijanie spoglądacie poza hory-
zont” – powiedział tamten. A misjonarz wiedział już, jak przetłumaczyć 
słowo „nadzieja” – spoglądać poza horyzont.

My dziś także spoglądamy poza horyzont. Bo człowiek jest mądry, 
kiedy to czyni. I jego życie jest wartościowe, kiedy pamięta o wieczno-
ści. W wiekach średnich powtarzano często wezwanie: Memento mori –  
pamiętaj, że umrzesz. Nie chodziło wcale o straszenie śmiercią, nie 
chodziło o eliminowanie radości życia. Przeciwnie – świadomość prze-
mijania uczyła wartości życia, wartości każdego dnia, każdej chwili. 
Pozwalała człowiekowi postawić sobie zadanie: Żyj tak, jakbyś miał 
umrzeć jutro! Ta świadomość pomagała mu stawiać pytania o jakość 
życia: Po co żyje? Jak żyje? I ile z tego, co robi ma wymiar nieprzemi-
jający. Uczyła tak układać życie, by żyć w bliskości Boga, by życia nie 
zmarnować. Dziś ludzie boją się śmierci. Udają, że jej nie ma, że ich nie 
dosięgnie, a przynajmniej nie teraz, nie zaraz. I dlatego ich życie jest 
nieraz marne, bo nie cenią każdej chwili życia i nie rozumieją, że życie 
jest Bożym darem, z którego będą musieli zdać sprawę Bogu. Parafia,  
w której pracuję opiekuje się hospicjum w Koszalinie. Nieraz spotkałem 
tam pacjentów, czy ich rodziny, którzy nie chcieli nawet słowa usłyszeć 
o potrzebie przygotowania się na śmierć. Wciąż wmawiając sobie, że 
mają jeszcze czas. Ale tam też spotkałem pana, który cierpiąc na raka 
języka, czekał na jedną kropelkę Krwi Pańskiej – bo Ciała Chrystusa już 
nie mógł przyjmować. Kiedyś napisał mi na kartce – tak się komuniko-
wał, nie mogąc już mówić, że dziś wie, że trzeba Bogu dziękować za 
każdy, każdy pojedynczy oddech – i teraz to właśnie czyni!

Siostry i Bracia!
W modlitwach liturgicznych za zmarłych śmierć definiowana jest 

nie jako koniec, tragedia, czy Boża kara, ale określona jest słowem 
„WEZWANIE”: „Pamiętaj Boże o Twoim słudze, którego z tego świa-
ta wezwałeś do siebie” – to słowa drugiej modlitwy eucharystycznej. 
Chrześcijanin jest człowiekiem wezwania! Wiedział o tym śp. Ksiądz 
Prałat Marian Błaszczuk i dlatego potrafił tak pięknie odpowiadać Bogu 
na Jego wezwania. Od pierwszego momentu życia Bóg wzywa czło-
wieka – wezwał Księdza Prałata do życia 13 sierpnia 1942 roku. Potem  
w sakramencie chrztu powołał go do wiary i życia nadprzyrodzone-
go. Wezwaniem w życiu Księdza Prałata było również opuszczenie 
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rodzinnej ziemi lwowskiej i przyjazd razem z całą rodziną na Ziemie 
Zachodnie. Któregoś zaś dnia wezwał go do pójścia drogą powołania 
kapłańskiego. I poszedł, wstępując do seminarium duchownego w Para-
dyżu, które ukończył święceniami kapłańskimi na Jasnej Górze w roku 
jubileuszu tysiąclecia przyjęcia chrztu – 16 czerwca 1966 roku. A po-
tem wezwał go Bóg do pracy w Swojej Winnicy – kolejno w parafiach: 
pw. NMP Wspomożenia Wiernych w Miastku, pw. Narodzenia NMP  
w Szczecinku, pw. Wniebowzięcia NMP w Gorzowie Wielkopolskim, 
pw. NMP Królowej Różańca Świętego w Słupsku i pw. Niepokalanego 
Poczęcia NMP w Koszalinie. Potem przez biskupa Ordynariusza Igna-
cego Jeża wezwał go Pan do tego, aby zbudował Mu kościół – najpierw 
jako wspólnotę ludzi wiary mieszkających w południowej części Ko-
szalina, która się nazywa Rokosowo, a następnie, aby zbudował z tymi 
ludźmi kościół – dom, w którym zamieszka pośród ludzi. Parafia i ko-
ściół pw. św. Wojciecha były wielką radością i dumą Księdza Prałata aż 
do ostatnich dni. Nigdy nie byli Mu obojętni wierni, zawsze się o nich 
martwił, czasem denerwował, kiedy widział, że słabną w wierze, ale do 
końca pozostał pasterzem, mimo że od 7 lat był na emeryturze, do ostat-
nich chwil pozostał kapłanem i duszpasterzem. 

Widziałem u niego piękny przykład umiłowania modlitwy, bo do 
modlitwy też Bóg wzywa – w ostatnich tygodniach i dniach – kiedy 
Ksiądz Prałat nie mógł już prawie nic – ani poruszać się, ani jeść, czy 
pić, a na końcu nawet mówić – to nie przestał się modlić. Do ostat-
nich godzin modląc się na różańcu – jak przystało kapłanowi, który całe 
wikariuszowskie posługiwanie przepracował w parafiach mariackich  
i kogo patronką była Maryja.

Jestem wdzięczny mu także za kapłańskie świadectwo umiłowania 
Eucharystii – kiedyś wyznał mi, że jest jeden taki moment jego życia, 
kiedy cieszy się z tego, że wszystko tak bardzo go boli – to czas, kiedy 
sprawuje Eucharystię. Wydaje mi się, że to też było Boże wezwanie 
skierowane do niego – ofiarować swoje cierpienie Chrystusowi za Ko-
ściół, za diecezję i parafię. Było to dla niego zapewne dodatkowo trud-
ne i z tej przyczyny, że wcześniej był bardzo pracowitym i gorliwym 
duszpasterzem, a choroba na tak niewiele pozwalała... Cierpiał przez 
wiele, wiele lat, aż czasami ciężko było nawet patrzeć, a mimo to śmiem 
twierdzić, że największe cierpienie widziałem na twarzy Księdza Prała-
ta, kiedy żalił mi się, że nie ma siły odprawić już Mszy Świętej. Dlatego 
starałem się jak najczęściej przynosić Mu Komunię Świętą. W ostatni  
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poniedziałek o 8:35 w oczekiwaniu na Komunię Świętą przyszedł sam 
Pan i zabrał Księdza Prałata do Siebie. 

Dokładnie tak jak Jezus uczy w Ewangelii: „Niech będą przepa-
sane wasze biodra i zapalone pochodnie. A wy podobni do ludzi, 
oczekujących swego pana, kiedy z uczty weselnej powróci, aby mu 
zaraz otworzyć, gdy nadejdzie i zakołacze. Szczęśliwi owi słudzy, 
których pan zastanie czuwających, gdy nadejdzie. Wy też bądźcie 
gotowi, gdyż o godzinie, której się nie domyślacie, Syn Człowieczy 
przyjdzie”.

Wezwanie do wieczności jest ostatnim wezwaniem, jakie na ziemi 
kieruje Bóg do człowieka. Ale jest to wezwanie nie do śmierci, ale do 
życia! Obyśmy potrafili odpowiadać w naszym życiu na Boże wezwa-
nia!

Zwykle na szarfach przy wieńcach pogrzebowych zobaczyć można 
słowa: „Ostatnie pożegnanie”. Ale My, Parafianie Księdza Prałata, napi-
saliśmy na szarfie naszego parafialnego wieńca słowa: „Do zobaczenia 
Księże Prałacie w Domu naszego Ojca!”. Amen.

ŚP. O. STEFAN MALANDY OFMCONV (1931–2018)

11 sierpnia 2018 r., w święto św. Klary, odszedł do Pana o. Stefan Mal-
mandy OFMConv, członek Gdańskiej Prowincji św. Maksymiliana Ma-
rii Kolbego Zakonu Braci Mniejszych Konwentualnych w Polsce (fran-
ciszkanów), przeżywszy 87 lat życia, w tym 64 lata w zakonie i 59 lat 
w kapłaństwie.

Ojciec Stefan Malandy, syn Bronisława i Walerii z d. Płonecka, 
brat Zdzisława, Henryka, Bronisława, Teresy, Marii i Ireny, urodził się  
18 maja 1931 r. w Stawiszynie k. Kalisza. Ojciec Stefan po ukończeniu 
szkoły podstawowej w Zbiersku podjął naukę w szkole średniej w Ka-
liszu, a następnie po ukończeniu 9 klasy wstąpił do Księży Orionistów  
w Zduńskiej Woli. Po nowicjacie ukończył klasę 10 i pierwszy kurs filo-
zofii, jednocześnie uzupełniając wykształcenie szkoły średniej.

Po ukończeniu I roku filozofii w Zduńskiej Woli, złożył podanie  
o przyjęcie do Zakonu Franciszkanów. Podanie zostało przyjęte i 30 
sierpnia 1953 r. rozpoczął franciszkański nowicjat w Łodzi–Łagiew-
nikach, pod okiem o. Władysława Ryguły. Następnie podjął studia fi-
lozoficzne w Gnieźnie (1954/55) oraz studia teologiczne w Krakowie 
(1955/1958) i w Warszawie (1958/59). W uroczystość św. Franciszka 
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z Asyżu 4 października 1958 r. złożył profesję wieczystą w Krakowie, 
a 12 kwietnia 1959 r. otrzymał święcenia kapłańskie w Warszawie. Po 
święceniach został skierowany do wspólnoty w Koszalinie, do któ-
rej należał do 1969 r., podejmując również obowiązki duszpasterskie  
w Łęknie. W tymże roku został przeniesiony do Gdyni, a po dwóch 
latach do Darłowa, gdzie pełnił obowiązki proboszcza i gwardiana,  
a od 1972 r. również dziekana. Następnie od 1977 r. pełnił posługę prze-
łożonego klasztoru i rektora kościoła w Radziejowie. Po sześciu latach 
posługi, w 1983 r. został przeniesiony do Gdyni. W roku 1986 r. rozpo-
czął posługę proboszcza w Elblągu. W roku 1989 rozpoczął swój pobyt 
w Gnieźnie, który trwał do 2008 r. W tym też roku został przeniesiony 
do wspólnoty w Darłowie, gdzie przebywał do końca swoich dni.

14 sierpnia 2018 r. (wtorek), w uroczystość św. Maksymiliana  
M. Kolbego, o godzinie 11:00, we franciszkańskim kościele Matki Bo-
skiej Częstochowskiej w Darłowie, przy ul. Franciszkańskiej 4, sprawo-
wana była Msza św. pogrzebowa, której przewodniczył bp Krzysztof 
Zadarko. Słowo Boże wygłosił o. Stanisław Piankowski OFMConv. 
Modlitwom na cmentarzu przewodniczył o. Tomasz Ryłko OFMConv, 
wikariusz prowincji.

Opracował o. Grzegorz M. Kordek OFMConv
Sekretarz Prowincji

Kazanie wygłoszone podczas Mszy Świętej pogrzebowej  
śp. o. Stefana Malandego OFMConv przez o. Stanisława 
Piankowskiego OFMConv, Darłowo, 14 sierpnia 2018 r.

„Ja jestem drogą i prawdą i życiem. Nikt nie przychodzi do Ojca inaczej 
jak tylko przeze Mnie.”

Drodzy uczestnicy pogrzebu naszego kochanego o. Stefana: drogi 
nasz ks. biskupie Krzysztofie Zadarko, droga rodzino, drodzy bracia  
w prezbiteracie, w życiu zakonnym, drogie siostry zakonne, bracia i sio-
stry. Tutaj gromadzimy się w jednym celu na Eucharystii, aby dzięko-
wać Panu Bogu za dar spotkania, rozmów, wspólnego życia, które dane 
nam było z łaskawości Bożej przeżyć razem z o. Stefanem.

Eucharystia jest uwiecznieniem, zebraniem tego dziękczynienia. 
Widzimy, że śmierć w różnych sytuacjach codziennego życia ciągle jest 
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aktywna. Chciałbym przytoczyć słowa, w których opisuje ją w trakta-
cie Baldwin, biskup kantuaryjski: „Mocna jest śmierć, albowiem potrafi 
pozbawić nas daru życia. Mocna jest miłość, bo potrafi przywrócić nam 
lepsze życie… Mocna jest śmierć; nikt z ludzi nie zdoła się jej oprzeć. 
Mocna jest miłość; umie pokonać śmierć, złamać jej oścień, uśmierzyć 
zapędy, unicestwić zwycięstwo... Mocna jak śmierć jest miłość, bo 
śmiercią dla śmierci jest miłość Chrystusa.”

To prawda, że mocna jest śmierć, ona nie ma urlopu, wakacji. Sły-
szymy o śmierci w różnych okolicznościach, w różnych miejscach,  
z różnego powodu, ale dzisiaj, gdy tutaj stajemy, nie jesteśmy ludźmi, 
używając potocznego powiedzenia, „beznadziejnej sytuacji”.

Niedawno zakończyły się mistrzostwa świata w piłce nożnej. Chor-
wacki kapitan Luka Modrić po jednym z eliminacyjnych spotkań, bar-
dzo trudnych, powiedział: „sytuacja wydawała się beznadziejna, ale 
dzięki Bogu awansowaliśmy dalej…”. Moi drodzy, to dzięki Bogu, 
dzięki męce, śmierci i zmartwychwstaniu Jezusa Chrystusa, my dzi-
siaj tutaj stajemy z nadzieją i radością wobec śmierci o. Stefana, że ta 
śmierć, dzięki zmartwychwstaniu Chrystusa ma przyszłość. A ta przy-
szłość zapoczątkowana jest właśnie w sakramencie Chrztu Św., bo tam 
zostaliśmy zanurzeni w Jezusa, tam już doświadczamy Jego działania, 
Jego Ducha w naszym życiu. A tutaj na pogrzebie odkrywamy na nowo 
dar wiary i dziękujemy za ten dar wiary, dar życia wiecznego. Drogę ku 
wieczności można przejść różnymi ścieżkami.

Pan powołał o. Stefana do tego, by poszedł drogą franciszkańską, 
drogą życia kapłańskiego. Jak słyszeliśmy w życiorysie przedstawionym 
przez sekretarza o. Grzegorza: 64 lata w zakonie, 59 lat w kapłaństwie, 
wielka łaska, ale również wielkie zmaganie zakończone 11 sierpnia we 
wspomnienie św. Klary. Stanął przed obliczem Tego, któremu służył.

Paweł Apostoł mówi w liście do Koryntian, że tutaj poznajemy 
niejasno, jakby w zwierciadle, a tam poznamy twarzą w twarz. Już te-
raz ufamy, że przez swoje życie, przez nasze modlitwy wstawiennicze,  
o. Stefan może oglądać już Boga twarzą w twarz, że ta pielgrzymka się 
zakończyła. Stoi przed miłosiernym Bogiem, któremu służył.

Teraz odbywa się wiele pielgrzymek do naszego Sanktuarium 
Narodowego w Częstochowie – już ponad 16 tys., jak tutaj jechałem 
słyszałem w radiu komunikat – dochodzi do Częstochowy. Wszyscy  
z radością idą przed to oblicze Matki niosąc róże trudy, różne intencje.  
O. Stefan też przez te lata kapłaństwa, 59, nie szedł tylko, aby uświęcić 
siebie, ale przed tron Boga, tak jak pielgrzymi do Częstochowy niosą 
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różne intencje, on również niósł te intencje, z którymi do niego przy-
chodzili: rodzina, parafianie, przyjaciele i znajomi. Wszystkie intencje 
on niósł przed tron Boga. Bo taka jest misja kapłana. A on to kapłaństwo 
bardzo mocno kochał. Dlatego odkrywamy, jak powiedziałem, na po-
grzebie dar wiary i w tym darze wiary właśnie potęgę Boga, że nasz Bóg 
jest potężny. W czym jest potężny? W miłości. Dlatego ta Miłość potrafi 
przywrócić lepsze życie. Dlatego ta śmierć jest przejściem do nowego 
życia jak słyszeliśmy w pierwszym czytaniu. Do nowego życia, które 
my sobie jakoś niejasno, w umyśle swoim próbujemy ułożyć.

Pan Bóg potrafi zaskakiwać. Tak jak zaskoczył przy śmierci swoje-
go Syna, którego złożyli do grobu. Logika ludzka mówiła, że to koniec, 
ale nie logika Pana Boga. Tam gdzie jest koniec po ludzku, rozpoczyna 
się nowy początek. Bóg zawsze ma nowy plan, rozwiązuje sytuacje, 
na które my jesteśmy bezradni. Dlatego tam gdzie jest Pan Bóg, tam 
zawsze jest nowa nadzieja. Stąd też jest bardzo ważny dar wiary, który 
jest w naszym życiu od momentu chrztu, byśmy go nieustannie kształ-
towali. Byśmy tym darem wiary żyli, bo jak mówi nasz papież Franci-
szek, że: „wiara uwalnia od smutku, wewnętrznej pustki, samotności  
i jest źródłem radości”. To przeżywał o. Stefan, miał to doświadczenie, 
że wiara nieustannie podnosi, wiara uwalnia z różnych trudnych sytu-
acji, ona wprowadza w te sytuacje, kiedy my możemy na nowo uczyć 
się ufności i radości. Wiara, jak pokazuje o. Stefan, dokonywała się  
w posłudze kapłańskiej, prostej. 59 lat to różnorodność mentalności, 
pokoleń, miejsc, jak słyszeliśmy, wśród których przebywał i w tych 
różnych sytuacjach potrafił się odnaleźć. Dlaczego człowiek umie się 
odnaleźć w różnych sytuacjach mimo zmienności społecznych, geogra-
ficznych, kulturowych i ekonomicznych trudności, przeżyć? Bo posta-
wił na Jezusa, postawił na Ewangelię. Ewangelia jest zawsze na czasie, 
zawsze jest prawdziwa, zawsze jest żywa, zawsze jest aktualna, bo tą 
Ewangelią jest sam Jezus Chrystus. Istnieje też takie stwierdzenie, które 
mówi „w zasięgu”. W zasięgu wzroku, w zasięgu ręki…. Można powie-
dzieć, że o. Stefan właśnie był zawsze w zasięgu Pana Boga jako kapłan, 
ale również starał się o to, by inni przez jego posługę sakramentalną 
byli również w zasięgu Jezusa, w zasięgu Jego słowa, w zasięgu Jego 
Miłości Miłosiernej, przebaczenia w sakramencie spowiedzi, w zasię-
gu karmienia się: „Bierzcie i jedzcie…”. Jezus mówi: „Jam jest Chleb, 
który z nieba zstąpił”. Eucharystia jakże jest istotna, ważna. Tutaj zno-
wu odwołam się do naszego papieża Franciszka, który mówi: „Dzięki 
darowi Eucharystii także nasze życie staje się chlebem łamanym dla 
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naszych braci”. O. Stefan ten chleb łamał i sam jak tylko potrafił, był 
tym pokarmem dla innych, przez swoją posługę. Dlatego bardzo istotne 
jest to, abyśmy potrafili za ten dar być wdzięcznymi.

O. Stefan nie ustawał w swojej posłudze do końca, bo bardzo ko-
chał kapłaństwo. Pamiętam, kiedy w 2008 roku został przeniesiony do 
naszego klasztoru z Gniezna, na pierwszej kapitule klasztornej, kiedy 
rozdzielałem między innymi obowiązki, mówię: Ojcze Stefanie, o. Pro-
wincjał prosił, by Ciebie oszczędzić, gdyż jesteś starszym kapłanem. 
Wspólnoty, które są do wzięcia inni wezmą, a Ty będziesz posługiwał  
w miarę swoich możliwości. Odpowiedział: „Absolutnie nie zgadzam 
się, jestem czynnym kapłanem i dopóki będę mógł proszę mi wyznaczać 
obowiązki. Ja chcę służyć. Jak nie będę mógł i siły osłabną, to powiem”. 
To była jego otwartość, dyspozycyjność. Kochał kapłaństwo tak jak pa-
tron dnia dzisiejszego św. Maksymilian, który wyszedł na plac i mówił 
„jestem kapłanem katolickim”, o. Stefan również miał tę tożsamość, 
że jest kapłanem katolickim, że jest zakonnikiem. Dziś moi drodzy ta 
tożsamość, rozmywa się, często udajemy kogoś innego, wchodzimy  
w skórę kogoś innego, a my mamy swoją misję, tożsamość zachować, 
być wiernymi do końca. Nie jest łatwo 59 lat w kapłaństwie wytrzymać, 
nie jest łatwo 64 lata w zakonie wytrzymać. To wymaga walki. Bo de-
mon chce zniszczyć dar wspólnoty, dar świadectwa, dar rozbudzania 
serc wiarą. Bo wie, że tam gdzie jest wiara, za nią idzie Ten, który jest 
Miłością – sam Pan Bóg, że tam idzie prawda, tam idzie uczciwość, 
tam idzie lojalność, tam idzie solidność. On tego nie lubi. Dlatego tym 
bardziej dziękujmy za dar o. Stefana, jego posługi jako szafarza Sło-
wa Bożego. Pieczołowicie  przygotowywał się do każdego wygłoszenia 
słowa. To on miał swój styl przygotowania i czytania – taki był. Nigdy 
nie szedł nieprzygotowany, nigdy.

Kolejne bardzo ważne przesłanie, które zostaje w pamięci, to by-
cie ze wspólnotą parafialną w ważnych wydarzeniach jako kapłan. Tym 
najważniejszym wydarzeniem jest Triduum Paschalne i noc Paschalna, 
przeżywane tutaj w Darłowie od wieczora do rana. Był obecny przez te 
wszystkie 8 lat, jak tutaj byliśmy razem. Mówię: może Ojciec odpocz-
nie, tej nocy nie będzie z nami czuwał. Już 80 lat minęło. Odpowiedział: 
„Ja mam odpoczywać tej nocy? Nie. Będę. Jak nie dam rady, pójdę do 
klasztoru”. Do samego końca w posłudze kapłańskiej. Nie wycofywał 
się. Chciał być razem z nami. Czuł, że to są ważne wydarzenia zbawcze, 
które wspaniale można przeżyć razem we wspólnocie franciszkańskiej  
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i parafialnej. Jest to świadectwo, które zostawia, które nam daje jako 
kapłan. Dlatego dziękujemy za dar jego obecności, posługi.

Można powiedzieć, że o. Stefan był człowiekiem bardzo zorgani-
zowanym i celebrującym swoją codzienność. Ułożony, planujący rze-
czywistość. Celebracja posiłków, celebracja dbania o zdrowie: spacery, 
celebracja bycia we wspólnocie z braćmi. Było to piękne, do samego 
końca. W niedzielę, wyjeżdżając na urlop odwiedziłem w hospicjum  
o. Stefana. Wchodząc do sali słyszę jak cichym głosem mówi do mnie: 
o Stasiu, przyszedłeś. Nie poznałem Cię. Mówię: ojcze, wypowiedziałeś 
moje imię, tzn. że poznałeś. Dane mi było, kwadrans z nim porozma-
wiać, powspominać, zapewnić o modlitwie. Na koniec, gdy wychodzi-
łem, jeszcze z łóżka udzielił mi kapłańskiego błogosławieństwa.

Taki był. Taki w pamięci zostanie o. Stefan. Dlatego moi drodzy 
jestem bardzo wdzięczny za to, że Pan Bóg tutaj mnie postawił i połą-
czył nasze drogi. 8 lat w Darłowie i 3 lata wcześniej w Gnieźnie. Razem  
11 lat przeżytych z o. Stefanem w różnych sytuacjach życia wspólnoto-
wego, zakonnego i parafialnego. Wzrastać, doświadczać i przypatrywać 
się jego posłudze i stylowi życia. Mówimy potocznie, że nie ma ludzi 
niezastąpionych. Oczywiście, ale stylu danego zakonnika, kapłana na 
pewno nie da się zastąpić. Każdy ma swój styl. Miał go także o. Stefan. 
Był to styl modlitwy, styl nie spieszenia się, dostojności, styl powagi, 
zatrzymania się i porozmawiania z drugim człowiekiem. Warto to za-
uważyć i docenić, kiedy dzisiaj jest taki pośpiech, świat pędzi, a my 
razem z nim.

Słyszałem takie stwierdzenie osób z parafii, które mówią: będzie 
nam brakowało o. Stefana. Zawsze można było iść i wyspowiadać się. 
Zawsze był gotowy. Czyż to nie jest piękne? Będzie nam brakowało. 
Ale ufamy jako ludzie wiary, że tam dokąd dociera, może już dotarł, do 
domu naszego Ojca w niebie, przez wstawiennictwo i wsparcie naszych 
modlitw, będzie również nam pomagał, byśmy nasze życie tu już na 
ziemi przeżyli dobrze i go nie zmarnowali. Bo, jak słyszeliśmy w Ewan-
gelii, Jezus mówi, że idzie przygotować miejsce. Ci, którzy są z Nim to 
miejsce otrzymają – apartament w niebie. Jak się jedzie do Darłowa są 
przy drodze reklamy zachęcające do wynajęcia apartamentu nad mo-
rzem. Trzeba za nie płacić, trzeba szukać, a tam jest przygotowany apar-
tament w niebie. Co trzeba tylko zrobić? To, co papież Franciszek mówi 
m.in.: „Każda okoliczność jest dobra, by nieść przesłanie Chrystusa”. 
Każda okoliczność jest dobra, by czynić miłość, dobro względem dru-
giego człowieka. Każda okoliczność… Pod tym podpisuje się patron 
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dnia dzisiejszego św. Maksymilian, który w obozie potrafił ukazać mi-
łość i dobro. Pokazał, że miłość jest potężniejsza niż zawirowania, niż 
różnego rodzaju beznadziejne sytuacje. Ja i ty jesteśmy w tym wędro-
waniu, aby to dobro jeszcze ukazywać. Każda okazja zaprzepaszczona, 
aby dobro uczynić jest zmarnowaniem, a zmarnowanie to jest grzech 
zaniedbania.

Ktoś przez Ciebie może stać się dobrym, ktoś przez ciebie może 
mieć rozbudzoną wiarę w życie nie tylko tutaj, ale i to w wieczności, 
do którego zdążamy, o które modlimy się dla o. Stefana. Dzisiaj w dniu 
pogrzebu z wdzięcznością i przekonaniem mówimy: o. Stefanie, odpo-
czywaj po wypełnionej posłudze na tej darłowskiej ziemi, w mieście 
Króla Eryka, teraz również w mieście śp. o. Stefana.

KS. JAN GUZOWSKI (1944–2018)

Jan Guzowski syn Wacława i Stefanii zd. Lubiecka, urodził się 29 sierp-
nia 1944 r. w Moskalowcach, parafia Zdzięcioł, archidiecezja wileńska 
(obecnie Białoruś). Po zakończeniu II wojny światowej wraz z rodzi-
cami i starszą siostrą Marią przyjechał na tzw. Ziemie Odzyskane do 
Wałcza. Po dwóch latach, w 1947 r. rodzina przeprowadziła się do po-
bliskiego Kłębowca należącego do parafii pw. św. Mikołaja w Wałczu.

Edukację rozpoczął w Szkole Podstawowej w Kłębowcu. Tam 
ukończył pięć klas w 1955 r. Naukę kontynuował w Szkole Podstawo-
wej nr 2 w Wałczu. Po ukończeniu 7 klasy w 1957 r. wstąpił do Niż-
szego Seminarium Duchownego w Słupsku. Władze państwowe zaję-
ły w lipcu 1960 r. NSD w Słupsku, uniemożliwiając mu dalszą naukę  
w tym ośrodku. Maturę zdał w Liceum Ogólnokształcącym w Wałczu  
w 1962 r. (dawne kolegium jezuickie). Początkowo złożył dokumenty 
do Wyższego Seminarium w Gościkowie–Paradyżu, jednakże wycofał 
je i podjął pracę nauczyciela w małej szkółce w Zabrodziu na terenie pa-
rafii Stara Łubianka. Po roku podjął naukę w Studium Nauczycielskim 
w Poznaniu, po dwóch tygodniach przeniósł się do Koszalina do podob-
nej uczelni. W 1964 r. zdecydował definitywnie o wstąpieniu do Wyż-
szego Seminarium Duchownego w Gościkowie–Paradyżu, przerywając 
studia pedagogiczne. Święcenia diakonatu otrzymał 8 marca 1970 r.,  
a prezbiteratu 28 czerwca 1970 r. z rąk bpa Wilhelma Pluty.

Po święceniach pełnił funkcję wikariusza w następujących para-
fiach: pw. św. Antoniego w Krzeszycach (1–30 sierpnia 1970 r.); pw. 
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NSPJ w Rzepinie (1970–1972); pw. św. Szczepana w Rymaniu (1 lip-
ca–30 sierpnia 1972 r.) i pw. św. Jana Chrzciciela w Dębnicy Kaszub-
skiej z siedzibą w Dobieszewie (30 sierpnia–30 września 1972 r.). Po 
utworzeniu Diecezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej bp Ignacy Jeż skiero-
wał go na studia specjalistyczne z katechetyki na Akademię Teologii 
Katolickiej w Warszawie. Tytuł magistra uzyskał 19 stycznia 1976 r. Już  
w trakcie studiów pełnił funkcję wizytatora katechetycznego Kurii Bi-
skupiej Koszalińsko-Kołobrzeskiej. Po studiach magisterskich miano-
wano go notariuszem kurii (1976–1980). Jednocześnie bp delegował go 
do pracy jako wikariusz – współpracownik w trzech kolejnych parafiach: 
pw. św. Stanisława Kostki w Sianowie; pw. św. Antoniego Padewskie-
go w Sławnie i pw. Narodzenia NMP w Szczecinku. 5 stycznia 1980 r.  
bp Ignacy Jeż powierzył ks. J. Guzowskiemu stanowisko p.o. kanclerza 
kurii. Pełniąc tak odpowiedzialną funkcję, przejął w listopadzie 1980 r.  
w zarząd jako wikariusz parafię pw. Chrystusa Króla w Biesiekierzu. 
Po akceptacji władz świeckich, biskup zamianował go 16 marca 1991 r.  
administratorem tej parafii. To wiązało się z zakończeniem pracy na sta-
nowisku p.o. kanclerza kurii 19 września 1991 r. Ze względu na stan 
zdrowia przeszedł w stan spoczynku 19 sierpnia 2008 r. Zamieszkał 
jako rezydent na plebanii w Biesiekierzu, otoczony troskliwą opieką 
przez swojego następcę, ks. Zbigniewa Kukiela.

W diecezji pełnił funkcje: duszpasterza Liturgicznej Służby Ołta-
rza, wicedziekana, dekanalnego ojca duchownego i długoletniego spo-
wiednika w WSD w Koszalinie. Został uhonorowany tytułem kanonika 
gremialnego (penitencjarz) Kapituły Katedralnej Koszalińskiej i kape-
lanem Jego Świątobliwości (prałatem).

Ks. Jan Guzowski zmarł w poniedziałek 24 września 2018 r. na 
plebanii w Biesiekierzu. Uroczysta Msza św. pogrzebowa została od-
prawiona pod przewodnictwem bpa diecezjalnego Edwarda Dajczaka  
27 września. Kazanie wygłosił ks. prałat dr Marian Subocz. Po Mszy św. 
ciało złożono na miejscowym cmentarzu. Jego dewizą życiową było –  
„Najważniejsze, żeby być zbawionym”.

Opracował ks. dr Tadeusz Ceynowa
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Homilia wygłoszona podczas Mszy Świętej pogrzebowej  
śp. ks. prałata Jana Guzowskiego przez ks. dra Mariana Subocza,  

Biesiekierz, 27 września 2018 r.

Gdy patrzymy na stojącą przed nami trumnę w jego kościele, gdzie 
przez tyle lat był duszpasterzem, należałoby powiedzieć wbrew wszyst-
kiemu, i z wiarą zawołać: „Choć umarł, żyje!”. Niezmiernie bogate było 
życie kapłańskie naszego zmarłego współbrata w kapłaństwie. Pozwól-
cie mi przytoczyć kilka dat z jego życia. Śp. Ksiądz prałat Jan Guzow-
ski, syn Wacława i Stefanii zd. Lubiecka, urodził się 29 sierpnia 1944 r.  
w Moskalowcach k. Nowogródka. W roku 1945 wraz z rodzicami 
przyjechał na Ziemie Odzyskane, gdzie rodzina zamieszkała najpierw  
w Wałczu, a od roku 1947 w Kłębowcu k. Wałcza. Uczył się przez 3 lata 
w Niższym Seminarium Duchownym w Słupsku, a po jego rozwiązaniu 
kontynuował naukę w LO w Wałczu. Po zdaniu egzaminu dojrzałości 
studiował w Studium Nauczycielskim najpierw w Poznaniu a później 
w Koszalinie. W 1964 roku przerwał studia pedagogiczne i wstąpił do 
Wyższego Seminarium Duchownego w Gościkowie–Paradyżu.  Świę-
cenia diakonatu otrzymał 8 marca 1970 r., a święcenia prezbiteratu  
28 czerwca 1970 r. Śp. Ksiądz Jan Guzowski pełnił posługę duszpa-
sterską w parafiach: Krzeszyce, Rzepino, Rymań, Dębnica Kaszubska 
(z siedzibą w Dobieszewie). Od 16 marca 1981 r. pełnił funkcję pro-
boszcza w parafii pw. Chrystusa Króla w Biesiekierzu. W 2008 r., ze 
względów zdrowotnych przeszedł w stan spoczynku, zamieszkując na 
plebanii w Biesiekierzu, gdzie zmarł w poniedziałek 24 września 2018 r.  
W latach 1972–1976 odbył studia na Akademii Teologii Katolickiej  
z zakresu katechetyki. Pełnił funkcje: wizytatora katechetycznego i no-
tariusza, a także kanclerza Kurii Biskupiej Diecezji Koszalińsko-Ko-
łobrzeskiej. W trakcie swojego kapłańskiego życia ks. Jan Guzowski 
był również diecezjalnym duszpasterzem Liturgicznej Służby Ołtarza, 
wicedziekanem dekanatu Koszalin Północ, ojcem duchownym dekana-
tu Mielno, spowiednikiem w Wyższym Seminarium Duchownym. Był 
kanonikiem gremialnym (penitencjarz) Kapituły Katedralnej Koszaliń-
skiej, wizytatorem nauki religii w dekanacie Mielno, Kapelanem Jego 
Świątobliwości (prałat).

Co do jego pracy duszpasterskiej, to można wskazać przede wszyst-
kim, że odznaczał się autorytetem mądrej dobroci. Trzeba podkreślić, 
że był wychowawca i przyjacielem wszystkich swoich księży współ-
pracowników. Duszpasterstwo pojmował zawsze równoznacznie z nie-
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sieniem pomocy udzielanej po ludzki i kapłańsku. Był człowiekiem na 
wskroś kościelnym, pogodnym, dobrym i kochającym duszpasterzem. 
Kochał swoją parafię i parafian i dlatego w testamencie zaznaczył, że 
chce tu być pochowany.

Życie jest dziwnie splecione ze śmiercią. Śmierć pochłania wszyst-
ko z cudowności ludzkiego życia, urodę, urok, wszystko – oprócz du-
szy. Śmierć jest wydarzeniem osobowym. Nie umiera się, lecz ja umie-
ram, on, ona, oni. W prefacji na Dzień Zaduszny śpiewamy: „Życie się 
zmienia, ale się nie kończy”. Bóg jest Bogiem żywych. Stąd umarli żyją  
z Nim przez Niego i dzięki Niemu. Stąd możemy zrozumieć okrzyk św. 
Pawła: „Dla mnie umrzeć, to znaczy żyć”.

Wiemy, że umrzeć musi każdy człowiek. Śmierci nie możemy igno-
rować. Owszem, mogę się śmierci lękać. Sam Pan Jezus też modlił się 
do swego Ojca: „Ojcze, niech odejdzie ode mnie ten kielich, ale nie jak 
ja chcę, lecz jak Ty…”. Mamy jednak nadzieję, bo daje nam ją nasza 
wiara, że przez śmierć idziemy naprzeciw życiu. Miłość powołała nas 
do życia i miłość prowadzi nas przez całe życie i do Miłości zmierzamy.

Drogi Księże Prałacie, Kochany Janie, wierzymy, że ta Miłość przy-
jęła Cię do siebie. Musimy powiedzieć „żegnaj”! Żegnaj Współbracie 
w kapłaństwie. Jakość przeżywania Twojej pracy kapłańskiej okresu 
Twojej choroby i postawy wobec bliźnich, dla tych, którzy Ciebie znali, 
była zawsze przykładem. Nawet w chorobie nie straciłeś optymizmu  
i pogody ducha.

Dziękujemy Ci za wszystko. Dziękujemy tym wszystkim, którzy 
Tobie pomagali i wspierali w okresie choroby. Bóg zapłać wszystkim, 
którzy Go w pracy parafialnej wspierali. Szczególnie należą się słowa 
wdzięczności obecnemu Księdzu Proboszczowi, [Zbigniewowi] Kukie-
lowi, który przez cały okres choroby ks. Jana, troszczył się o niego. 
Byłeś dla Niego jak syn troszczący się o ojca. Księże Proboszczu, Bóg 
zapłać. Wreszcie chciałbym wyrazić głębokie podziękowanie jego wiel-
kiej rodzinie parafialnej. Był wam przecież prawdziwym ojcem.

Niech ta nagła śmierć ks. Prałata zaowocuje powołaniami kapłań-
skimi. Był kapłanem na wyciągnięcie ręki.

Drogi Księże Janie, odchodzisz na zawsze do wieczności, do swe-
go Mistrza, do naszego wspólnego Arcykapłana, do Jezusa Chrystusa –  
Życia całego świata. Niech On Ci będzie życiem wiecznym, a Jego 
światłość niech Ci świeci na wieki wieków. Amen.
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Pożegnanie śp. ks. prałata Jana Guzowskiego  
przez Andrzeja Leśniewicza, wójta Gminy Biesiekierz

Czcigodny i wielce nieodżałowany Księże Prałacie Janie!
W imieniu Władz samorządowych Gminy Biesiekierz i całej wspól-

noty samorządowej Naszej Małej Ojczyzny, pragnę Cię pożegnać i wy-
razić nasz ból i smutek. Jednak słowa nie oddadzą tego, co czują dziś 
nasze serca. To nagłe zrządzenie losu zbyt boleśnie nas dotknęło.

Księże Prałacie!
Byłeś nie tylko kapłanem, byłeś przede wszystkim bardzo dobrym 

człowiekiem, o ogromnej wrażliwości i sercu oddanym ludziom. By-
łeś naszym nauczycielem, a uczyłeś nas najtrudniejszego przedmiotu, 
który nazywa się życie. Uczyłeś nas pracy dla wspólnego dobra. Dlate-
go zawsze byłeś tam, gdzie te działania należało inspirować. Uważałeś 
bowiem, że cała mądrość i filozofia życia, to dobroć i niesienie pomo-
cy potrzebującym. Jakże często podkreślałeś to w swoich kazaniach. 
Wiedziałeś, że świat potrzebuje zmian, że wszechogarniający egoizm 
społeczny jest dla człowieka zabójczy. Właśnie dlatego stawiałeś na 
wspólną i wzajemną pomoc. Tej wizji poświęciłeś lata swego życia na 
Ziemi Biesiekierskiej.

Niewątpliwie odniosłeś sukces, bo wzajemność, którą w nas za-
szczepiłeś będziemy kontynuować i postaramy się robić to w sposób 
godny Ciebie.

Pamiętam jak przyszedłeś do naszej wspólnoty parafialnej w 1980 
roku i pełniłeś nieprzerwanie posługę naszego duchowego pasterza do 
2008 roku, gdy po ciężkiej chorobie przeszedłeś na emeryturę. Przez 
wszystkie te lata nie spocząłeś. Budowałeś jedność mieszkańców  
i bardzo się przyczyniałeś do powstawania obecnego wizerunku naszej  
gminy.

Ktoś kiedyś pięknie powiedział, że życie jest krótkie, ale człowiek 
jeżeli je dobrze wykorzysta, może zdziałać wiele. Tak właśnie było  
w Twoim przypadku Księże Prałacie Janie. Nie sposób wyliczyć dzie-
dzin, w których zaznaczyłeś swoją aktywność. Czyniłeś to nieprzerwa-
nie przez ponad 38 lat posługi w Biesiekierzu. Czasem chory i zmęczony 
wieloma obowiązkami, ani jeden raz nie odwołałeś swego uczestnictwa 
w uroczystościach gminnych. A zapłatą była tylko satysfakcja z pomocy 
jakiej udzielałeś swoim parafianom.
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Żegnając Cię dzisiaj, pragnę powiedzieć w tej smutnej chwili, że 
nasza społeczność miała ogromne szczęście, bo spotkała na swej drodze 
człowieka, który odcisnął wielkie piętno dobroci, życzliwości i ofiar-
nej pracy dla drugich ludzi. Pozostaniesz dla nas wielkim autorytetem 
i wzorem. A my, którzy zetknęliśmy się z Tobą w życiu, postaramy się 
kontynuować Twoje szlachetne dzieło.

Pozostaniesz w naszej pamięci dobrym kapłanem i człowiekiem 
wielkiego formatu. Dziękujemy Ci za to z całego serca i chylimy przed 
Tobą czoła. Niech Dobry Bóg Ci wynagrodzi Twe szlachetne czyny  
i zabierze do wiecznej niebiańskiej szczęśliwości.

Spoczywaj w pokoju Janie, nasz Wielki i Dobry Pasterzu!

Wiersz odczytany przez ks. Zbigniewa Kukiela  
na Mszy św. pogrzebowej śp. ks. Jana Guzowskiego

Wiatr przemijania

Wiatr przemijania wyrwał stare drzewo
Z którego dobrodziejstw korzystało wielu
Dziś mówimy żegnaj nasz księże prałacie
Albo tak po ludzku żegnaj przyjacielu

Żegnaj przyjacielu bowiem byłeś wzorem
Ile być powinno w człowieku człowieka
Siałeś dobro jak zboże i święcie wierzymy
Że nagroda w niebie już na Ciebie czeka

Żyjąc między nami byłeś przewodnikiem
Który wiódł nas w stronę wiary i kościoła
Przecierane szlaki nie zarosną trawą
Wpojonych wartości zło wyprzeć nie zdoła

Drogi księże Janie możesz spać spokojnie
To co tu zostawiasz wygra walkę z czasem
Nasiona drzewa które wiatr przewrócił
Wypuszczą korzenie i staną się lasem
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To najlepszy spadek to najlepsze wiano
Jakie kapłan może zostawić po sobie
Drogę do zbawienia oczyścić z kamieni
Za cichą modlitwę szeptaną przy grobie

Twoi parafianie mówią Ci „Bóg zapłać”
Nic rzeczywistości niestety nie zmieni
Nasze modlitwy znajdą Cię choć jesteś
Już w innym wcieleniu i innej przestrzeni

Zygmunt Królak




